
واکنش همتی درباره شایعات اخیر حوزه رمزارزها؛
مردم سرمایه های خود را به بازارهای غیررسمی 

وارد نکنند

سال چهارم  شماره 777  چهار شنبه  29 اردیبهشت ماه 1400   7 شوال 1442  19  مه 2021  8صفحه  2000 تومان

 رییس کل بانک مرکزی درباره اخبار منتشر شده در مورد بستن درگاه های پرداخت صرافی های رمز ارزی توسط بانک مرکزی در روزهای اخیر، 
گفت: درخواست بنده همچون گذشته این است که مردم سرمایه های خود را به بازارهای غیررسمی که هیچ مجوزی از نهادهای قانونی ندارند، وارد 
نکنند.به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، »عبدالناصر همتی« روز سه شنبه درباره رمزارزهای استخراج شده در داخل کشور، افزود: در مورد رمزارزهای 
استخراج شده در داخل تکلیف روشن است و می توان از آن برای واردات کالا استفاده کرد.وی درخصوص مدیریت و تنظیم گری مبادلات سایر 
رمز ارزها، یادآور شد: مدیریت و تنظیم گری مبادلات سایر رمزارزها نیازمند بررسی همه جانبه، جامع و منسجم است و معتقدم پیش از هرگونه اقدام 

سلبی یا حتی تسهیل گری باید هماهنگی لازم بین همه عوامل و ذی نفعان ایجاد شود. mamlekatonline.ir
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اکبری عابد 
در مقیاس جهانی برای رســیدن بــه جامعه ای از 
ملل، رژیم صهیونیســتی از زمان بیانیه اســتقلال 
در 1948، از جنبه هــای متعــددی چــه به لحاظ 
تاریخــی و چــه در دوران معاصــر در سراســر 
جهان به ویــژه اروپا و خاورمیانه به نقد کشــیده 
شــده اســت. عمده این نقدها بر شهرک ســازی 
در اراضی فلســطین، برخورد با مردم فلســطین، 
نیروهای دفاعی فلسطینی، حصر  به  رویکرد رژیم 
نوار غــزه، پیامدهای رویکرد آن بر اقتصاد اراضی 
فلســطین، زرادخانه تســلیحات هســته ای رژیم 
صهیونیســتی، برنامه  قتل هــای هدفمند، ممانعت 
از بازگشــت پناهندگان فلســطینی و اشغال بوده 
است. باوجوداین، در اروپا همه این بحث ها پشت 
درهای بســته انجام می شد، اما امروز شاهد ورود 
بحث آزادی فلســطین و نقد از رژیم صهیونیستی 

به جریانی مردمی در سراسر اروپا هستیم.
اگرچــه دیروز حتــی قانون هایی برای ســرکوب 
انتقــاد از فلســطین در اروپــا وجود داشــت که 
را  تعیین سرنوشتشــان  بــرای  فلســطینیان  حق 
زیر ســؤال می بــرد،  در هفته های اخیــر، جنبش 
حمایت از فلســطین به مرحله ای بالاتر وارد شده 
اســت. اعتراضات مردمیِ اروپا و شمال آفریقا در 
شهرهای پاریس، لندن، برلین، مادرید، کوپنهاگ، 
ورشــو، رم و تونس، تعداد بی شــماری از افراد را 
به خیابان ها کشــاند. معترضان که خواهان اعاده 
حق مردم فلســطین بودنــد در حمایت از آنان و 
علیه خشــونت های ارتش رژیم صهیونیستی شعار 
ســر دادند. حساسیت شــرکت کنندگان به ویژه در 
پشتیبانی از فلســطینی هایی است که در نوار غزه 
زیــر بمبــاران بی وقفه ارتش رژیم صهیونیســتی 
زندگی می کننــد و ارتش رژیم صهیونیســتی به 
بهانه مــورد حمله قرار دادن حمــاس، علیه آنان 
خشــونتی بی ســابقه را در این درگیری بی پایان 

خاورمیانه نشان داده است.
فقــط در لنــدن حــدود 150 هــزار نفر بــه گفته 
ســازمان دهندگان این اعتراضات حضــور یافتند و 
با گذشــتن از میدان های مهم این شــهر و رسیدن 
به ســفارت رژیم صهیونیســتی، خواهــان آزادی 
ارض مقدس فلســطین شــدند. از دیگر شعارها و 
خواســته های مردم در لندن جنگ را متوقف کنید، 
خلع سلاح هسته ای رژیم صهیونیستی، پایان دادن 
به خشــونت های بی رحمانه علیه فلســطین، پایان 
دادن به بی ســزایی جنایت های رژیم صهیونیستی 
علیه مردم فلســطین بوده اســت.در فرانسه شدت 
اعتراضات منجر به درگیری بین پلیس و مردم شــد 
که نیروهای پلیس مجبور به استفاده از آب فشارقوی 
و گاز اشــک آور برای متفرق کردن معترضان شدند. 
شــعارهای مردم پاریس، فلسطین زنده خواهد ماند، 
فلســطین پیروز خواهد شد و اســرائیل قاتل، بوده 
اســت. در دیگر شهرهای اروپایی مانند بارسلون نیز 
شعار ضرورت فلســطینی علیه دیوار و اشغال، برای 

احترام به حقوق بین المللی سر داده شد.
ادامه در صفحه 2

 شکل تازه ای از مبارزه 
علیه اسرائیل!

  درحال تدوین طرحی
 برای قیمت گذاری دقیق فولاد 

هستیم

ایجاد خطوط ریلی در سال 
گذشته ۶.۵ برابر توسعه ریلی 

تاریخ راه آهن

بررسی برنامه های وزارت نیرو 
برای عبور از ریسک خاموشی ها 

در تابستان

مراقبت حداکثری از سلامت 
دانش آموزان، در اولویت 

برگزاری آزمون های حضوری
وزیر صنعــت، معدن و تجــارت علت افزایش 
قیمت فولاد را افزایش قیمت جهانی و نوسانات 
نــرخ ارز خواند و در عین حال از تدوین طرحی 

برای قیمت گذاری دقیق فولاد خبر داد.

وزیر راه و شهرســازی در کنفرانس بین المللی 
پیشــرفت های اخیر در مهندســی راه آهن، بر 
تقویت تولید محصولات ریلی داخلی و جایگزینی 

صادرات بر واردات در حوزه ...

 کمیسیون انرژی مجلس در جلسه امروز خود با 
وزیر نیرو و معاونانش، وضعیت احتمالی مصرف 
برق در زمان پیــک مصرف و چالش های پیش 

رو و برنامه های وزارت نیرو برای...

از  وزیر آموزش وپــرورش، مراقبــت حداکثری 
ســلامت دانش آموزان را اولویت اصلی وزارت 
آموزش وپرورش، مدیران و معلمان در برگزاری 
امتحانات حضوری پایه نهم و دوازدهم دانست.

3

مردم و مقاومت فلسطین 
پاسخی قاطع به رفتار 
صهیونیست ها می دهند

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اطمینان دارم 
که با جنایاتی که رژیم صهیونیســتی در روزهای 
اخیر مرتکب شده است، مردم و مقاومت فلسطین 

پاسخی قاطع به رفتار آنها می دهند.

2

احمدینژادبیایدجمهوریاسلامیتماممیشود!
تحلیل وزیر کشور خاتمی از آرایش سیاسی انتخابات 1400

 حمایت ها و تزریق نقدینگی خیلی در بازار تاثیر گذار نیست

8ریزشبازاربورسادامهدارد!

647

  بــه ماجرا بــه گونه دیگری نــگاه کنیم. اگر 
مرد 47 ســاله می توانســت اوقات خود را در 
مکان هــای عمومی ســپری کنــد و کمتر در 
خانه باشــد آیا اصطکاک به حدی می رسید که 
کشــته شــود؟ اگر پدر می توانست اوقات خود 
را با همکاران قدیمی ســر کند و او هم کمتر 
در خانه باشــد چنین نقشۀ هولناکی می کشید؟ 
»قتــل یک جغجغه روی تُشــکِ بعد از ظهر/ 
قتــل یک قصه ســرِ کوچۀ خــواب/ قتل یک 
غصه به دستورِ ســرود/ قتل مهتاب به فرمانِ 
نئون/ قتل یک بید به دســتِ دولت/ قتل یک 

شاعرِ افسرده به دستِ گلِ یخ«...

  این اوج قســاوتی است که در ذهن شاعرانۀ 
و  ســهراب ســپهری می گنجید. قتل جغجغه 
قصــه و غصه و مهتاب و بید و نهایت شــاعر 
افســرده به دســت گل یــخ نــه »قتل یک 

کارگردان به دست پدر و مادر او«!
  شــاعر، در اردیبهشــت 1359 خورشــیدی 
بــه خواب ابــدی رفــت و ما دراردیبهشــت 
1400 خورشــیدی می شــنویم »قتــل یــک 
او«؛  پــدر و مــادر  بــه دســت  کارگــردان 
داســتانی که به همین جا هم ختم نمی شــود: 
 مُثله کــردن جســد فرزند و حمــل و انتقال 

در کیسه های زباله...

نگاهیدیگربهقتلفجیعوعجیببابکخرمدین

ازداسپدررومینا
تاساطورپدرومادرکارگردان

محسن هاشمی: 
تنش زدایی آیت الله هاشمی را در دستور کار 

قرار می دهم

سال چهارم  شماره 774  یکشنبه  26 اردیبهشت ماه 1400   4 شوال 1442  16  مه 2021  8صفحه  2000 تومان

 رییس شــورای شهر تهران و داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: در دولت خود منش آیت الله هاشمی رفسنجانی 
را که همان تنش زدایی است در دستور کار خود قرار خواهم داد.

به گزارش ایرنا محسن هاشمی رفسنجانی پس از ثبت نام با حضوردر جمع خبرنگاران با بیان اینکه جمهوری اسلامی، نیروی انسانی بسیار 
قوی دارد و از موقعیت های جغرافیایی شــایانی در جهان برخوردار اســت، گفت: موقعیت کم نظیر استراتژیک ایران و حتی در جهان بسیار 

مهم تلقی می شود و لذا باید پیشرفت و توسعه و رفاه بهتری را برای مردم ایجاد کنیم. mamlekatonline.ir
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نهال موسوی 
برنامه »خندوانه« در شب عید فطر با حضور خداداد عزیزی 
و فیــروز کریمی روی آنتن رفت که در بخش مســابقه 
»کلمه« این برنامه پاســخ مهمانان به نام بردن اســم 3 
نویسنده ایرانی با دلخوری ازسوی جامعه ، علی الخصوص 

اهالی فرهنگ و هنر مواجه شد.
واکنــش رامبد جــوان به عنوان مجری هــم با واکنش 
بیشتری همراه بود چون شاید مهمان به هر دلیلی اشتباهی 
را مرتکب شود ولی مجری برنامه سازی چون رامبد جوان 
باید حواسش به حفظ حرمتها باشد، نه آنکه چنان مدهوش 
جملات و شــوخی   های مهمانان گردد که ... شد آنچه که 
اتفاق افتاد. مهمان برنامه، فیروز کریمی نویسنده ها را افراد 

بیکاری دانست که برای خودشان می نویسند و...
خبر خوب این است که بعد از بازنشر این قسمت از برنامه 
و سرازیر شــدن ســیل انتقادات رامبد جوان در صفحه 
اینســتاگرامش عذرخواهی کرد و مسئولیت اشتباهش را 
پذیرفت و نوشت: ». در برنامه خندوانه چهارشنبه شب در 
کنــار دو مهمان محترم، لحظه ای پیش آمد که برای من 
غیر قابل کنترل شد و متاسفانه واکنش من تنها خندیدن 
بود. واقعاً از پخش این لحظه هم بسیار متاسفم و این هم 
به خاطر بی دقتی و بی ملاحظگی من و تیم خندوانه و تیم 

پخش شبکه نسیم است.
اینجانب از همه اهالی قلم در کل تاریخ بزرگ این کشور 
با آثار جاودانشان تمام قد عذر می خواهم و یقین می دهم 
هیچوقت چنین اتفاقی نخواهد افتاد. من همیشه با افتخار 
مخاطــب و خواننــده آثار لذت بخش و بی مثــال ادبیات 
کشورمان بوده ام و هستم و خواهم بود و هیچگاه از ترویج 
کتابخوانی در هر موقعیتی که داشته ام و خواهم داشت دریغ 
نکرده و نخواهم کرد. در اولین ضبط برنامه »خندوانه« در 
برابر این قشر بزرگ و اندیشمند و دردکشیده عذرخواهی 

خواهم کرد.«
خبر بد این است که برنامه خندوانه به شکل زنده پخش 

نمی شود و از قبل ضبط شده است.
آیا در این سیســیتم عریض و طویل صداوسیما از زمان 
ضبط تــا پخش برنامه که قطعــا از چندین لایه فیلتر و 
نظارت عبور خواهد کرد هیچ کســی متوجه نشد که این 
ســخنان در شان نویسندگان این مرز و بوم نیست؟ هیچ 

کس اهانت پشت این کلمات را درک نکرد؟
رامبد جوان خود هنرمند اســت و این که شاخکهایش به 
عنوان یک هنرمند چنین حساسیتی را از دست داده واقعا 
تعجب آور است! آقای جوان به جای کار کردن در 2 جبهه، 
تلویزیون و شبکه خانگی و هر کدام هم با تیراژ بیشتر از 
100 قسمت مجموعه،  یک کم استراحت کن تا ذهن و 

روح و روانت فقط دنبال خنده نباشد.
اما خبر بدتر اینکه انگار همگی چنان کمبود خنده داریم که 
یک بهانه برای خندیدن چشمهایمان را بر روی هر آنچه 
درست یا نادرســت است را کور کرده است. از برنامه ساز 
و مجــری آن گرفته تا حضار، تدوین گر، فیلمبردار، ناظر 
پخش ، مدیر شبکه و ... به چنین سخنانی فقط می خندند.

و باز هم خبر بدتر اینکه کسانی که این کمبود را در زندگی 
مردمان این دیار احســاس کرده اند دست به هر حرف و 
اقدامی می زنند تا بامزه تر باشند، که نیستند. صداوسیما هم 
خنثی و خسته، فقط ساده ترین و دم دست ترین راه حل 
را در آستین دارد. تکرار مکررات از ادامه خندوانه گرفته تا 

دعوت مهمانانی چون کریمی ، عزیز و ...
چنــدی پیش ویدیوئــی از محمد صالح عــلا دیدم که 
می گفت: »به قول احمدرضا احمدی یه دفعه قرار بذاریم 

بشینیم، آه بکشیم«.
برای این اتفاقاتی که بر سر فرهنگ و هنر این مملکت رخ 

می دهد باید یه قراری بذاریم، بشینیم زار زار گریه کنیم.

برای تلویزیون باید گریه کرد!

در زمینه اصلاح ساختار 
آب کشور گام های اصولی 

برداشته ایم

انتخابات سرمایه گذاری های 
استانی،بزرگترین 

خصوصی سازی تاریخ است

اقدامات اجرایی مقابله با 
پیامدهای کرونا در بخش 

فرهنگ، هنر و رسانه

واکسیناسیون در کیش با نظارت 
وزارت بهداشت و درچارچوب 

سند ملی انجام می شود
وزیر نیرو با اشاره به اقدامات انجام شده در اصلاح 
ســاختار آب کشــور گفت: در حال حاضر وزارت 
نیرو به ســمت تشکیل یک سیستم حکمرانی با 

قلمروهای پایدار در...

مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس، 
پیرامون تکلیف پرداخت سود سهام عدالت، وام 
اعطایی بر از محل وثیقه قراردادن این سهام و 

انتخابات هیئت مدیره شرکت های...

معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی با اشاره به اهتمام ویژه این 
وزارتخانــه در جهت کمــک و حمایت همه 

جانبه از ...

دبیر شورای ســلامت جزیره کیش با اشاره به 
اینکه واکسیناســیون در کیش با نظارت وزارت 
بهداشت و درچارچوب سند ملی انجام می شود، 

گفت: واکسن های وارداتی کرونا به...

4

ارایه تسهیلات و زمین صنعتی 
برای صنایع تبدیلی محصولات 

کشاورزی
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت اظهار کرد: به 
متقاضیان فعالیت در صنایع تبدیلی محصولات 
کشــاورزی تســهیلات و زمین صنعتی واگذار 

می کنیم.

3

انتخاباتبارئیسیولاریجانیدومرحلهایمیشود
روز شلوغ ساختمان فاطمی با ثبت نام چهره های مطرح چپ و راست

 تحلیل رییس اتحادیه مشاوران املاک ازتداوم رکود و ثبات در بازار مسکن 

8بازاراجارهداغنمیشود،قیمتمسکنهمکاهشیاست

587

موضــوع داغ این روزهای کلاب هــاوس حضور و 
کاندیدا شدن افرادی است که برای انتخابات ریاست 
جمهوری 28 خرداد )18 ژوئن( نامزد شــده یا اعلام 

نامزدی می کنند. 
در حالیکه که ایران برای انتخابات ریاست جمهوری 
آماده می شود، گروه های مختلف سیاسی برای بحث 
و گفت و گوهای نادر در این سطح، به سراغ اپلیکشین 

صوتی »کلاب هاوس« می روند.
خبرگزاری فرانسه در گزارشی در باره رونق »کلاب 
هــاوس« در ایــران در آســتانه انتخابات ریاســت 
جمهوری و مشــکلات و مزایــای آن برای کاربران 
پرداخته اســت. به گزارش عصرایــران، خبرگزاری 
فرانسه نوشت: اتاق های کلاب هاوس ایرانی هر روز 
بیشتر می شوند و برخی از آنها بیشتر از هزار شنونده 

دارند. کلاب هاوس اپلیکیشــنی اســت که  تنها با 
ارسال دعوتنامه امکان پیوستن به آن ایجاد می شود.

سیاستمداران از جناح های مختلف در کنار تحلیلگران، 
روزنامه نگاران و ایرانیان داخل و خارج از کشــور راه  

خود را به اتاق های این اپلیکشین  باز کرده اند.
»فرید مدرســی« تحلیلگر و روزنامه نگار نزدیک به 
جناح میانه روی »حســن روحانــی« رئیس جمهور 
کنونی ایران در باره فضای شــکل گرفته در کلاب 
هــاوس گفت: ایجاد فرصت برای بحث و گفت و گو 
بین افرادی که قبلا تحمل صحبت با هم را نداشتند، 

برگ برنده کلاب هاوس محسوب می شود.
موضــوع داغ این روزهای کلاب هــاوس حضور و 
کاندیدا شدن افرادی است که برای انتخابات ریاست 

جمهوری 28 خرداد )18 ژوئن( نامزد شده یا...

گفتگو،گمشدهمردمانیکهدرآستانهیکانتخابمهمهستند

شورانتخاباتیایراندر»کلابهاوس«

شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی در نظر دارد انجام عملیات احداث بدنه سد، سرریز و راه دسترسی سد دیر علی سلماس را به 
روش مناقصه عمومی بصورت فشرده، براساس قانون برگزاری مناقصات و آیین نامه اجرایی بند )ج( ماده )12( قانون برگزاری مناقصات، 
به مناقصه گران واجد شرایط مطابق با بخشنامه های شــماره ۹4/1۳04۳۹ مورخ 1۳۹4/6/24 و ۹۵/۵767۵6 مورخ 1۳۹۵/۳/۳1 
سازمان برنامه و بودجه کشور با پایه چهار و بالاتر در رشته آب، واگذار نماید.کلیه مراحل برگزاری ارزیابی و مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی 
www. و مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس
setadiran.ir انجام خواهد شــد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. اضافه می نماید وجود شرایط ذیل الزامی است:
حداقل دارای ظرفیت ریالی آزاد به مبلغ 460،677،166،0۵8 ریال باشد)ظرفیت تعدادی نیز حداقل یک مورد آزاد باشد(.

نام مناقصه گران می بایست در سایت ساجار موجود بوده و دارای صلاحیت و رتبه کاری معتبر و متناسب نیز باشند.
اطلاعات مناقصه و زمان بندی

1- موضوع مناقصه و محل اجرای پروژه : عملیات احداث بدنه سد، سرریز و راه دسترسی سد دیر علی سلماس 
 2- مبلغ برآورد اولیه : حدود 460،677،166،0۵8 ریال  

۳- محل تامین اعتبار : اعتبارات عمرانی به شماره طرح ۳00غ 1۳0700۳
4- مبلغ تضمین شرکت در ارجاع کار : 1۳،11۳،۵4۳،۳21 ریال

۵- قیمت فروش اسناد ارزیابی و مناقصه : ۳،000،000 ریال
6- مدت اجرا : 18 ماه

7- مدت اعتبار پیشنهادات قیمت : شش ماه
8- دستگاه مناقصه گزار ) کارفرما ( : شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی به نشانی ارومیه ، بلوار شهید باهنر تلفن : 044-۳۳4400۹2 

۹- دستگاه نظارت: شرکت مهندسین مشاور پراهوم
10- مهلت زمانی دریافت اسناد ارزیابی و مناقصه از سایت : تا ساعت 1۹ روز شنبه تاریخ 1400/0۳/01 

11- مهلت زمانی و محل ارائه پاکت )الف( تضمین شــرکت در فرآینده ارجاع کار : ساعت ۹ صبح روز دوشنبه تاریخ :1400/0۳/17 
تحویل به دبیرخانه حراست و امور محرمانه شرکت به نشانی: آذربایجان غربی، ارومیه، بلوار شهید باهنر، دبیرخانه حراست و امور محرمانه 

شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی 
12- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد )ارزیابی و مناقصه(: ساعت ۹ صبح روز دوشنبه تاریخ 1400/0۳/17

1۳- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 صبح روز دوشنبه تاریخ  1400/0۳/17
14- محل بازگشایی پیشنهادات: سالن اجتماعات شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی

1۵- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت )الف(: شماره تلفن 
تماس: ۳1۹8474-044

 16- توضیح اینکه اصل تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار بایستی در مهلت مقرر به دبیرخانه حراست و امور محرمانه شرکت در 
قبال پاکت )الف( ارائه شود و تصویر آن نیز در سایت تدارکات الکترونیکی دولت در محل مورد نظر بارگذاری گردد.کلیه محتویات پاکت 
)ب(، اسناد ارزیابی و مدارک و اسناد مربوط به مناقصه گزار و همچنین پاکت )ج( بایستی پس از مهر و امضای دیجیتال در سایت تدارکات 
الکترونیکی دولت بارگذاری شــود.توجه شــود که عودت اسناد در قالب سی دی مورد قبول نمی باشد و همچنین چنانچه مناقصه گران، 
اسناد ارزیابی و مناقصه را به طریقی غیر از سایت مذکور تهیه نمایند و نام آنها به عنوان خریدار در سایت مذکور ثبت نشده باشد ، به قیمت 
پیشنهادی ترتیب اثر داده نخواهد شد. شرکت در مناقصه به صورت گروه مشارکت، مورد قبول نبوده و در صورت ارائه پیشنهاد به صورت 
مذکور، ترتیب اثر داده نخواهد شد. لازم به ذکر است که ابتدا اسناد ارزیابی کیفی مناقصه گران گشوده شده و پس از ارزیابی و امتیازدهی 
به مناقصه گران ،پیشنهادات قیمت )پاکات الف،ب،ج( حائزین شرایطی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نموده اند،در جلسه مناقصه 
باز و خوانده خواهد شــد.پاکت )الف( مناقصه گرانی که امتیاز لازم را کســب نکرده اند عودت داده شده و پاکات )ب( و )ج( آنان نیز مردود 

شناخته خواهد شد و هیچ اعتراضی مسموع نخواهد بود.
 17- چناچه تعداد پیشنهادات واصله کمتر از پنج پیشنهاد باشد،به استناد بند )ب( ماده )10( آیین نامه اجرایی بند )ج( ماده )12( قانون 

برگزاری مناقصات ،مناقصه تجدید خواهد شد.
 18- آدرس و تلفن اطلاعات تماس ســامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه، مرکز تماس 02141۹۳4 دفتر ثبت نام  

88۹6۹7۳7 و 8۵1۹۳768

شرکتآبمنطقهایآذربایجانغربی

فراخوانمناقصهعمومیبصورتفشرده
نوبتاول

ســخنگوی وزارت امور خارجه در مورد اخبار منتشر 
شده در ارتباط با علت لغو سفر ظریف به وین گفت: 
آقــای ظریف، ســفر به وین را در این شــرایط  به 

مصلحت ندانست. 
 در پی انتشار اخبار منتشر شده مبنی بر این که  وزیر 
امور  خارجه کشورمان در ادامه تور اروپایی خود سفر 
به وین را کنســل کرده اســت ، سعید خطیب زاده، 
ســخنگوی وزارت امور خارجه در گفت وگو با ایسنا 
در ارتباط با این موضوع گفت :  آقای ظریف، ســفر 
در این شرایط را به مصلحت ندانست و لذا ترتیبات 

سفر نهایی نشد.
 بر اســاس این گزارش ، امروز منابع اتریشــی به 
نقل از وزارت امور خارجه این کشور ادعا کردند که 
محمد جواد ظریف به خاطر برافراشــته بودن پرچم 
رژیم صهیونیستی روی بناهای مقر نخست وزیری 
و وزارت امور خارجه اتریش، سفرش خود به وین را 

لغو کرده است.
استفانی لیختنشــتاین خبرنگار اتریشی در صفحه 
توییترش درباره برنامه سفر محمد جواد ظریف وزیر 

امور خارجه کشورمان به اتریش نوشت : جواد ظریف 
وزیر امور خارجه ایران در اقدامی در لحظه آخر سفر 
خود به اتریش را به خاطر وجود پرچم های اسرائیل 
بر فراز مقر نخســت وزیری و وزارت خارجه در وین 

لغو کرد. 
لیختنشــتاین ادامه داد: وزارت امور خارجه اتریش 
در این باره با من گفت که »لغو این ســفر در روابط 
خوب دیرینه ما و کانال هــای باز ارتباطی با ایران 
تغییری ایجاد نخواهد کرد. اما ما اظهار همبستگی 
مان با اسرائیل را مبتنی بر سفر مقامات دیگر کشورها 

نخواهیم دانست.«
ظریف در چند روز اخیر سفرهای متعددی در راستای 
روابط دوجانبه به کشــورهای منطقه و کشورهای 

اروپایی داشته است. 
سید عباس عراقچی معاون وزیر امورخارجه کشورمان 
هم که این روزها برای مذاکره بر سر چگونگی احیای 
برجام در وین، پایتخت اتریش به سر می برد جمعه 
شب با انتقاد از این اقدام اتریش در برافراشتن پرچم 
رژیم صهیونیستی بر سر ساختمان های دولتی خود  
نوشته بود: »وین مقر آژانس بین المللی انرژی اتمی 
و دفتر سازمان ملل متحد می باشد، و اتریش تاکنون 
میزبان خوبی برای مذاکرات بوده اســت. مشاهده 
پرچم رژیم اشــغالگری که در همین چند روز ده ها 
غیرنظامی از جمله کودکان بســیاری را وحشــیانه 
کشتار نموده است، بر فراز ساختمان های دولتی در 
وین، بهت آور و دردناک است. ما در کنار فلسطین 

ایستاده ایم.«

 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و داوطلب ســیزدهمین دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری با بیــان اینکه باید 
از ســعی و خطــا جلوگیــری کنیم،   
گفت:امروز روز  شعار دادن نیست روز 
برنامه است روز وعده دادن نیست عمل 

کردن است.  
 به گــزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، 
محســن رضایــی روز شــنبه پس از 
ثبت نام در سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری در جمع خبرنگاران 
علت اصلی مشکلات کشور را افتادن 
کشور در دســت نااهلان و نامحرمان 
عنوان کرد و گفت: اگر امروز معیشــت 
مردم، اقتصاد کشور و  فرهنگ ما دچار 
آسیب هایی شده اســت به تغییر ریل 
مربوط اســت که به دست نامحرمان و 

نا اهلان در ارکان کشور به وجود آمده 
است.

وی افــزود: اگــر امــروز در کشــور 
آلودگــی امنیتی، تاخــت و تاز دلالان 
و واســطه گران و اگر امــروز بازیگران 
سیاسی را می بینیم که ثمره انقلاب را به 
انحراف بکشانند چیزی جز این نیست 
که نااهلان و نامحرمان وارد اداره کشور 
شده اند باید فکری کرد و درباره آن چاره 

اندیشی کرد.
داوطلب ریاســت جمهوری با اشــاره 
افزایــش قیمت های هــر روزه، درباره 
کشاورزان  گفت:  کشاورزان  مشکلات 
مشــکل زیادی دارند. محصولشان را 
ارزان می خرند و به مشتریان و مصرف 
کنندگان گران می فروشند. باید شرمنده 
ملت ایران باشیم. در هیچ دولتی و هیچ 

قوه قضاییه و هیچ مجلسی نبودم، ولی 
شرمنده ملت ایران هستم.رضایی گفت: 
آیا این میراث ملت امام و مقاومت ۴0 
ســاله ملت ایران بود و چرا فرهنگ و 
اقتصاد باید مثل دفاع ملی و اقتدار ایران 
اداره نشــود و چه اتفاقی افتاده اســت 
در بخشــی از اداره کشور نامحرمان و 
نااهلان وارد شده اند.وی افزود: علاوه 
بر این آلودگی های امنیتی،  آسمان ما را 
بردند مسافربری ترکیه و امارات مزیت 
نسبی و منافع آسمان ما را برد. بنادر چند 
صد میلیون تنی عمان و امارات سواحل 
ما را از منافع بندری خالی کرده اســت 

نباید اینگونه باشد.
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ادامه داد: با دقت به اظهارات آقایانی که 
در این چنــد روز  آمده اند گوش کرده 

ام و بســیاری از آنها از فساد و تبعیض 
و ناکارآمدی گفتند که درســت است 
اما چرا علل اینها را نگفتند و چرا سهم 
خود را در این تبعیض ها بیان نکرده اند.  
امروز روز  شعار دادن نیست روز برنامه 
است روز وعده دادن نیست عمل کردن 

است.
رضایی با بیان اینکه امروز روزی است 
که باید از سعی و خطا جلوگیری کنیم. 
تکرار دولت های گذشــته سم مهلک 
آینده ایران اســت و نیاز به دولت نو و 
راه نو داریــم که باید در پیش بگیریم. 
نیاز به دولت مردمی قوی کارآمد که اگر 
از جناح های سیاسی هم در آن شرکت 
می کنند به خاطر شایســتگی و لیاقت 
آنان باشــد نه به خاطر خرید و فروش 

پست ها یا امضاهای طلایی.

سخنگویوزارتخارجهپاسخداد
چراظریفبهویننرفت؟

محسنرضایی:
امروزروزشعاردادننیست،روزبرنامهوعملاست

نوبتدوم

تجدیدمناقصهعمومی
نوبت اول 

شهرداری ملارد در نظر دارد پروژه ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکتهای پیمانکاری واجد شرایط طبق شرایط مشروحه واگذار 
نماید.

 1- برندگان اول و دوم و سوم، مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنها به ترتیب ضبط خواهد شد.
2- کلیــه متقاضیان واجد شــرایط می توانند از تاریــخ 1400/3/۵ لغایت 1400/3/17  و با ارائه کارت ملی، معرفی نامه معتبر از شــرکت و 
اصل فیش واریزی به مبلغ 000 / ۵00 ریال به حســاب شــماره  100790829443بانک شهر بنام شــهرداری ملارد جهت دریافت اسناد 
 مناقصه و کســب اطلاعات بیشتر از ســاعت 9 لغایت 12/30 به امور قراردادهای شــهرداری ملارد مراجعه و پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

از تاریخ 1400/3/۵ لغایت 1400/3/17 پیشنهادهای خود را تحویل دبیرخانه شهرداری ملارد نمایند.
3- هزینه آگهی ها بعهده برنده مناقصه می باشد. 

4-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
۵- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. 

۶- پرداختها بصورت پنجاه درصد غیر نقد و بر اساس آیین نامه مالی شهرداری ها میباشد، ضمناً ارائه برنامه تفصیلی و آنالیز الزامی است .

مدت اعتبارعنوان پروژه
اجرا

میزان سپردهرتبه

خرید تاسیسات سرمایشی 1
ساختمان شورای شهر ملارد

20 000 / 000 / 500 / 12 ریال
روز

تولیدی و فروشگاهها و

شركتهای معتبر

 625 / 000 / 000
ریال

تاریخ چاپ نوبت اول: 1400/02/29
محمد صادق کولیوند  تاریخ چاپ نوبت دوم: 1400/03/۵

شهردار ملارد 

حقیقت پور: انضباط فکری و برنامه محوری از 
ویژگی های لاریجانی است

رییس پیشین کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجــی، انضباط فکــری و برنامه محوری را از 
ویژگی های لاریجانی عنوان کرد و گفت: دولت 
آینده باید دولتی هماهنگ در تمامی اجزا باشــد. 
یعنــی اجزای مختلف دولــت باید هم آوا بوده و 

در یک مسیر حرکت کنند.
»منصــور حقیقت پــور« روز سه شــنبه در گفت 
وگو با خبرنگار سیاســی ایرنا اظهار کرد: دولت 
آینده بایــد دولتی کارآمد، دونده، پرکار، جوان و 
پرنشاط باشــد. اگر دولت  آینده این ویژگی ها را 
داشته باشد، می توانیم بسیاری از موانع را از سر 

راه بردارد.
وی اضافه کرد: دولت آینده باید دولتی هماهنگ 
در تمامی اجزا باشــد. یعنی اجزای مختلف دولت 

باید هم آوا بوده و در یک مســیر حرکت کنند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلــس نهم ادامــه داد: ما نیازمنــد کارآمدی 
در مدیریــت کلان اجرایــی در جــای جــای 
را  ایــن ویژگی ها  باید  وزارتخانه هــا هســتیم. 
براســاس خواسته هایی که رهبر معظم انقلاب از 
دولت آینده دارند، همسان ســازی کنیم تا شاهد 
تولد دولتی جدید بــه عنوان یک پدیده نو برای 

رفع مشکلات و موانع جاری کشور باشیم.

وی درباره ویژگی هــای لاریجانی برای تصدی 
پســت ریاســت جمهوری گفت: لاریجانی هم 
امنیــت را خــوب می شناســد و هم سیاســت، 
فرهنــگ، برنامه ریزی و مدیریــت را با تمامی 
وجــود بلــد اســت. هرکــدام از کاندیداها این 
ویژگی ها را دارنــد، عرضه کنند؛ ولی هیچ کدام 
از این کاندیداها مانند آقای لاریجانی نســبت به 

نیستند.   کاربلد  و  امور مسلط  تمامی 
وی پــرکاری، انضباط فکــری و برنامه محوری 
را از ویژگی هــای لاریجانی برشــمرد و افزود: 
برخلاف اظهــارات برخی از داوطلبان ریاســت 
جمهــوری، دولــت لاریجانی ادامــه دهنده راه 
دولت روحانی نخواهد بود و وی اشــکالات این 
دولــت را کاملا می داند و حتما دولت وی برپایه 

تولید یک پدیده اجرایی قوی خواهد بود.
نماینــده ادوار مجلــس تصریح کــرد: در دولت 
لاریجانی افرادی قوی برســرکار خواهند آمد تا 
بتوانند مشــکلات اقتصادی، فرهنگی، سیاســی 
و اجتماعی را با قوت، خلــوص، دوندگی، رفتار 
جهادی و مهربانی بــا مردم و جدا نکردن صف 

خود از ملت حل کنند.
 28 ریاست جمهوری  انتخابات  دوره  سیزدهمین 

برگزار می شود. خردادماه 
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چهار شنبه 29 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 777 

سید عبدالواحد موسوی لاری از اعضای 
مجمع روحانیون مبارز بر این باور است 
کــه با توجه به تغییراتــی که در نگاه و 
نگــرش مردم به زندگی شــان به وجود 
آمده، اصلاح طلبان باید زبان مفاهمه با 

مردم را پیدا کنند.
موسوی لاری دلخوری مردم از اصلاح 
طلبــان را تایید می کنــد اما این را می 
گوید کــه مــردم از وضعیــت موجود 
عصبانی هســتند نه اصلاح طلبان. این 
چهره شاخص اصلاح طلب احمدی نژاد 
را جریان ســوم نمی داند و معتقد است 
روی کار آمدن فردی چون احمدی نژاد 
دیگر چیزی از جمهوری اســلامی باقی 
نمی گذارد. بخش هایی از گفتگوی او با 

خبرآنلاین را بخوانید:
*آیا ممکن اســت مردم از رأی 
دادن و حکومت هم دلسرد شده 
باشند؟ با توجه به دلسردی شان 
از اصلاح طلبان، این دلســردی 
هــم بــرای نظام و هــم برای 

اصلاح طلبان خطر است؟
یقینــا همینطور اســت. مســئله ای که 
رهبری بــر آن تاکید کردند این بود که 
ما مشــارکت حداکثری می خواهیم این 
مشارکت حداکثری پشتوانه اصلی امنیت 
ملی کشور اســت در کجای دنیا سراغ 
داریــد یک حکومتی گسســته از مردم 
بتواند در مقابل بیگانگان مقاومت کند؟ 
در واقع حکومت هایی می توانند در برابر 
مطامع بیگانه محکم بایستند که مردم با 
صف های آهنین پشتتوانه آنها باشند در 
غیر این صورت اگر به ابزارهای جنگی 
و نیروهــای نظامی تکیــه کنیم ما هر 
چیزی بیاوریم سایر کشورها بیشتر از آن 
را دارند. ما موشک داریم آنها هم دارند 
هواپیما داریم آنها هم دارند سرباز داریم 
آنها هم دارند. آن مولفه مهمی که کشور 
ما از آن برخوردار است و سایر کشورها 
ندارند و یا اگر کشور ما هم دارد و سایر 
کشــورها هم از آن برخوردارند و ما می 
توانیم در برابر آنها مقابله کنیم پشتوانه 
مردمی است. پشــتوانه مردمی هم در 

انتخابات خود را نشان می دهد.
* آقای موســوی لاری! شانس 
که مطرح  کاندیدایی  از  کدامیک 
هســتند را برای رایآوری بیشتر 
و  زاده  تاج  پزشکیان،  می دانید؟ 

محسن هاشمی.....
اجماع مســئله اصلی اســت. چه زمانی 
اجماع حاصل می شــود وقتی احساس 
می شــود یک کاندیدایــی زمینه رأی 
از ســایر کاندیداها بیشــتر  آوری اش 
اســت. هر کدام از این کاندیداهایی که 

مطرح هســتند فرهیخته هســتند.  چه 
زمانی می توانیم به این نتیجه برســیم 
که کــدام کاندیدا زمینه رأی آوری اش 
بیشتر است؟ زمانی که این افراد شروع 

به فعالیت انتخاباتی کردند.
مرحلــه اول تصمیم گیری با شــورای 
نگهبان اســت بــه هر حــال نظارت 
استصوابی در کشور جاری است هر چند 
بنده آن را قبول نداشــته باشم یا بدین 
شــکل آن، قبول نداشته باشــم اما به 
هر حال وجــود دارد. مرحله بعد، عرضه 
کردن خود کاندیداها است تا برنامه های 
خــود را ارائه دهند. آن زمان اســت که 
می توان متوجه شــد کدام یک از این 
کاندیداها پایگاه رأی بیشــتری دارد هر 

چند الان نمی توان متوجه شد.
اگــر فضای باز ایجاد شــود و مبنای ما 
گرایش مردم باشــد مبنی بر این به چه 
کســی بیشــتر گرایش دارند، مفروض 
ما این اســت همه کاندیداها، اشخاص 
خوبی هســتند. آن کاندیدایی که مردم 
به ســمت آن گرایش بیشــتری دارند 
کاندیدای اجماعی اســت  البته مشروط 
اینهایی کــه مدعی  اینکــه همــه  بر 
اصلاح طلبی هســتند و ثبــت نام می 
کنند یادشــان باشد که چرا در سال 84 
شکســت خوردند و فردی مانند احمدی 
نژاد روی کارآمد. یادشان باشد اگر آقای 
هاشــمی، آقای کروبــی، مهرعلیزاده و 
معین دور هم می نشســتند و یکی را به 
عنوان کاندیدای شــاخص معرفی  می 
کردند امکان نداشت امثال آقای احمدی 
نــژاد رأی بیاورد همیــن الان هم باید 
همین کار را انجام دهیم اصلاح طلبان 
براساس تجربه 84، نباید از یک سوراخ 
دوبار گزیده شوند. تکرار سال 84 فاجعه 
بار است بدین معنا که اگر اصلاح طلبان 
نتوانند خودشان سامان بدهند و شبیه به 
آنچه در سال 84 رخ داد مجددا رخ دهد 
نشانگر کم و کاستی در ذهنیت اصلاح 
طلبان است و آن ذهنیت اصلاح طلبی 

شان مخدوش می شود.

*برخی هم طیفان شــما از این 
حرف می زننــد که اصلاحات به 
است  رسیده  بازســازی  مرحله 
و بهتر اســت به جای جدال بر 
ســر ماندن در قدرت یک چند 
و دست  بنشــیند  کنار  را  سالی 
به  بزند، دســت  بازســازی  به 
کادرسازی بزند، شما موافق این 
اینک همزمان  یا  رویکرد هستید 
هم در قدرت باشید هم بازسازی 

را کلید بزنید؟
بنده این بحــث را تا حدودی اشــتباه 
می دانــم در واقع نگاه بــه قدرت یک 
بحث اســت و کنش گری سیاســی و 
اجتماعــی بحث دیگری اســت بنده بر 
این باورم کــه اصلاح طلبان نباید هیچ 
گاه کنش گری را از دست بدهند این که 
ما در گوشــه ای بنشــینیم و ببینیم چه 
اتفاقی رخ می دهد را اصلا قبول ندارم 
ما حتما به عنوان یــک جریان مدعی، 
فعــال و دارای فکر برای آینده کشــور 
حتما باید در صحنه فعال بوده و حضور 
داشته باشیم. اما اینکه فقط نگاهمان به 
قدرت باشد را قبول ندارم اینکه ما به هر 
قیمتی بخواهیم قدرت را به دست آوریم 
دیگر آن قدرت نیست؛ قدرتی که با هر 
وسیله حاصل شود یعنی باید بده بستان 

کند و یا مواضعش را تعدیل کند
 در حالی که مواضع ما روشــن اســت 
بنابرایــن مواضع خود را بیــان کنیم و 
فعال هم حضور داشته باشیم در صحنه 
تلاش کنیــم و ایده های خود را مطرح 
کنیم. اگر ارتباطمان با مردم در جاهایی 
خدشــه دار شده بازســازی کنیم و باید 
روی آن کار کنیــم. اصلاح طلبان باید 
متناســب با هر زمانی روش های خود 
را تغییر دهند  اصلاح طلب کسی است 
که امروزش با فردایش یکســان نیست 
حتما بایــد از روش هایی که تاکنون به 
کار بردیم، کمک بگیریم اما لزوما همان 

روش ها را نباید به کار ببریم.
نباید نسل سال ۶۶ با نسل سال 1400 

را یکسان دانســت. در سال ۶۶، وقتی 
بنده هم  مجمع روحانیون شکل گرفت 
مسئول ستاد مجمع روحانیون در تهران 
بودم در آن روز ما بــرای گفت و گو با 
مردم زبان روشــنی داشتیم و به آسانی 
توانستیم  توده های مردم را با خودمان 
همراه کنیم. در سال 75،7۶ که مجددا 
جریان خط امام با نام اصلاح طلبی احیا 
شد ما به خوبی توانستیم با مردم صحبت 
کنیم اما در سال های بعد مثلا در دوره 
آقــای احمدی نژاد، به ویــژه انتخابات 

مجلس با مشکلاتی روبرو بودیم.
آن اتفاقاتــی که در انتخابــات 92 رخ 
داد بنــده در یکــی از مصاحبــه هایم 
گفتم شــاید شــگفت تر از ردصلاحیت 
مرحــوم هاشــمی، تصمیــم گیری به 
موقع جریــان اصلاح طلبی بود در واقع 
جریان اصلاح طلبی جا نزد و نترســید. 
مرحــوم هاشــمی را رد کردنــد و آن 
زمان ما در خانه بنشــینیم بلکه اصلاح 
طلبان گفتن بایــد این پازل را برهم زد 
ما نبایــد اجازه بدهیم که احمدی نژاد و 
این »سیاســت های ایران بر باد ده« او 
ادامه پیدا کند.اگر کســی مانند احمدی 
نژاد بخواهد مجددا برای 8 ســال بیاید 
و همین وضعیــت ادامه پیدا کند چیزی 
از جمهوری اســلامی باقی نمی ماند از 
این رو اصلاح طلبان سال 92 به فاصله 
چند روز دور هم جمع شــدند و تصمیم 
گرفتنــد از آقای عــارف بخواهند کنار 
برود ولو اینکه او اصلاح طلب اســت و 
آقای روحانی داعیه اصلاح طلبی ندارد. 
امــا برای اینکه آن پــازل بهم بریزد از 
عارف خواســتند کنار برود و ایشان هم 
بزرگواری پذیرفتند.شاید در جهان سوم، 
نمونه ای نداشته باشیم یعنی جریانی که 
این همه دچار لطمه شده و کاندیدایش 
ماننــد مرحوم هاشــمی را ردصلاحیت 
کردنــد به یکباره بیاید  و برای حســن 
روحانــی ۶ درصــدی، 51 درصد رأی 
جمع کند. این اقدامــی فوق العاده بود. 
ایــن نمونه کنش گری اصــلاح طلبان 
است و ما می خواهیم اصلاح طلبان این 
گونه باشند و متناسب با شرایط تصمیم 

بگیرند.
*ممکن است وضعیتی که گفتید 

مجددا در این دوره رخ دهد؟
با توجه به تجربه ای که از گذشته داریم 
انتظارمان این است که حتما بتوانیم این 
کار را انجام دهیم. مــا تجارب موفقی 
چون ســال 92، 94 و 9۶ داریم که به 
نوعی پشــت سر هم توفیق بود چون ما 

کنش گری را رها نکردیم.
*در ایــن دوره چقــدر خطــر 

یکدست شــدن قدرت در سال 
1400 را حس می کنید؟

 این یکدست شدن قدرت سرابی بیش 
نیســت اصلا امکان ندارد چنین اتفاقی 
رخ دهد بالاترین همگرایی ســه قوه در 
دوره احمدی نژاد بود نه تنها ســه قوه، 
بلکه دیــن، خدا، پیغمبــر و امام زمان، 
همه پشتوانه احمدی نژاد شده بودند آیا 
آن اتفاقاتی که آنها میخواســتند محقق 
شد؟! خیر. رخ نداد. احمدی نژاد 11 روز 
رفت در خانه اش نشست و به یک فرد 

انحرافی تبدیل شد. 
اصــلا این مســئله که جریــان رقیب 
می گوید می خواهیم یکپارچه شــویم یا 
ســه قوه در اختیار اصولگرایان باشد و 
هر کاری دلشان می خواهد انجام دهند 
اتفاق نمی افتد. درســت است در کوتاه 
مدت مثلا یکی دو ســال این گونه رخ 
دهد و صلّ علــی بگویند اما خود اینها  
ممکن است منکر شوند همین الان هم 
بدین گونه اســت. به عنوان مثال بحث 
هایی کــه درباره ســعید محمد مطرح 
شد پیامش روشن است. اینها یک نهاد 
هســتند. آقای قالیباف، ســعید محمد، 
رســتم قاسمی و حســین دهقان همه 
از یک نهاد هســتند اما به یکباره دچار 
اختلاف شــدند. یکدســت شدن قدرت 
منطبق بر واقع نیســت مقطعی ممکن 
اســت رخ دهد اما در میان مدت چنین 

اتفاقی رخ نمی دهد.
 *اگر این یکدســت شــدن به 
روی کار آمدن یک رئیس جمهور 
نظامی رقــم بخورد خطرناک تر 

می تواند باشد؟
رییــس جمهــور نظامی یک  بحــث 
بحث انحرافی اســت بنده بر این باورم  
رییس جمهور، هر کســی باشد ساختار 
حکومت نباید نظامی گری شــود. چرا 
در قوانیــن ما گفته اند کــه نیروهای 
نظامی نباید در سیاســت دخالت کنند 
امام فرموده، قوانین ما گفته اند، قانون 
تاســیس ارتش، ســپاه و غیره گفتند. 
چرا این بحــث را مطرح کــرده اند؟! 
آیا منظورشــان این بوده فردی که تا 
نظامی می پوشــید  فرم  لبــاس  دیروز 
نباید وارد سیاست شــود یا سازوکار و 
ســاختار نظامی نبایــد کاندیدا معرفی 
کند.همه رســانه های مربوط به ســپاه 
می کنند  حمایت  نظامی  کاندیداهای  از 
این رویه  نادرست است. از خبرگزاری 
فارس گرفته تا مشــرق و غیره از این 
رقبایشان  و  می کنند  حمایت  کاندیداها 
را تخریب می کننــد. این همان چیزی 

است منع شده و نباید رخ دهد.

مردم و مقاومت فلسطین 
پاسخی قاطع به رفتار 
صهیونیست ها می دهند

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: اطمینان دارم 
که با جنایاتی که رژیم صهیونیســتی در روزهای اخیر 
مرتکب شده است، مردم و مقاومت فلسطین پاسخی 

قاطع به رفتار آنها می دهند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی امروز )سه شنبه( در تماس های 
تلفنی جداگانه با رئیس مجلس ملی فلسطین، رئیس 
مجلس شورای ســلطنت عمان، رئیس مجلس ملی 
جمهوری اســلامی پاکســتان، رئیس مجلس سنای 
جمهــوری دمکراتیک خلق الجزایــر، رییس مجلس 
ملی کبیر ترکیه و رییس مجلس نمایندگان عراق در 
خصوص تحولات فلسطین به گفت وگو و تبادل نظر 

پرداخت.
وی در ابتدای این تماس تلفنی خود با سلیم الزعنون 
رئیس مجلس ملی فلسطین، ضمن اشاره به اقدامات 
جنایتکارانه اخیر رژیم صهیونیستی در بمباران مناطق 
مسکونی غزه و همچنین کشتار مردم در کرانه باختری 
و حملــه به نمازگزاران در مســجد الاقصی که منجر 
به شــهادت و مجروحیت جمع زیادی از مردم مظلوم 
فلسطین و غزه شــد، گفت: جمهوری اسلامی ایران 
اقدامات صهیونیســت ها در نسل کشی فلسطینیان از 
طریق کشتار زنان و کودکان فلسطینی را که در زمره 

جنایت جنگی است، به شدت محکوم می کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: از تمامی روسای 
مجالس کشــورهای اسلامی و سازمانهای بین المللی 
حامی فلسطین خواســته ایم تا با محکومیت اقدامات 
صهیونیســت ها و حامیان غربی آنها، از مردم مظلوم 

فلسطین و غزه حمایت کنند.
قالیبــاف در ایــن گفت وگوی تلفنــی، تصریح کرد: 
اطمینان دارم که با جنایاتی که این رژیم کودک کش 
در روزهای اخیر مرتکب شده است وضعیت به حالت 
عادی برنخواهد گشــت و مردم و مقاومت فلسطین 

پاسخی قاطع به رفتار سفاکانه آنان خواهند داد.
»ســلیم الزعنــون«، رئیس مجلس ملی فلســطین 
نیز در این مکالمه تلفنی با اشــاره بــه اقدامات رژیم 
صهیونیستی، گفت: جنایت اخیر صهیونیست ها علیه 
مردم فلسطین به اندازه ای است که تاکنون بی سابقه 
بوده و حقیقتاً مردم مظلوم غزه که در برابر این تهاجم 
صهیونیست ها بی دفاع هستند، نیاز مبرم به کمک و 

حمایت کشورهای اسلامی و جامعه جهانی دارند.
وی افزود: نتانیاهو یک شــرور آدمکش است که برای 
باقی ماندن در قدرت نیاز داشت تا دور جدید کشتار و 

آشوب علیه فلسطینیان را به راه اندازد.
رئیس مجلس ملی فلســطین در پایان این گفتگوی 
تلفنی، ضمن قدردانی از مواضع جمهوری اســلامی 
ایران در حمایت از مردم مظلوم فلسطین، گفت: لازم 
است تا کشورهای حامی فلسطین، هرچه زودتر خشم 
خود را به طور آشکار بر سر رژیم صهیونیستی، آمریکا، 

انگلیس و دیگر حامیان صهیونیست ها فرود آورند.
همچنین قالیباف در تمــاس تلفنی، خود با »خالد بن 
هلال بن ناصــر المَعولی«، رئیس مجلس شــورای 
سلطنت عمان، با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی 
در بمباران غزه و کشــتار مردم مظلوم فلسطین گفت: 
اقدامات صهیونیست ها در قتل عام مردم بیگناه، زنان، 
کودکان و تخریب خانه و کاشانه فلسطینیان، جنایت 
جنگی اســت و جمهوری اسلامی ایران به شدت این 

اقدامات را محکوم می کند.
وی همچنیــن افــزود: تحولات اخیــر، وحدت بین 
فلســطینی ها بویژه مردم کرانه غربی با غزه و قدس 

شریف را به نمایش گذاشت.
رئیس مجلس شورای اســلامی در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: از تمامی روسای مجالس کشورهای 
اســلامی و ســازمانهای بین المللی حامی فلسطین 
می خواهیم تا اقدامات صهیونیست ها و حامیان غربی 
آنها را محکوم کرده و از مردم مظلوم فلسطین و غزه 

حمایت کنند.
قالیباف اقدام سفاکانه صهیونیست ها را نتیجه چراغ سبز 
نشان دادن برخی کشورهای عرب منطقه دانست که 
اخیراً در پروژه آمریکایی - صهیونیستی به عادی سازی 

روابط با این رژیم خونخوار مبادرت ورزیدند.
وی در پایــان این گفتگوی تلفنــی تصریح کرد: این 
پاکسازی قومی و نژادی توسط صهیونیست ها به هیچ 
وجه قابل قبول نیست و تبدیل غزه و مسجد الاقصی 
به قتلگاه فلسطینیان و حمایت غرب از اقدام آنان مایه 

تاسف است.
»خالد بن هلال بن ناصــر المَعولی«، رئیس مجلس 
شورای سلطنت عمان نیز در این مکالمه تلفنی با اعلام 
انزجار از اقدامات رژیم صهیونیســتی در روزهای اخیر 
گفت: جنایت اخیر صهیونیست ها در کشتار مردم غزه و 

کوچاندن اجباری فلسطینیان بسیار ظالمانه است.
رئیس مجلس شــورای ســلطنت عمان با قدردانی از 
مواضع جمهوری اســلامی ایران در حمایت از مردم 
مظلوم فلسطین و غزه گفت: سلطنت عمان خواستار 
اقدام فوری جامعه جهانی در جلوگیری از قتل عام مردم 

غزه و فلسطین به دست صهیونیست ها است.
همچنین رئیس مجلس شورای اسلامی در گفتگوی 
تلفنی جداگانه خود با »اسد قیصر« رئیس مجلس ملی 
جمهوری اســلامی پاکســتان و صالح قوجیل رئیس 
مجلس ســنای جمهوری دمکراتیــک خلق الجزایر 
ضمن محکوم کردن جنایات رژیم صهیونیستی بیان 
داشت: در روزهای اخیر حملات ظالمانه صهیونیستی 
در فلســطین و نوار غزه به شــدت تشــدید شده که 
منجــر به از بیــن رفتن اماکن عمومی و مســکونی 
و به شــهادت رســاندن کودکان و زنان بی دفاع که 
 نشــانه بارز نقض حقوق بشــر و نسل کشی می باشد 

گردیده است.

شکل تازه ای از مبارزه علیه 
اسرائیل!

ادامه از صفحه یک
آنچه از بررســی این جریان هــای اعتراضی بر 
می آید آن اســت که مردم اروپا متوجه جنایات 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم فلسطین شده اند. 
ضمــن آن که از مقام های سیاســی خود متوقع 
رژیم صهیونیســتی  با ســران  قاطعانه  برخورد 
هســتند. از دید آن ها مقامات سیاسی اروپایی یا 
باید اثری بر رخدادهای کنونی و آتی فلسطین، 
به ویژه بحث اشــغال این سرزمین بگذارند یا با 
ســران رژیم صهیونیســتی ارتباط خود را قطع 
کننــد. درهرصــورت، حرکت برای بر ســر جا 
نشــاندن رژیم صهیونیســتی و اجرای عدالت، 
همچنین پایان دادن به بی ســزایی جنایت های 
رژیم صهیونیستی، به باور مردم اروپا از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
از دید افکار عمومی اروپــا روندهای »بایکوت 
فلســطینیان  »زندگی  صهیونیســتی«،  رژیــم 
اهمیت دارد«، »شــیخ جــراح را نجات دهید«، 
»بیت المقــدس پایتخــت ابــدی فلســطین«، 
است«،  بشر  نسل کشــی  نیســت،  »این جنگ 
»هولوکاســت فلســطینی ها را متوقف کنید« و 
غیره ارزش مبارزه ای انســانی و جدی در تمام 
جهــان را دارد. ازطرف دیگر، در این اعتراضات 
بحث تمایزهای مذهبی و تمدنی بسیار کمرنگ 
شــده اســت. معترضان این موضوع را در شعار 
»لازم نیســت مســلمان باشــید تا از فلسطین 
حمایت کنید، کافی اســت انسان باشید« نشان 

داده اند.
از دیــد مــردم اروپــا رفتــار و کنــش رژیم 
صهیونیســتی دیگر به هیچ وجــه توجیه منطقی 
ندارد و منفورتر از گذشته شده است. اگرچه در 
روانشناسی  بازی های  انجام  با  گذشته می شــد 
اجتماعی یا مظلوم نمایی هایی در پوشــش یهود 
ســتیزی که به مردم اروپــا باورانده بود »نیمی 
از جهان علیه یهودیان هســتند«، جنایات رژیم 
صهیونیســتی را پنهــان کرد، اما امــروز دیگر 
پــرده از واقعیت پروژه صهیونیســم برداشــته 
شده است. شــاید باید گفت رویکرد تبعیض آمیز 
الگوی  ترامپ درقبال فلســطینیان طبق همان 
رفتارهای یک جانبه گرایانه اش، در آگاهی بخشی 
بــه مردم اروپا و آمریکا بی تأثیر نبود و با اعمال 
ناگهانی و بی پرده جنایت هایی که در سال های 
گذشــته حامیان رژیم صهیونیستی به تدریج و با 
بودند، نشان داد  پنهان کاری درصدد اعمال آن 
و  ماهیت اصیل سیاست های رژیم صهیونیستی 
حامیان آن در غرب، درواقع حذف و نسل کشی 
فلسطینیان است. این موضوع از دید مردم اروپا 
که امــروز برخوردهایی نزدیک با بســیاری از 
مردم کشــورهای خاورمیانه داشته اند و به چشم 
و گوش شاهد قصاوت های رژیم اشغال بوده اند 

است. پذیرش  غیرقابل 
رشــد هر جریــان و جنبش اعتراضــی از نقطه 
کوچک شــروع اولیه که معمــولًا با تلاش های 
فعالان آن حوزه آغاز می شــود و به رســانه ها 
و مجامــع آکادمیک بســط می یابــد، زمانی که 
به مــردم و گروه های انبوهی بــا ویژگی های 
متفــاوت و حتی متعارض می رســد، دیگر قابل 

نیست. توقف 
 به همین علت، آن چه در اروپا شــاهد وقوع آن 
به مرحله ای  فلســطین  هســتیم صعود جنبش 
بالاتر و مطالبه جدی خواســته های این جنبش 
اســت که آن را از پشت درهای بسته به عرصه 
خیابان و روز روشــن به عنوان حقیقتی غیرقابل 
انکار آورده اســت. بنابراین، اعتراضات اخیر در 
فرانســه و آلمان که حتی در فرانسه به خشونت 
انجامید نشــان گر تغییر نگاه مردم اروپا به رژیم 
صهیونیســتی در سال های اخیر و رشد انتقادات 
مردم نســبت به رژیم صهیونیستی در مقایسه با 
یک یا دو دهه گذشته است. پیش بینی می شود 
این جنبش بتواند ســران دولت های اروپایی را 
مجبور به اتخاذ سیاســت هایی جــدی درقبال 

کند. فلسطین  مردم 
اروپا و مدیرعامل موسسه  *کارشناس 
معاصر ابرار  مطالعاتی 

یادداشتاخبار

احمدینژادبیایدجمهوریاسلامیتماممیشود!
تحلیل وزیر کشور خاتمی از آرایش سیاسی انتخابات 1400

مرعشی رییس 
شورای راهبردی 
ستاد انتخاباتی 
جهانگیری شد

ایران در ساخت 
موتورهای هوایی 
پیشرفته به بلوغ 
رسیده است

سخنگوی ســتاد انتخاباتی اســحاق جهانگیری درباره شــاکله و هئیت 
تصمیم گیری آن توضیحاتی را ارائه کرد.

فاطمه پهلوانی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به تشکیل ستاد انتخاباتی 
اسحاق جهانگیری اظهار کرد:  این ستاد دارای یک شورای سیاستگذاری 
هفت نفره اســت که رییس هیئت رییســه آن آقای حسین مرعشی است. 
نایب رییس خانم شــهیندخت مولاوردی و دبیر و ســخنگوی ســتاد هم 

اینجانب هستم.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: ایران با تلاش متخصصان و دانشمندان متعهد 
خود به بلوغی رســیده است که توانسته هزاران فروند هواگرد و پهپاد و موشک را با 

موتورهای ساخت ایران آماده بهره برداری کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، سرلشکر محمد باقری با حضور در سازمان صنایع هوایی 
وزارت دفاع که امیرسرتیپ حاتمی وزیر دفاع و امیر نصیر زاده فرمانده نیروی هوایی 
ارتش نیز وی را همراهــی می کردند از خط تولید موتور ملی اوج بازدید و در جریان 
آخرین پیشرفت ها و دســتاوردهای متخصصین صنعت هوایی وزارت دفاع در حوزه 

موتورهای هوایی قرار گرفت.

روحانی:

 سلامت مردم را وارد مناقشات سیاسی نکنیم
- رییــس جمهــوری با بیــان این که 
دســتورالعمل تدویــن شــده در مورد 
با  انتخابات،  بهداشــتی  پروتکل هــای 
جدیــت و قاطعیــت اجرا شــود، گفت: 
مناقشات سیاسی  وارد  را  مردم  سلامت 

نکنیم.
پایگاه اطلاع رسانی  از  ایرنا  به گزارش 
روســای  جلســه  جمهوری،  ریاســت 
کمیته های تخصصی ســتاد ملی مقابله 
با کرونا بعد از ظهر سه شنبه در حضور 
رییس جمهوری برگزار و در این جلسه 
قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی، کمیته های 
امنیتی  اجتماعی-  درمان،  و  بهداشــت 
و اطلاع رســانی و تبلیغات گزارش های 
خود را در خصوص وضعیت شــهرها از 
نظــر ابتلا، کنترل و مهار موج چهارم و 
همچنیــن اقدامات و نظارت های انجام 
شــده در زمینــه اجــرای پروتکل های 

کردند. ارائه  بهداشتی 
بر اســاس گزارش ارائه شــده از سوی 
کمیته بهداشــت و درمان در خصوص 
وضعیت شــهرهای کشــور،  روند مهار 
موج چهــارم و روند نزولی ابتلا و فوت 
در همه اســتان ها و شــهرهای کشور 
طی روزهای گذشــته ادامه دارد، اما در 
عیــن حال رعایت دقیــق پروتکل های 
بهداشــتی برای مواجه نشــدن به موج 
تاکید  مــورد  همچنان  بیمــاری  جدید 

است.
در ادامه این جلســه قــرارگاه عملیاتی 
ســتاد ملی مقابلــه با کرونــا گزارش 
دســتورالعمل  تدویــن  از  مبســوطی 
پروتکلــی ویژه بــرای انتخابات 1400 
این  نامزدهای  تبلیغاتی  و فعالیت هــای 
انتخابــات ارائه کرد که براســاس این 
گزارش مواردی مشــخص از اقتضائات 
و الزامــات بهداشــتی و پروتکلی برای 

هــر مرحله از انتخابــات تهیه و تدوین 
شده است.

بــر اســاس ایــن گــزارش در تدوین 
رعایــت  بــه  مربــوط  دســتورالعمل 
انتخابات  در  بهداشــتی  پروتکل هــای 
و تبلیغــات نامزدها که بــا همفکری و 
مشارکت کمیته بهداشت و درمان تهیه 
مربوط  عمومی  جنبه های  اســت،  شده 
بــه مــردم و رعایت مــوارد خاص در 
نامزدها  انتخاباتی  ســتادهای  با  ارتباط 
با ســتاد  عملیاتی  قرارگاه  در همکاری 
اجرایی انتخابات و ســتادهای تبلیغاتی 
نامزدهــا، بــه تفکیک مشــخص و بر 

اجرای آن تاکید شده است.
والمســلمین حســن  الاســلام  حجت 
روحانــی در ایــن زمینــه به قــرارگاه 
بهداشــت و  عملیاتــی و کمیته هــای 
درمان و تبلیغات و اطلاع رسانی دستور 
دقیق دستورالعمل  اجرای  به  نسبت  داد 
تدوین شــده و اطلاع رســانی ســریع، 
دقیق و شفاف در این زمینه با جدیت و 

کنند. اقدام  قاطعیت 
رییــس جمهــوری همچنین بــا تاکید 

نقش  مردم  تضمین ســلامت  اینکه  بر 
مهمی در افزایش مشــارکت و شــکوه 
انتخابات خواهد داشــت، اظهار داشت: 
مردم باید اطمینان داشــته باشــند که 
در مراحــل مختلف تبلیغــات نامزدها و 
تضمین  انتخابات سلامت شان  برگزاری 
شده است. همه ســعی و تلاش ما هم 
باید این باشــد که همه امور مربوط به 
انتخابــات به گونه ای انجام شــود که 
حفظ جان و ســلامت مردم در اولویت 

باشد. اصلی 
رییــس جمهــوری با بیــان اینکه باید 
از هر اقدامی که ســلامت مردم را در 
انتخابات به خطــر می اندازد، جلوگیری 
شــود، بــه همــه گروه های سیاســی 
و نامزدهــای انتخابــات توصیــه کرد 
رعایــت پروتکل های بهداشــتی را در 
اولویــت اصلی برنامه هــای تبلیغاتی و 

قرار دهند. فعالیت های خود 
روحانی بــا تاکید بر ضــرورت رعایت 
قانون و دســتورالعمل ها، افزود: رعایت 
و  انتخابات  نامزدهای  از ســوی  قانون 
همه کســانی که دغدغــه آن را دارند، 

می تواند بــه ارزیابی مــردم از صحت 
گفتار نامزدهــای انتخاباتی در وفاداری 
به قانــون و نحوه مدیریت کشــور در 

آینده کمک کند.
در همیــن رابطــه، کمیته بهداشــت و 
درمان با توجه به رصد فضای سیاســی 
کشــور و فضای خاص انتخاباتی حاکم 
بــر جامعه طــی روزهای آینــده و با 
تاکید بــر اینکه موفقیــت در مقابله و 
مهــار کرونا نیازمنــد آرامش در فضای 
عمومی کشور است، از ستاد ملی کرونا 
درخواســت کرد با تصویــب مصوبه ای 
از صاحبنظــران سیاســی، ســتادهای 
انتخاباتی و هواداران نامزدها، خواســته 
شــود که بحــث کرونا، مقابلــه با این 
را  واکسیناســیون  موضوع  و  بیمــاری 
سیاســی نکرده و از اظهارات متناقض 
و بعضــا هدفدار در این زمینه خودداری 

کنند.
روحانــی در این زمینه با تاکید بر اینکه 
ســلامت مردم یــک موضــوع کاملا 
غیرسیاســی اســت، از همه جناح های 
سیاســی و نامزدهای انتخابات خواست 

مناقشات سیاسی  وارد  را  مردم  سلامت 
نکــرده و اجــازه دهنــد کادر درمان و 
مدافعان ســلامت، ماموریت اصلی خود 
را که همان حفظ جان و سلامت جامعه 
اســت، به خوبی و بدون دغدغه انجام 

دهند.
ســرعت گیری واکسیسناسیون براساس 
اولویت های تعیین شــده در ســند ملی 
از دیگر موضوعات مطرح شــده در این 
جلسه از سوی کمیته بهداشت و درمان 
بود و در گزارشی از روند واکسیناسیون 
اعلام شــد که تــا آخر همیــن هفته 
ســالمندان بالای 75 ســال واکســن 
خود را دریافــت خواهند کرد و از صبح 
پنج شــنبه کار واکسیناسیون افراد 70 
ســال به بالا آغاز می شــود که با ادامه 
ایــن روند تا پایان خرداد شــاهد اتمام 
واکسیناسیون ســالمندان و افراد دارای 

بود. بیماری های خاص خواهیم 
کمیته بهداشــت و درمــان همچنین با 
اعــلام ورود دو میلیــون و 400 هزار 
امروز  تا  از روز گذشــته  دوز واکســن 
و ادامــه این رونــد در هفته های آتی، 
طی  واکسیناســیون  ســرعت گیری  از 
روزهــای آینده در کشــور خبر داد که 
رئیــس جمهور در این رابطه با قدردانی 
از تلاش هــا و اقدامات انجام شــده بار 
دیگر بر شفاف ســازی و اطلاع رســانی 
دقیق و ســریع در زمینه واکسیناسیون 
تاکیــد و برخورد جدی بــا متخلفان در 

این زمینه را ضروری دانست.
رییــس جمهوری بار دیگــر با تاکید بر 
تولید واکســن  از  حمایت همــه جانبه 
داخلــی، ابراز امیــدواری کــرد که با 
روند  داخل  تولیــد  واکســن های  ورود 
 قطــع زنجیــره بیمــاری و ویــروس

 شتاب گیرد.

 قیمت کالاهای اساسی با یارانه
 8 میلیارد دلاری نباید گران شود

رئیس مجلس شــورای اسلامی با اشاره به اختصاص یارانه 
8 میلیارد دلاری به کالاهای اساسی در قانون بودجه، گفت: 
وزارت صمت بر قیمت کالاهای اساسی نظارت جدی انجام 

دهد.
به گزارش مهر، محمد باقر قالیباف در جلسه علنی روز سه 
شنبه مجلس شورای اسلامی خطاب به وزیر صنعت، معدن 
و تجارت که برای پاسخگویی به سوال نمایندگان در صحن 
علنی حضــور یافته بود، گفت: یکــی از دغدغه های مردم 
افزایش قیمت کالاهای اساســی است. کنترل قیمت ها در 

حوزه مسئولیت وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
وی تاکید کرد: برای کالاهای اساســی یارانه در نظر گرفته 
شده اســت. باید بر قیمت کالاهای اساسی نظارت قطعی 

صورت گیرد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی افزود: مجلس در جریان 
بررســی بودجه، 8 میلیارد دلار یارانه به کالاهای اساســی 
اختصاص داد. بنابراین مصرف کننده و تولید کننده نباید بر 
اثر افزایش یا کاهش قیمت آســیب ببیند. کنترل قیمت و 

گرانی وظیفه وزارت صنعت است.



3 صنعت-تجارت

چهار شنبه 29 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 777 

در حالی که در روزهای اخیر با سونامی 
افزایش قیمت کالاهای اساســی یعنی 
روغن، شــکر و نان مواجه هستیم، هیچ 
مقام مسئولی حاضر به اعلام قیمت های 
جدید و ارائه توضیح درباره دلایل گرانی 

نیست.
به گزارش ایسنا، در روزهای اخیر روغن، 
شــکر و نان افزایش قیمت چشمگیری 
داشــتند. افزایش قیمــت 35 درصدی 
روغن مایــع و 30 درصدی روغن جامد 
به طور غیررســمی از ســوی مسئولان 
تاییــد و در نهایت در ســامانه 124 که 
ملاک عمل بازرسان صنفی است اعمال 
شــد اما هنوز هیچ مقام مسسولی حاضر 
بــه توضیح درباره چرایــی این افزایش 
قیمت در رابطــه با کالایی که همچنان 
ارز 4200 تومانی دریافت می کند نشده 

است.
اما به هر حال از روز گذشته روغن گران 
شــد و قیمت مصوب هر بطری روغن 
مایع ســرخ کردنی 810 گرمی از 9۶50 
تومان به حــدود 13 هزار تومان، روغن 
مایع آفتابگردان از 9900 تومان به حدود 
13 هزار و 350 تومان، روغن نیمه جامد 
4.5 کیلویی از 51 هزار تومان به ۶۶ هزار 

و 300 تومان و روغن نباتی 1۶ کیلویی 
از 179 هــزار و 500 تومــان به حدود 
233 هزار و 500 تومان رســیده است. 
نیز نشان می دهد که  مشاهدات میدانی 
قیمت های جدید در بازار اعمال شده، اما 
است.البته  همچنان روغن جامد کمیاب 
مشکلات بازار روغن محدود به افزایش 
قیمت نیست بلکه در ماه های اخیر بازار 
روغن بارهــا با تلاطم، کمبود و افزایش 
قیمت مواجه شــد؛ تا جایی که حتی با 
تشــکیل صف های طولانی و حواشــی 
دیگر از جملــه دریافت کارت ملی برای 
ارائه روغن در برخی فروشــگاه ها مواجه 

شد و شواهد حاکی از این است که تامین 
بازار روغن جامد همچنان با مشــکلاتی 

مواجه است. 
شکر در بازار 2 برابر نرخ 

مصوب
مشــاهدات میدانی نشــان می دهد در 
روزهای اخیر قیمت شــکر نیز در بسته 
های 900 گرمی در مغازه ها به 15 تا 18 
هزار تومان رســیده است. این در حالی 
است که بر اساس سامانه 124 همچنان 
باید قیمت هر کیلو شــکر بســته بندی 
8700 تومان و قیمت هر کیلو شکر فله 

7300 تومان باشد.

در ایــن رابطه نیز پیگیری های ایســنا 
تاکنــون بــه نتیجــه نرســیده؛ چراکه 
مســئولان ســازمان صنعــت، معدن و 
تجارت که مسئول نظارت بر بازار هستند 
معتقدند ســتاد تنظیم بازار و ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
باید دربــاره قیمت های جدید اظهار نظر 
کننــد و مســئولان ایــن دو بخش نیز 
همچنان از اظهار نظر و شــفاف سازی 

خودداری می کنند.
قیمت نان، همچنان در ابهام

گزارش میدانــی از نانوایی ها نیز حاکی 
از آن اســت که در حال حاضر برخی  از 
نانوایی ها با آرد یارانه ای قیمت های خود 
را بــالا برده اند و نان بربری را به قیمت 
2000 تومان، نان ســنگگ ساده را به 
قیمت 3000 تومان و نان لواش را 450 

تومان عرضه می کنند.
این در حالی اســت که بر اساس سامانه 
124 هنــوز قیمت مصوب نــان بربری 
ســاده یارانه ای 1000 تومان، ســنگگ 
ســاده یارانه ای 1200 تومــان، تافتون 
ســاده یارانه ای 550 تومــان و لواش 
ســاده یارانه ای 300 تومان است. قیمت 
مصوب واحدهــای نانوایی آزادپز نیز در 

ســامانه 124 به ترتیب 1500، 1800، 
850 و 450 تومان برای نان های بربری، 
سنگگ، تافتون و لواش ثبت شده است.
رئیــس اتحادیه نانوایان کرج اخیرا گفته 
بود که مصوب شده امسال نرخ انواع نان 
در پایتخت حدود 50 درصد افزایش یابد 
که این افزایش به صورت غیر رســمی 
اعمال شده است. البته طبق اعلام مدیر 
کل تعزیرات حکومتی استان تهران این 
گرانیهــا غیرقانونی بوده و بــا نانوایان 
گرانفروش برخورد می شود. اما همچنان 
جدید مشخص  قیمت های  اعمال  زمان 

نیست.
سرگردانی مردم و سوال های 

بی جواب
خاموش  چراغ  گرانی هــای  بحبوحه  در 
در بازار هیچ مقام مســئولی زمان دقیق 
اعمال قیمت های جدید را اعلام نمی کند 
که این موضوع منجر به سرگردانی مردم 
در بازار می شود.از طرف دیگر هیچ کس 
دربــاره دلایــل این ســونامی افزایش 
قیمت کالاهای اساســی در ابتدای سال 
توضیحی ارائه نمی دهد که این موضوع 
می توانــد نارضایتی مــردم را به دنبال 

داشته باشد.

راه اندازی واحد رسیدگی به 
شکایت از کسب و کارهای 

اینترنتی
معاون وزیر صمت و رئیس ســازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان با اعلام خبر راه اندازی واحد 
رسیدگی به شکایت از کسب و کارهای اینترنتی، گفت: 
این ابتکار در حقیقت یک وسیله و ابزار برای هدفمند 
کردن فروشگاه های مجازی و ثبت و پاسخگویی به 
شکایات و پیشــگیری از بروز تخلفات در این زمینه 

است.
به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه اطلاع رسانی تولید 
و تجارت )شــاتا(، عباس تابش با اشاره به رشد کسب  
و کارهای اینترنتی با توجه به گسترش فناوری های 
نوین، افزود: ویروس کرونــا در زندگی روزمره مردم 
تاثیر نهــاده و علاوه بر آن بــر فعالیت های تجاری 
نیز تاثیر گذاشته و تجارت سنتی را محدود و توجه به 
کسب وکارهای نوین را افزایش و جان تازه ای نیز به 

این گونه فعالیت ها بخشیده است.
وی با بیان اینکه تعداد تراکنش های اینترنتی نشــان 
دهنــده افزایش عرضــه و تقاضــا در زمینه تجارت 
الکترونیک در کشــور است، افزود: کشــور ما نیز از 
تاثیرپذیری کرونا بر اقتصاد خود مستثنی نبوده و باعث 
شده که شاهد برپایی فروشگاه های اینترنتی باشیم که 
حتی کالاهای خرد و غیر ضروری افراد را برای فروش 

عرضه می کنند.
معــاون وزیر صمت بــا بیان این مطلب افــزود : اما 
متاسفانه در کنار تجارت الکترونیک شاهد حضور عده 
ای سودجو و متقلب هستیم که تلاش دارند از سهل 
انگاری شهروندان و کاربر ان سوء استفاده نمایند. سوء 
اســتفاده های مالی خرد و کلانی که باعث نارضایتی 

افراد از خریدهای اینترنتی می شوند.
تابش، با اشــاره به روند رو به رشــد تخلفات و جرائم 
در حوزه فروشگاه های اینترنتی خاطر نشان کرد: آمار 
بالای وقوع چنین تخلفات شــامل کلاهبرداری، کم 
فروشی، گرانفروشی، تقلب و دیگر تخلفات صنفی و 
گسترش شکایات واصله در این زمینه توسط خریداران 
باعث شــد ســازمان حمایت این موضوع را در صدر 
اقدامات پیشگیرانه خود قرار داده و نسبت به راه اندازی 
واحدی جهت دریافت و رسیدگی به این شکایات اقدام 

کند.
رییس ســازمان حمایت در ادامه توضیح داد : با توجه 
به صلاحیت قانونی سازمان حمایت در زمینه رسیدگی 
به شکایات مصرف کنندگان از طریق انجام بازرسی و 
صدور اخطارهای نظارتی و حسب نیاز تشکیل پرونده و 
ارجاع به مرجع صالح قضایی و مسئولیت ذاتی و قانونی 
مرکز توسعه تجارت الکترونیک در ساماندهی کسب و 
کارهای اینترتی و طبق تصمیمات کلان مقرر شد این 
دو دستگاه با همکاری و همراهی یکدیگر نسبت به راه 
اندازی این پروژه اقدام نمایند که خوشــبختانه پس از 
یک دوره آزمایشی همزمان با عید سعید فطر به بهره 

برداری رسید.
به گفته این مقام مسئول؛ لزوم افزایش اعتماد و اقبال 
مصرف کنندگان به خرید اینترنتی و ارتقای پاسخگویی 
و اثربخشی چرخه ثبت و رسیدگی به شکایات احتمالی 
از کسب و کارهای اینترنتی از اهداف اصلی راه اندازی 

این سامانه بوده است.
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت، دریافت نماد 
اعتماد  برای کسب و کارهای اینترنتی از وزارت صنعت 
و معدن و تجــارت را طبق الحاقیه آیین نامه اجرایی 
ضوابط لازم برای صدور پروانه کسب فروشگاه های 
الکترونیک و برنامه جامع توسعه تجارت الکترونیکی 
ضروری دانست و تاکید کرد : به منظور پیشگیری از 
بروز هرگونه مشــکلی، ضروری است خریداران قبل 
از هرگونــه خریدی با کلیک بــر روی لوگوی اینماد 
فروشگاه اینترنتی، مطمئن شوند که اطلاعات مندرج 
درشناســامه یا پروفایل کســب و کار شامل سوابق 
فعالیت، تخلفات و پاســخگویی به شکایات فروشنده 
نسبت به خریداران در آن سایت ثبت شده باشد سپس 
مبادرت به خرید  کنند زیرا گاهی ممکن است برخی 
سایتها فقط یک تصویر و یایک لینک جعلی را به جای 

نمادهای واقعی بگذارند.
تابش همچنین ادامه داد : پس از خرید در صورت بروز 
مشکل و عدم ایفای کامل تعهدات توسط فروشنده یا 
بروز تخلفات مندرج در قانون تعزیرات حکومتی، قانون 
نظام صنفی و ... خریداران می توانند نســبت به ثبت 
شــکایت خود در سامانه اینماد با ارائه اسناد و مدارک 

لازم اقدام کنند.
وی بــه کاربران توصیه کرد؛ شــهروندانی که تمایل 
به خرید اینترنتی دارند لازم اســت از فروشگاههایی 
خرید کننــد که نماد الکترونیکی را از مرکز توســعه 
تجارت الکترونیک دریافت کرده و دارای رتبه اعتماد 
الکترونیکی بیش از یک ستاره باشند تا با خیالی آسوده 
از ایفای کامل تعهدات توسط فروشنده اطمینان خاطر 
داشته باشند.رئیس سازمان حمایت؛ ایجاد مراکز تقلبی 
فروش اینترنتی، شبکه های فروش زنجیره ای تقلبی 
را نتیجــه کم اطلاعی شــهروندان و کاربران فضای 
ســایبری دانست و گفت: مؤسسات تبلیغاتی دروغین 
و سایت های ســرمایه گذاری مجهول الهویه و... همه 
در پــی بی اطلاعی هســتند که ایجــاد می گردد و 
گردانندگان چنین سایت ها و شبکه هایی از بی اطلاعی 

کاربران سوءاستفاده می کنند.
تابش در پایان متذکر شــد: ســازمان حمایت بعنوان 
تنها دســتگاه نظارتی حاکمیتی ملی در حوزه اقتصاد، 
طبق مراحل طراحی شده در سامانه اینماد، به محض 
دریافت هرگونه شــکایتی قطعا ورود پیدا کرده و در 
صورت عدم پاسخگویی مناسب کسب وکار، به واحد 
رسیدگی به شکایات ارجاع و پس از بررسی درصورت 
نیاز، پرونده متخلف برای رسیدگی به مراجع ذی صلاح 

ارسال می شود.

مانع زدایی از طبقات پایین 
سازمان های دولتی آغاز شود

یک عضو اتاق بازرگانی تهران در یادداشتی نوشت: 
از چند سال گذشته به این ســو، ما در ایران با رشد 
بنگاه ها و سازمان هایی که مأموریت شان تولید موانع 
بوده روبه رو هستیم. کشور ما جایی است که با رانت 
اداره می شــود، مبارزه با رانت و ساختار رانتی فقط 
انسان را عقب می اندازد، فرصت و انرژی او را به هدر 

می برد.
به گزارش ایسنا، در یادداشت نسیم توکل آمده است: 
از چند سال گذشته به این ســو، ما در ایران با رشد 
بنگاه ها و سازمان هایی که مأموریت شان تولید موانع 
بوده روبه رو هســتیم. سازمان هایی که بدون آشکار 
ســاختن هویت و قدرت خود بــا لابی کردن موفق 
شده اند بر بسیاری از قانون گذاران تاثیر داشته باشند، 
روند آن را کنترل کرده و اگر جایی مجوز آن ها لازم 
نیســت صرفاً به دلیل قدرت نمایی و نمایش وجود 

حضور یابند.
وجود چند میلیون کارمند و مسئول در بخش دولتی 
واقعاً چه تأثیری دارد؟ آیا غیر از این است که این افراد 
باید شغل داشــته و مشغول باشند؟ اشتغالزایی برای 
این طبقه یعنی مانع زایی و دولت فربه برای نشــان 
دادن خود مجبور به انجام این فرآیند است؛ بنابراین 
در فضای داخلی و هر امری با موانع بســیار زیادی 

روبه رو هستیم.
جوان گرایی؛ راهکار مطمئن

در چند ســال گذشته، به شــخصه دریافته ام که در 
بســیاری از ســازمان ها و ارگان ها به خصوص پس 
از تغییر نســل در میان مدیران ارشد دولتی و وقوع 
جوان گرایی، رویکرد مانع زدایی به سازمان و روند کار 
وارد شده است. این مدیران به جای انتظار برای تعیین 
تکلیف توسط قانون که تاکنون هیچ گاه برای پاسخ به 
نیازهای لحظه ای صنعت، بخش خصوصی، فناوری و 
کارآفرینان به روز نبوده است، تلاش کردند که خود 
با مدیریت فرآیندها و تدبیر در عملکرد خود کارها را 

تسهیل کنند.
از این رو با تأمل بیشــتر در این مــورد در می یابیم 
کــه بســیاری از این افــراد را در ســطح معاونان 
ریاســت جمهور، وزیران و حتی مدیرکل  داشته ایم 
که با برقراری ارتباط، شبکه ســازی مستمر با بخش 
خصوصی و شنیدن مشکلات آن ها اگر نمی توانستند 
قانــون را تغییر دهند، تــلاش کرده اند حتی با چند 
دستخط کار را انجام دهند و به سهم خود تغییر ایجاد 

کنند.
من بارها از نمایندگان بخش خصوصی شــنیدم که 
بابت تســهیل کار نامه هایی دریافت شده و حتی در 
مجامع مدنی و انجمن ها بارها تلاش شد که از مسیر 
نامه نگاری و تنظیم دستورالعمل های جمعی برای اخذ 
راهکار در یک مشــکل اقدام کنیم که حتی پس از 
موفقیت در دریافت راهکار متأسفانه دستور در عمل 
اجرایی نشد. در دو سال گذشته به ویژه با موج بزرگی 
از دســتورهایی که فاقد ارکان اجرایی لازم بوده اند 

برخورد داشتم.
در چند مورد نیز برای خودم پیش آمده که دســتور 
یکی از معاونت های ریاســت جمهوری را داشتم اما 
وقتی در چارت ســازمانی آن معاونت دقیق شــدم 
دریافتم که آن اولیــن کارمندی که باید برای انجام 
کار برگه را امضاء کند به دلیل عادت روتین کار خود، 
ترس از مواخذه شدن برای اجرای آئین نامه جدید و 
تغییر در روند کار یا حتی براساس صلاحدید شخصی 
خود نمی خواهد کار انجام شود و به همین دلیل کل 
فرآیند یک مجموعه زمین می ماند و هزینه زیادی در 
این مسیر تلف می شود. همچنین از نظر دور نداشته 
باشیم که این مسیر غلط در اجرا نشدن دستورالعمل 
و بخش نامه ابلاغی به گوش مدیر اصلی نمی رسد. به 
عبارت دیگر بســیاری از دستورهای صادره، ابلاغ ها 
و آئین نامه های مدیران ارشد در سیستم اداری فاقد 

ضمانت اجرایی هستند.
در جایی دیگر، بارها از بسیاری بزرگان و صنعتگران 
پیشکســوت کشور از جمله پدرم شــنیده ام که باید 
براساس رویه های موجود در کشور عمل کنم و این 
شکل مطالبه گری و به چالش کشیدن سیستم اداری 
در کشــور ما نفس گیر و از بین برنده است. در واقع، 
تغییر فقط در صورت تغییر نســل و روی کار آمدن 
افرادی که اراده به تغییر دارند و حاضر هســتند برای 

آن هزینه و تلاش کنند، به وقوع می پیوندد.
پدرم همیشه به شوخی ضرب المثلی را بیان می کنند 
از این قرار »کاری که بخواهد توســط مدیر بالایی و 
فلان معاون وزیر انجام شود سخت و محال است، اما 
اگر برای انجام کاری بسیار دشوارتر و نشدنی تر سراغ 
آبدارچی یک ســازمان یا اداره بروید و از او راهنمایی 
بگیرید، کار سریعاً انجام می شود.« استدلال این ضرب 
المثل هم آنگونه که همه می دانیم آگاهی آبدارچی اداره 
از تمامی اتاق ها و روند انجام کار اســت. اینکه خاطر 
آبدارچی برای همه عزیز هســت و همه برای او کار 
انجام می دهند. شــاید این حرف خنده دار باشد اما اگر 
بخواهیم بپذیریم که کشور ما جایی است که با رانت 
اداره می شود، مبارزه با رانت و ساختار رانتی فقط انسان 
را عقب می اندازد، فرصت و انرژی او را به هدر می برد. 
انســان در مبارزه با این معضل و در مســیر مأیوس 
می شود و باید کســب وکار خود را به گوشه ای گذارد؛ 
در حالی که افراد یا شرکت هایی که از این رانت مولد 
در قالب مشــروع و بدون تضییع حق دیگران استفاده 
می کنند و با شبکه سازی لابی گری مناسبی کرده اند 
موفق تر هستند. در واقع، اگر بپذیریم برای ایجاد تغییر 
و انجــام فرآیندها به جای تلاش در طبقه بالا چارت 
حاکمیتی به سراغ طبقات پایین حاکمیت برویم، موفق 
تر خواهیم بود. به بیانی ساده تر، فرهنگ سازمانی باید 

در آخر چارت سازمانی دولت تغییر کند.

یادداشتاخبار

کسیپاسخگویگرانیهانیست
سونامی افزایش قیمت کالاهای اساسی

نخستین »هکاتون« 
صنایع معدنی 
برگزار می شود

کارخانه فولاد 
قاینات راه اندازی 
شود

 نخســتین هکاتون صنایع معدنی ایران خردادماه امســال با هدف توسعه 
فناوری های دیجیتال این حوزه برگزار می شود.

هکاتون )Hackathon( رویدادی اســت کــه در آن جمعی از برنامه 
نویســان، طراحان گرافیک، مدیران پروژه و طراحان واســط کاربری که 
درگیر توسعه نرم افزار هســتند برای رسیدن به هدف خاصی دوریکدیگر 
جمع می شــوند. در اکثر موارد، هکاتون ها با هــدف ایجاد یک نرم افزار 

کاربردی و مفید رخ می دهند.

استاندار خراسان جنوبی گفت: تسریع در راه اندازی کارخانه فولاد قاینات، 
اصلی ترین مطالبه استان است که با توجه به وعده های قبلی ایمیدرو باید 
هرچه زودتر به نتیجه برســد.به گزارش روابط عمومی استانداری خراسان 
جنوبی، »حمید ملانوری« روز سه شنبه در نشست با »وجیه الله جعفری« 
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( در تهران افزود: انتظار ما این است که ایمیدرو برای شتاب بخشی 

به تعهدات خود در استان تلاش بیشتری داشته باشد.

رییس اسبق ایمیدرو مطرح کرد:

لزوم دستیابی به فناوری های جدید در بخش اکتشافات معدنی

رئیس اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد؛

واردات واکسن کرونا به زودی

رزم حسینی:

 درحال تدوین طرحی برای قیمت گذاری دقیق فولاد هستیم

 رییس هیات عامل اســبق سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایــع معدنی ایران 
)ایمیدرو(  گفت: باید پذیرفت کشــور به جز 
کمبود سرمایه دارای عقب ماندگی فناورانه 
در همه بخش ها به ویژه بخش معدن است 
که باید با دستیابی به فناوری های جدید این 

خلاء را جبران کرد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »مهدی 
کرباســیان« امروز )شــنبه( در نخســتین 

همایش آنلاین معدن و فناوری افزود: اگر 
در حوزه اکتشــافات عملکرد خوبی داشته و 
جبران گذشــته کنیم، جزو 10 کشور برتر 

جهان در این زمینه قرار خواهیم گرفت.
وی گفت: اکنون تنها تعداد انگشت شماری 
از معــادن کشــور وارد اکتشــافات عمیق 
شــده اند، در حالی که باید کار وســیعی در 
این حوزه، همچنیــن ژئوفیزیک هوایی و 
شناســایی معادن انجام داد.کرباسیان تاکید 

کرد: هرچند معدن می تواند در اقتصاد کشور 
نقش اساســی ایفا کند، اما در ســال های 
گذشــته متاثر از اقتصاد نفتی مغفول مانده 
است.وی با بیان اینکه بودجه اکتشاف برای 
ســازمان زمین شناسی در سال های گذشته 
کارساز نبوده، ادامه داد: در کشور صحبت از 
۶00 محدوده امیدبخش معدنی است، این 
در حالی است که اگر سازمان زمین شناسی 
و ایمیدرو تعامل بهتری داشته باشند عقب 

ماندگی در بحث اکتشــافات از بین خواهد 
رفــت.در این همایش، »بهرام شــکوری« 
رییس کمیسیون صنایع و معادن اتاق ایران 
و رییس انجمن مس ایران اظهار داشــت: 
آینده معدن کاری در کشــورمان در گروی 
به کارگیــری تکنولوژی های جدید اســت، 
به طوری که با استفاده از فناوری های جدید، 
مواد معدنی می تواند ما را از درآمدهای نفتی 
بی نیاز کند و به شــعار معدن به جای نفت 

دســت یافت.رییس انجمن مس ادامه داد: 
کشورهای شیلی، آلمان و ژاپن بزرگ ترین 
تولیدکنندگان مس در جهان هســتند، این 
موضوع نه به خاطر ذخایرشان بلکه به دلیل 

به کارگیری فناوری های جدید است.
وی تصریح کرد: در این صنعت باید طوری 
حرکت کرد که با خلق ارزش افزوده بیشتر 
در ردیــف بزرگ تریــن صادرکنندگان قرار 

بگیریم.

رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: اگرچه 
واردات  بروکراســی های حاکم،  به دلیل 
واکســن کرونا توســط بخش خصوصی 
به تعویق افتــاد، اما طی هفته  آینده، این 

واردات انجام خواهد شد.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، مســعود 
امروز در »بیست و سومین  خوانســاری 
نشســت هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران« با بیان اینکه مقرر بود ۶ میلیون 
دوز واکسن کرونا توسط بخش خصوصی 
وارد کشور شود، اظهار داشت: با توجه به 
بروکراســی حاکم در وزارتخانه، پرفورم 

واردات واکسن به موقع آماده نشد و زمان 
واردات از دست رفت؛ طی روزهای اخیر 
سه شــرکتی که خواهان واردات واکسن 
بودند، منابع جدیدی بــرای واردات پیدا 
کردنــد، ازایــن رو در هفته هــای آینده 
فرآینــد واردات انجام خواهد شــد البته 
وزارت بهداشــت و ریاســت جمهــوری 

همکاری های خوبی داشتند.
رئیس اتاق بازرگانی تهــران در ادامه با 
بیان اینکه طبــق آخرین گزارش ها، نرخ 
تورم 3۶.4 درصد اعلام شده است، گفت: 
بر این اساس بیشــترین خُسران حقیقی 
شامل سپرده گذاران بوده چرا که در سال 

99 ســود بانکی 1۶ درصد بــوده اما در 
مقابل دلار ۶0 درصد، مسکن 80 درصد، 
ســکه 83 درصد و بــورس 150 درصد 

بازدهی داشته اند.
وی افــزود: چنین وضعیتی منجر به عدم 
ثبــات اقتصادی می شــود و انگیزه برای 
ســرمایه گذاری در تولید را از بین می برد 
که در طــول دهه 90 این اتفاق افتاد؛ در 
این دهه رشد اقتصادی مثبت نبود و رشد 
به اصطکاک  نیز نســبت  سرمایه گذاری 

منفی بوده است.
سود ارز ترجیحی در جیب 

ثروتمندان
خوانســاری تصریح کرد: از سوی دیگر 
اگرچــه 12 میلیــارد دلار ارز ترجیحــی 
پرداخت شــد، اما طبق گــزارش مرکز 
آمار، تورم اقلام خوراکی و آشامیدنی 39 
درصد بود که ایــن رقم برای خانوارهای 
روســتایی 40 درصد و دهک های 1 تا 4 
)دارای کمتریــن درآمــد( 40.8 درصد و 

برای دهم 3۶ درصد بوده اســت بنابراین 
شواهد حاکی از آن اســت که منافع ارز 
ترجیحی بیشتر به سود دهک های بالایی 

و پردرآمد جامعه بوده است.
رئیس اتــاق بازرگانی تهــران همچنین 
با اشــاره به عدم ثبــات اقتصادی گفت: 
نظرســنجی که توســط وزارت صمت از 
950 کارآفرین انجام شده، نشان می دهد 
که اولین مطلب مطرح شده از سوی این 
افراد، عدم ثبات اقتصادی اســت. مسئله 
دیگر، کاهش انگیزه برای سرمایه گذاری 
و فرار ســرمایه زیاد اســت. متأســفانه 
علی رغم افزایش نرخ ارز، هنوز هم شاهد 
فرار سرمایه و انتقال سرمایه به بازارهای 

غیرمولد هستیم.
4 سال آینده بحرانی ترین مسائل 

اقتصادی را خواهیم داشت
خوانســاری در ادامه با اشاره به نزدیک 
بودن انتخابات ریاســت جمهوری اظهار 
داشــت: از آنجایی که حزبی وجود ندارد، 

و  ثبت نــام می کنند  اشــخاص  بنابراین 
افراد  این  شــعارهایی را ســر می دهند؛ 
پاسخگوی شــعارها و عملکرد خود هم 

نیستند.
وی ادامه داد: در ایــن دوره چالش های 
پیــش روی اقتصــاد ایــران را به کمک 

اندیشکده شریف مشخص کرده ایم.
خوانســاری گفت: طی چهار سال آینده 
یکــی از بحرانی ترین شــرایط اقتصادی 
را در کشــور خواهیم داشت و بزرگترین 
چالش هــای کشــور مربوط بــه مباحث 
اقتصادی خواهد بــود؛ ازاین رو تصور من 
این است که اگر ثبت نام کنندگان ریاست 
جمهوری از این مسئله مطلع بودند، قطعاً 
تعداد داوطلبیــن کمتر از تعداد فعلی بود. 
به طور مثال می توان به وضعیت اشتغال 
و بیکاری اشــاره کرد که طی 1۶ ســال 
گذشــته 17 میلیون نفر به جمعیت سن 
کار اضافه شدند اما متوسط اشتغال ایجاد 

شده فقط برای 3 میلیون نفر بود.

وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت علت 
افزایش قیمت فــولاد را افزایش قیمت 
جهانی و نوســانات نــرخ ارز خواند و در 
عین حــال از تدوین طرحی برای قیمت 

گذاری دقیق فولاد خبر داد.
به گزارش خبرنگار مهر، در جلسه علنی 
روز سه شــنبه مجلس شورای اسلامی 
نماینده  قدوسی  کریمی  بررسی ســوال 
مشــهد از وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در مورد علت افزایش سرسام آور قیمت 
فــولاد و ســیمان در دســتور کار قرار 

گرفت.
رزم حسینی: نوسانات بازار ارز 
و افزایش قیمت جهانی عامل 

گرانی فولاد
رزم حسینی در این خصوص، گفت: سال 
گذشــته قیمت فولاد 14 هزار تومان و 
امسال 21 هزار تومان به خاطر نوسانات 
قیمت ارز افزایش یافته اســت. علیرغم 
این افزایش قیمت، نرخ فولاد 24 درصد 
و نــرخ میلگرد 17 درصد پایین تر از نرخ 

جهانی است.
وی علت افزایش قیمت فولاد را افزایش 
قیمت جهانی و نوسانات نرخ ارز خواند و 

گفت: افزایش قیمت گاز، حمل و نقل و 
افزایش قیمت فولاد  حقوق کارگران در 

تأثیرگذار بوده است.
وزیر صنعــت همچنین از تدوین طرحی 
برای قیمت گذاری دقیق فولاد خبر داد.

کریمی قدوسی: پدرخوانده فولاد 
اسحاق جهانگیری است

در ادامه، جواد کریمی قدوســی نماینده 
مردم مشــهد در مجلس، گفت: در زمان 
طاغوت در کشــور اســتعمارزده ما 50 
فامیل ثروت و قدرت وجود داشــت که 
با پیروزی انقلاب این افراد فرار کردند و 
اموالشان به نفع مستضعفان مصادره شد.

وی ادامــه داد: بنا بر مشــاهدات عینی 
ما فامیل هــای ثروت و قدرتی که امروز 
شــکل گرفته اند، 50 برابر قبل هستند. 
یک فامیــل ثروت و قــدرت در فولاد، 
پتروشــیمی حاکم  و  نفــت  در  دیگری 
هســتند. تا فولاد، نفــت، گاز و بانک ها 
دســت این فامیل های قــدرت و ثروت 
هســتند، هر کســی رئیس جمهور شود 

نمی تواند کاری کند.
نماینده مردم مشــهد در مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه در صنعت فولاد 

برای تبلیغات ریاســت جمهوری یکی از 
نامزدها در حال جمع آوری پول هستند، 
گفت: پیش از این فردی به نام عباسعلی 
ریاست  نامزدهای  از  برای یکی  روحانی 

جمهوری این کار را می کرد.
کریمی قدوســی اظهارداشت: در صنعت 
فولاد 150 هــزار میلیــارد تومان حق 
مردم در جیب فامیل های ثروت و قدرت 
می رود، در ایام بررسی لایحه بودجه به 
نــادران و پورابراهیمی گفتم که ســهم 

انفال را از معادن زنده کنید.
وی با اشاره به اینکه قیمت فولاد ظرف 
دو ســال 300 درصد رشــد کرده است، 
گفت: مــردم به علت گرانــی فولاد در 
شــهرهای کوچک به جای اســتفاده از 
تیرآهن با چوب درختان، خانه می سازند.

این نماینده مجلس با اشاره به تلاش ها 
برای کناری رئیس فولاد مبارکه، گفت: 
مــن نامه و اقدامات رزم حســینی برای 
برکناری مدیــر متخلف را دیدم اما نامه 
100 نماینده را هم دیدم که از این مدیر 

متخلف تلویحاً حمایت کردند.
اینکه پدرخوانده  بیان  با  کریمی قدوسی 
فولاد اسحاق جهانگیری است، تصریح: 

همه این افراد به آقای هاشــمی وصل 
بودنــد و بعــد از آقای هاشــمی نیز به 
اســحاق جهانگیری وصل شــدند. حالا 
این آقا هر چهار ســال یــک بار برای 
مشکلات مردم اشــک کبیسه می ریزد. 
نظام ســرمایه داری در ایــران را حزب 
کارگــزاران پایه گذاری کــرد، دولت ها 
همیشــه دســت آنها بوده است، دست 
از ســر مردم و انقــلاب بردارید.وی از 
نماینــدگان خواســت در برنامــه هفتم 
توسعه حق انفال را زنده کنند تا اقتصاد 
از دســت فامیل هــای قــدرت و ثروت 

بیرون بیاید.
رزم حســینی: افزایــش قیمــت فولاد 
تنهــا ۶ دهم درصد در گرانی مســکن 
تأثیرگذار استدر ادام جلسه، رزم حسینی 
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت، گفت: 
از فروش محصولات  درآمدهای حاصل 
پتروشیمی و فولاد موجب شد تا بتوانیم 
از تحریم ها عبور کنیم.وی اظهارداشت: 
ســیمان 4 دهم درصــد و فولاد ۶ دهم 
تأثیرگذار است.  درصد در گرانی مسکن 
علت اصلی گرانی ها، نوســانات بازار ارز 
است.در ادامه کریمی قدوسی خطاب به 

وزیر صمــت، گفت: افزایش نرخ جهانی 
فولاد را بــه رخ ما نکشــید. آیا صنعت 
فــولاد، نرخ گاز، ســوخت حمل و نقل، 
حقــوق کارگــران را به قیمــت جهانی 
را به  می پردازد کــه می خواهد فــولاد 
نرخ جهانــی بفروشــد؟در ادامه مهرداد 
گــودرز چگینی در تذکری با اشــاره به 
حمایت کریمی قدوســی از وزیر صنعت 
برای رأی اعتمــاد، گفت: با دادن کارت 
زرد مشکل حل نمی شــود اگر در زمان 
خودش وزیــری را انتخــاب می کردید 
که مشــکلات مردم را حل کند، امروز 
شاهد این جلسه ســوال نبودیم، همین 
نماینــدگان، مجلس را متقاعد کردند که 
آقای رزم حســینی برای وزارت صنعت 
توانمند اســت.در پایان کریمی قدوسی 
اعلام کرد: اگر وزیــر صنعت اقرار کند 
کــه بــرای تغییر مدیــر متخلف تلاش 
کرده امــا آقای روحانــی و جهانگیری 
نگذاشته اند، از اظهارات وزیر قانع خواهد 
شــد.وزیر صنعت چنین اقــراری را در 
صحن علنی مطرح نکرد اما طبق اعلام 
هیئت رئیسه نماینده مشهد از پاسخ های 

وزیر قانع شد.



انرژی4

چهار شنبه 29 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 777 

انرژی مجلس در جلســه   کمیســیون 
امروز خود بــا وزیر نیــرو و معاونانش، 
وضعیت احتمالــی مصرف برق در زمان 
پیک مصرف و چالش هــای پیش رو و 
برنامه هــای وزارت نیرو بــرای عبور از 
ریسک خاموشی ها در تابستان را بررسی 

کرد.
به گــزارش خبرنــگار پارلمانــی ایرنا، 
»مالک شــریعتی« در توضیح نشســت 
انرژی مجلس  امروز سه شنبه کمیسیون 
شــورای اســلامی به خبرنگاران گفت: 
نشست امروز با حضور »رضا اردکانیان« 
وزیر نیــرو، »همایون حائــری« معاون 
بــرق و انــرژی وزارت نیــرو، »محمد 
حســن متولی زاده« مدیرعامل توانیر و 
»محســن طرزطلب« مدیرعامل شرکت 
مادرتخصصــی برق حرارتــی در محل 

کمیسیون انرژی برگزار شد.
سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس با 
اشاره به تقدیر ویژه اردکانیان از مجلس 
یازدهم به دلیل مصوبات راهگشــای در 
بودجــه 1400 افزود: وزیــر نیرو گفت 

بودجه برای صنعــت آب و برق بهترین 
بودجه در دهه های اخیر بوده است و این 
موضوع را در جلســات مختلف از جمله 
هیات دولت نیز بیان کرده که کمیسیون 
انرژی در این زمینه کارستان کرده است 
و امیدواریم با عملکــرد خوب مجموعه 
نمایندگان  قــدردان زحمت  نیرو  وزارت 

باشیم.
وی اضافــه کــرد: گــزارش معاونین و 
مدیــران وزارت نیرو از وضعیت احتمالی 

برق در زمان پیک مصرف و چالش های 
پیــش رو و برنامه های وزارت نیرو برای 
عبور از ریسک خاموشی ها در تابستان در 
این جلسه مطرح شد. همچنین در جلسه 
ارزهای  بــرق رمز  امروز میزان مصرف 
)با مجوز و بــدون مجوز( بیش از 1500 
مگاوات که در سه ســال اخیر سه برابر 

شده است، بررسی شد.
نماینــده مردم تهران با اشــاره به پیش 
بینی افزایش دمای بی سابقه در تابستان 

و تاثیــر آن در افزایــش 22 درصــدی 
تقاضای اســتفاده از برق عنــوان کرد: 
این عامل ســبب می شــود به ازای هر 
درجه، تقاضای مصرف تا 1000 مگاوات 

افزایش می یابد.
شــریعتی ادامه داد: پیش بینی می شود 
کاهش ذخیره ســدها به دلیل کم بارشی 
تــا بیش از 30 درصد و همچنین کاهش 
ذخایر آبی نسبت به فروردین 99 بر تولید 

برق تا 3500 مگاوات تاثیرگذار شود.
وی درباره اقدامات در دســت انجام در 
افزایش ظرفیت نامی  نیرو گفت:  وزارت 
تــا 2500 مگاوات، تکمیــل 75 درصد 
تفاهم نامه  هــزار   400 مبادله  تعمیرات، 
تشــویق مدیریت مصرف، تسریع نصب 
کنتورهای هوشمند، مدیریت مصرف بار 
با  سرمایشی دولتی و عمومی، همکاری 
وزارت نفت برای استفاده از نیروگاه های 
LNG، تامین گاز نیروگاه های جدید و 
تکمیل مخازن سوخت گازوئیل از جمله 
کارهای در دست اقدام وزارت نیرو است.

سخنگوی کمیســیون انرژی با اشاره به 

اظهارات نمایندگان در جلسه امروز اظهار 
داشت: کافی نبودن اقدامات بهینه سازی 
نیروگاه ها، ضرورت ارائه گزارش جزییات 
اقدامــات برای تامین برق تابســتان به 
جای آســیب شناســی صرف، ضرورت 
توجه بــه تولید پراکنده بــرق و اصلاح 
تعرفــه تجدیدپذیر، ضرورت توجه به راه 
اندازی کامل باز خاموشی برق، ضرورت 
تقویــت مدیریــت اجرایی در اســتانها، 
ســاماندهی صــادرات بــرق در بخش 
خصوصی و اســتفاده واقعــی از ظرفیت 
بخش خصوصی در تولید و صادرات برق 
و انتقاد از چشــم پوشــی وزارت نفت از 
مطالبات خود از سازمان هدفمندی یارانه 
ها از جمله مطالبات نمایندگان بود که به 

وزیر نیرو ابراز شد.
وی خاطرنشــان کرد:  در این نشســت 
مقرر شــد پاسخ ســوالات نمایندگان به 
صورت جداگانه به کمیسیون ارسال شود 
و جلســه ای هم برای پیگیری مطالبات 
منطقه ای نمایندگان نیز در آینده برگزار 

خواهد شد.

توزیع ۶20 میلیون لیتر انواع 
فرآورده  نفتی از انبار نفت 

منطقه سبزوار
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ســبزوار از تأمین و توزیع بیش از ۶20 میلیون لیتر 
انواع فرآورده  نفتی در ســال 99 در ســطح منطقه 

خبر داد.
به گزارش شــانا بــه نقل از شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه ســبزوار، محمد صادقی 
افزود: ســال 99 سالی که شــیوع کرونا در کشور 
گســترش داشــت کارکنان منطقه، شــرکت های 
حمل ونقل، رانندگان زحمتکش نفتکش، متصدیان 
و کارکنان مجاری عرضه ســوخت، شــرکت های 
توزیع کننده گاز مایع و شــرکت های صاحب نشان 
با تلاش و کوششی مضاعف توانستند بیش از ۶20 
میلیون لیتر سوخت مورد نیاز مردم را به موقع تأمین، 

ارسال و توزیع کنند.
وی دربــاره فعالیت مجاری عرضه ســوخت گفت: 
پارســال همــه مجــاری عرضه ســوخت مایع و 
ســی ان جی منطقه در شهرســتان های ســبزوار، 
بردســکن، خوشــاب، ششــتمد، داورزن، جوین و 
جغتــای بدون وقفه و به طور 24 ســاعته در زمینه 

سوخت رسانی فعالیت داشتند.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ســبزوار از اجرای دو طرح مهم در ســال 99 نام 
برد و اظهار کرد: طرح توزیع الکترونیکی ســوخت 
)نفت ســفید، گاز مایع و نفــت گاز( و طرح رایگان 
دوگانه ســوز کردن خودروهای عمومی در سال 99 
از جمله طرح های ملی شــرکت ملی پخش بود که 
با همکاری ادارات مرتبط به ویژه معاون اســتاندار 
و فرماندار ویژه ســبزوار و فرمانداری شهرســتان 

به خوبی اجرا شد.
صادقی درباره فعالیت انبار نفت شــهید محمدیانی 
گفت: پارســال به طــور میانگین روزانــه بیش از 
یــک میلیون و 700 هزار لیتــر انواع فرآورده نفتی 
از این انبار بارگیــری و در بخش های حمل ونقل، 
کشاورزی، صنایع، روســتاهای فاقد گاز شهری و 

حتی  استان های همجوار توزیع شد.

 تولید نفت نامتعارف آمریکا
 7 برابر می شود

اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی رشــد تولید 
نفت نامتعارف ایالات متحده برای ماه مه را بیش از 

7 برابر افزایش داده است.
به گــزارش خبرگزاری پلتس از هیوســتون، اداره 
اطلاعات انرژی ایالات متحده )EIA( در تازه ترین 
نهاد پیش بینی  ایــن  »گزارش بهره وری حفاری« 
خود درباره رشد ماهانه تولید نفت نامتعارف آمریکا 
برای مــاه مه را بیش از هفت برابــر افزایش داده 

است.
این اداره در گزارشی در 17 مه )27 اردیبهشت ماه( 
اعلام کرد: تولید نفت خام آمریکا در ماه مه نسبت 
به ماه آوریل 94 هزار بشکه در روز افزایش می یابد 

و به 7 میلیون و 707 هزار بشکه در روز می رسد.
در حالــی که ایــن نهاد ماه گذشــته میلادی این 
افزایــش را 13 هــزار بشــکه در روز و تولید را 7 
میلیون و ۶00 هزار بشکه در روز برآورد کرده بود.

بر اســاس این گزارش، مجموع تولید نفت آمریکا 
از آوریــل تا مه تنها 3 هزار بشــکه در روز کاهش 

می یابد.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا برآورد کرد که مجموع 
تولید ماهانه نفت نامتعــارف ایالات متحده در ماه 
ژوئن 2۶ هزار بشکه در روز افزایش می یابد و به 7 

میلیون و 733 هزار بشکه در روز می رسد.

10 پروژه برقی با اعتبار 33۶ 
میلیارد تومان افتتاح شد

10 پروژه صنعت برق در استان های کرمان، فارس 
و کرمانشــاه با اعتبار 33۶ میلیارد تومان در هفته 
هفتم پویــش #هرهفته الف ب_ایران به صورت 

ویدئوکنفرانس افتتاح شد.
به گزارش ایســنا، صبح امروز رضــا اردکانیان با 
افتتاح 10 پروژه برقی در قالب پنج طرح در ســه 
استان کشور قطار پویش #هرهفته الف ب_ایران 
را به ایســتگاه هفتم رساند که از این تعداد پروژه، 
چهار پروژه در اســتان کرمان، سه پروژه در استان 
کرمانشاه و سه پروژه نیز سهم استان فارس است.

بــر این اســاس، در اســتان کرمــان دو نیروگاه 
خورشیدی، افتتاح پســت 132 کیلوولت ریگان و 
افزایش ظرفیت منوجان 2 با ســرمایه گذاری 170 

میلیارد تومان به بهره برداری رسید.
همچنین، در اســتان کرمانشاه سه پروژه افزایش 
ظرفیت پست روانسر، کنگاور و سرپل ذهاب 2 نیز 
با اعتبار 3۶ میلیارد تومان و دســتور وزیر نیرو به 

بهره برداری رسید.
طبق برنامه، در استان فارس نیز دو پروژه افزایش 
ظرفیت پســت و یک پروژه پســت حسن آباد با 
اعتبار 130 میلیارد تومــان مورد بهره برداری قرار 

گرفت.

تاکید بر استقرار نظام 
مدیریت دارایی ها در پایانه 

پارس جنوبی
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران در بازدید 
از پایانه میعانات گازی پارس جنوبی بر تسریع در 
استقرار نظام مدیریت دارایی های فیزیکی در این 

پایانه تأکید کرد.
به گزارش شــانا بــه نقل از شــرکت پایانه های 
نفتی ایران، عباس اســدروز در سفری دو روزه از 
تأسیســات و بخش های مختلــف پایانه میعانات 
گازی پــارس جنوبــی بازدید کرد و با اشــاره به 
دســتاوردهای یک ســال اخیر این شرکت گفت: 
در دو ســال گذشــته با وجود اینکه محدودیت ها 
و مشکلاتی وجود داشــت این مشکلات ناشی از 
تحریم های بین المللی و شــرایط ویژه کرونایی در 
کشور بود، اما توانستیم کارهای بزرگی انجام دهیم 
که می توان به انجام عملیات تخلیه میعانات گازی 
با استفاده از گوی شناور در منطقه عملیاتی پارس 
جنوبی برای نخستین بار در کشور و فراهم کردن 
زیرســاخت های پایانه نفتی خارک برای دریافت و 
ذخیره سازی میعانات با هدف پشــتیبانی از تولید 

پایدار گاز کشور اشاره کرد.
وی تصریح کرد: اصول هر صنعتی حفظ تأسیسات 
با انجام تعمیرات به موقع اســت کــه با توجه به 
سند سیاســت های کلی و الزام های نظام مدیریت 
دارایی هــای فیزیکی صنعت نفــت، در این حوزه 
تمرکز جدی وجود دارد و لازم است در این منطقه 

عملیاتی نیز پیگیری های لازم انجام شود.

قرارداد EPC ساخت 
نخستین واحد متیل آمین در 

ایران امضا شد

قرارداد مهندســی EPC طرح متیل آمین سنقر 
به عنوان نخستین طرح متیل آمین در کشور با دو 

شرکت ایرانی امضا شد.
به گزارش شانا به نقل از شرکت گروه پتروشیمی 
ســرمایه گذاری ایرانیــان، رســول اشــرف زاده، 
مدیرعامل این شــرکت در آییــن امضای قرارداد 
EPC ســاخت نخســتین طــرح متیل آمین در 
کشور که با حضور ســیدجواد حسینی کیا، نماینده 
ســنقر و کلیایی مجلس شورای اسلامی بین نوید 
شــهیدی نیا، مدیرعامل شــرکت صنایع شیمیایی 
نگین ســنقر و مشارکت شــرکت های بام دژ طرح 
و پتــرو نیرو صبا امضا شــد، گفــت: این طرح از 
طرح های ارزشی پترول است که به منظور توسعه 

صنایع تکمیلی پتروشیمی اجرا می شود.
وی با اشــاره بــه اینکــه جلوگیــری از واردات 
زنجیره  تکمیل  پایدار،  اشــتغال زایی  محصولات، 
ارزش و افزایــش رفاه جامعــه پیرامونی از اهداف 
اصلی پترول در اجرای طرح های توسعه ای از جمله 
طرح متیل آمین اســت، افزود: به منظور دستیابی 
به این اهداف، طرح های دیگری نیز تعریف شــده 
است که به زودی شاهد امضای قرارداد EPC و 

کلنگ زنی آنها خواهیم بود.
مدیرعامل شــرکت پترول همچنین بر اســتفاده 
حداکثری از ساخت داخل و بهره مندی از نیروهای 
متخصــص، جوان و متعهد با تمرکز بر بهره گیری 
از ظرفیت موجود در مناطق کمترتوسعه یافته تأکید 

کرد.
تکمیل زنجیره متانول و آمونیاک

نویــد شــهیدی نیا، مدیرعامــل شــرکت صنایع 
شیمیایی نگین سنقر نیز در این مراسم گفت: طرح 
متیل آمین سنقر با حجم سرمایه گذاری 58 میلیون 
دلار بــا ظرفیت تولید ســالانه 22.۶ هزار تن منو 
متیل آمین، دی متیل آمین و تری متیل آمین اجرا 
می شــود که آمونیاک و متانول به عنوان خوراک 
این واحد از شرکت های تابع هلدینگ خلیج فارس 

تأمین می شود.
وی افزود: هم اکنون همه نیازهای مصرفی کشور 
به متیل آمیــن و مشــتقات آن از طریق واردات 
تأمین می شــود که با احداث نخستین واحد تولید 
متیل آمین در کشور می توان گامی هرچند کوچک 
در راه اعتلای ایران اســلامی و خودکفایی کشور 
برداشــت و به ســمت تکمیل زنجیــره متانول و 

آمونیاک حرکت کرد.
به گفته مدیرعامل شرکت صنایع شیمیایی نگین 
ســنقر، ورود به بخش های پایین دســتی به دلیل 
حجم سرمایه گذاری پایین، سودآوری بالا، ارتقای 
جایگاه راهبردی ایــران، تکمیل زنجیره ارزش با 
ورود به عرصه تولید مواد شــیمیایی، جلوگیری از 
انتقال ســرمایه ها به خارج کشــور، توانمند کردن 
اقتصاد ملی و رشد ســهم تولید ناخالص کشور از 

ویژگی های طرح متیل آمین است.
شرکت صنایع شیمیایی نگین سنقر از شرکت های 
زیرمجموعه پترول اســت کــه در 85 کیلومتری 
شمال شرقی اســتان کرمانشاه در مساحتی حدود 

4 هکتار احداث می شود.

اخباراخبار

بررسیبرنامههایوزارتنیروبرایعبورازریسکخاموشیهادرتابستان
با حضور وزیر نیرو در کمیسیون انرژی انجام شد؛

مجوز استفاده از 
تسهیلات صندوق 
توسعه برای تبدیل 
نفت به فرآورده 
صادر شد

گازهای مشعل 
منصوری و مارون 
جمع آوری می شود

اعضای هیئت امنای صندوق توســعه ملی برای استفاده پالایشگاه های کوچک 
و بخش های مســتعد دیگر از تسهیلات صندوق توسعه ملی برای تبدیل نفت به 
فرآورده های نفتی موافقت کردند.به گزارش شــانا به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
ریاست جمهوری، نخستین نشست هیئت امنای صندوق توسعه ملی در سال 1400، 
امروز )سه شنبه، 28 اردیبهشت ماه( به ریاست دکتر حسن روحانی، رئیس جمهوری 
برگزار و برای رفع مشکلاتی که شرایط کرونایی برای افراد دریافت کننده تسهیلات 

ریالی و ارزی این صندوق ایجاد کرده بود، تصمیم هایی اتخاذ شد.

رئیس ایمنی، بهداشت و محیط زیست )اچ اس ئی( شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
گفت: به منظور حفظ محیط زیســت و جلوگیری از ســوزاندن گازهای همراه، طرح 
فروش گازهای مشعل در واحدهای منصوری، مارون 3 و مارون ۶ به اجرا گذاشته شد.
به گزارش شــانا به نقل از شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، محمدرضا نادری 
افزود: با اجرای این طرح در واحد مارون 3 به مقدار 12 میلیون فوت مکعب، در واحد 
بهره بــرداری منصوری به مقدار 10 میلیون فوت مکعــب و در واحد مارون ۶ پس از 
راه انــدازی در آینده نزدیک به مقدار 14 میلیون فوت مکعب در روز گازهای مشــعل 

جمع آوری و به بخش خصوصی فروخته می شود.

مصرف برق در مرز هشدار

برخورد قاطع استانداری و دادستانی تهران با ادارات پرمصرف

ماراتن کشورهای خلیج فارس برای فروش داراییهای نفتی

استقبال پژوهشگاه نفت از حضور شرکت های دانش بنیان نوپا

به دنبال افزایش مصرف برق در کشــور، با تشکیل 
هیئت ارزیاب مشــترک از اســتانداری و دادستانی 
تهران و شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، 
مصرف برق ادارات و دستگاه های اجرایی پایتخت، 

رصد و با پرمصرف ها برخورد خواهد شد.
به گــزارش ایســنا، در پی بروز تنش آبی ناشــی 
از خشکســالی های اخیــر و کاهــش تــوان تولید 
نیروگاه های برق آبی کشــور و در راستای طرح های 
متعدد در حــال اجرا به منظــور افزایش بهره وری 
انرژی و جلوگیری از خاموشــی های احتمالی مقرر 
شــد با تشــکیل گروه های ارزیابی مشترک شامل 
بازرســان استانداری و دادســتانی تهران و شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ، با رصد و بررســی 
مصرف برق ادارات و دستگاه های اجرایی پایتخت، 
با اداراتی که همکاری لازم را در مدیریت بار شبکه 
توزیع برق کلان شهر تهران ندارند، برخورد قانونی 

به عمل آید.
حســین صبوری - مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 

بــرق تهران بزرگ بــا اعلام این خبر در حاشــیه 
نشســت این سه ســازمان، گفت: تامین آسایش و 
آرامش هموطنان به ویژه در شــرایطی که شــیوع 
بیماری در کشور، برق رســانی مستمر و جلوگیری 
از هرگونــه خاموشــی احتمالی را بیــش از پیش 

پراهمیت ســاخته است، از مهم ترین اولویت های ما 
در ســال جاری اســت و به همین دلیل به تمامی 
مدیران و مســئولان ادارات، موسســات، نهادها و 
دســتگاه های اجرایی پایتخت ابلاغ شده است تا با 
اعمال راهکارهایی همچون کاهش روشــنایی های 

غیرضروری، تنظیم دمای سامانه های سرمایشی و 
به کارگیری مولدهای خودتامین در ساعات اوج بار، 
به تامین بــرق خانه های هموطنان تهرانی و مراکز 

بهداشتی و درمانی کمک کنند.
صبوری تاکیــد کرد: با توجه بــه اهمیت موضوع، 
به رغم رصد روزانه مصرف برق تمامی ادارات هدف 
و حضور 250 تیم ارزیاب شرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ در ســطح شــهر، مقرر شد گروه های 
ارزیاب مشــترک با اســتانداری و دادستانی تهران 
نیز با ورود به ایــن حوزه با ادارات متخلف، برخورد 

قانونی به عمل آورند.
طبق اعــلام توانیر ، وی افزود: گــزارش عملکرد 
ادارات در حــوزه مدیریت مصرف برق به شــکل 
ماهانه، تهیــه و به نهادهای نظارت عالی ارســال 

خواهد شد.
گفتنی اســت، در همین راســتا و مطابق با اطلاع 
رسانی های قبلی، اســتفاده از کولر گازی در تمامی 

ادارات تهران تا اطلاع ثانوی ممنوع شده است.

مساله تغییرات اقلیمی و شتاب روزافزون 
گذار به ســمت انرژی پاک باعث شــده 
است کشــورهای نفت خیز خاورمیانه به 
تدریــج آینده عاری از کربــن را در نظر 
گرفته و متوجه شــوند نمــی توانند برای 
همیشــه روی صنعت نفت و گاز طبیعی 

خود حساب کنند.
به گزارش ایســنا، شــواهدی که در چند 
دهه گذشته روی هم جمع شده اند، تاثیر 
انســان بر تغییرات اقلیمــی را ثابت می 
کنند. اگرچه اقتصــاد جهانی همچنان به 
میزان زیادی به سوختهای فسیلی وابسته 
مانده اســت اما گذار انرژی در ســالهای 
اخیر سرعت گرفته است. این تغییر روند 
در کشــورهایی که در صنعت ســوخت 
انجام  بالایی  گذاری  ســرمایه  فســیلی 
داده و بــه آن وابســته هســتند از جمله 
کشورهای خاورمیانه مشاهده شده است.

این کشورها دریافته اند دیگر نمی توانند 
روی نفــت و گاز طبیعی تا ابد حســاب 
کننــد و بنابراین آماده افزایش حداکثری 
از داراییهــای انــرژی خود می شــوند. 
سوال این اســت که آیا این اقدام خیلی 

دیرهنگام یا به موقع است؟
اگرچه همواره این یقین وجود داشته که 

جهان در مقطعی باید خود را از وابستگی 
به سوخت فســیلی رها کند اما زمان آن 
همواره مورد بحث بوده است. اما در سال 
2021 گــذار انرژی در حال وقوع اســت 
و ســریعتر از آنچه اکثر مردم پیش بینی 

کرده بودند اتفاق می افتد.
مشخصا این تغییر و تحول به سرعت در 
کشــورهای ثروتمند منطقه خلیج فارس 
در حــال وقوع اســت. با وجــود چندین 
دهه بحث در این باره، کشــورهای عربی 
منطقــه خلیج فــارس همچنــان اتکای 
زیــادی به درآمــد حاصــل از صادرات 

سوختهای فسیلی دارند.
امارات متحده عربی از معدود کشورهایی 
بوده که به طور مســتمر سیاســتهایی را 
بــرای ایجاد ی جامعه نــوآور و مدرن و 
همزمان متنوع ســازی اقتصادش دنبال 
برنامه  کرده است. عربستان سعودی هم 
خــود معروف به افــق 2030 را دارد که 
تحت آن این کشــور آماده آینده ای می 
شود که نفت و گاز در آن نقش ضعیفتری 

پیدا می کنند.
پاندمی کووید 19 باعث شــد روند گذار 
به ســوی انرژی پاک سرعت بگیرد زیرا 
کشــورهای صنعتی طرحهای پیشــرفته 

ای را بــرای مقابله با بحــران اقتصادی 
از طریــق ســرمایه گذاری ســنگین در 
فناوریهای ســبز تهیه کردنــد. این روند 
تا حدودی به تهدیدی برای کشــورهای 

منطقه خلیج فارس تبدیل شد.
تمرکز به آینده

از زمان کشــف ثروت عظیم نفت و گاز 
خاورمیانه و ملی شــدن در دهه 19۶0، 
داراییهای انرژی ارزشــمند تحت کنترل 
دولتها مانده اند. اما به نظر می رســد این 
روند در حال تغییر است و به سرعت هم 
تغییر می کنــد. عرضه بخش کوچکی از 
سهام آرامکوی ســعودی در سال 2019 
افزوده شــدن 25 میلیارد دلار به خزانه 
به همراه  را  دولت عربســتان ســعودی 
داشــت. بعلاوه ولیعهد عربستان سعودی 
آرامکو ســرگرم  اعلام کــرده که  اخیرا 
مذاکــره با کنسرســیومی از شــرکتها و 
صندوقهای چینی برای فروش سهمی به 

ارزش 20 میلیارد دلار است.
عــلاوه بر آرامکــوی ســعودی، امارات 
متحــده عربی هم قصــد دارد از طریق 
حفاری  واحدهای  عمومــی  اولیه  عرضه 
و تولید کود ادنوک، ســهامی به سرمایه 
گــذاران بین المللی عرضــه کند. اگرچه 

امارات عمده ســهم این شرکت نفتی را 
حفظ خواهد کرد اما این فروش نقدینگی 
بیشــتری همزمان با رشــد دوباره قیمت 

نفت فراهم می کند.
سایر کشــورهای منطقه خلیج فارس هم 
طرحهای دیگری بــرای تقویت فاینانس 
خود دارنــد. عمان اقداماتی را برای ورود 
به بازار اوراق قرضه به پشتوانه سودآوری 
شــرکتهای نفتی خود انجام داده اســت. 
شرکت قطر پترولیوم با طرحهای خود را 

دنبال می کند.
بن کاهیل از مرکــز مطالعات بین الملل 
و اســتراتژیک در واشــنگتن می گوید: 
شرکتهای ملی نفت یکدیگر را نگاه کرده 

و به ترفندهای جدید متوسل می شوند.
خیلی زود یا خیر دیر؟

ارزش داراییهای سوخت فسیلی به قیمت 
انرژی و چشــم انداز رشد تقاضا بستگی 
دارد. با اعلام اهداف بلندپروازانه کشورها 
در  زمینه ســرمایه گذاری گســترده  در 
انرژی پاک، آینــده صنعت نفت و گاز از 

مثبت به تیره گراییده است.
اگرچه اوپک به تقاضا برای نفت در کوتاه 
مدت خوش بین مانده اما سایر سازمانها 
خوش بینی کمتری دارند. برن اشــتاین 

انــرژی زمان پیک تقاضا بــرای نفت را 
در حدود ســال 2025 تا 2030، شرکت 
ریستاد سال 2028 و سازمان بین المللی 
انرژی ســال 2020 تا 2030 پیش بینی 

کرده اند.
ســوال اینجاســت کــه آیــا بــرای 
کشــورهای عربــی متنوع ســازی و 
مدرنیــزه کردن اقتصاد با اســتفاده از 
داراییهــای انرژی فعلــی خیلی زود یا 
خیلی دیر اســت؟ در مورد عربســتان 
ســعودی، عرضه اولیه عمومی ســهام 
آرامکــو در ســال 2019 با اســتقبال 
روبرو  المللی  بین  گذاران  سرد سرمایه 
شد و این کشــور به جای عرضه اولیه 
عمومی در بازارهای نیویورک، لندن یا 
 شانگهای، این برنامه را در بازار داخلی 

انجام داد.
طرحهای مذکور با بدبینی روبرو شــده 
اند زیرا بازارهای انرژی به ســرعت در 
حال تغییر هســتند. اگر این برنامه ها 
یک دهه پیش اعلام می شــدند، می 
توانستند دســتاوردهای قویتری داشته 
توانســت  نمی  اما هیچ کس  باشــند. 
پیــش بینی کند گذار انــرژی با چنین 

کرد. پیشرفت خواهد  سرعتی 

پژوهشــگاه صنعــت نفت با شــرکتی 
پروژه سیســتم  دربــاره  دانش بنیــان 
نویــن هوازدا با اســتفاده از نســل نو 
پوشش دهی شده،  غشــایی  ماژول های 

قرارداد مشارکت پژوهشی امضا کرد.
به گزارش ایسنا، جعفر توفیقی- رئیس 
پژوهشــگاه صنعــت نفت در حاشــیه 
امضای این قرارداد اظهار کرد: پس از 
آنکه مرکز نوآوری پژوهشــگاه فعالیت 
خــود را آغاز کــرد، فراخوانی با هدف 
شتاب دهنده ها  و  اســتارت آپ ها  جذب 
برای فعال کردن این مرکز داده شــد، 
بر همین اساس این شرکت ها با توجه 
به ظرفیت پژوهشــی این مجموعه به 

پردیس هــای ســه گانه مراجعه کردند 
و بر حســب مســائل مورد علاقه این 
موضوع  موجود،  ظرفیت  و  شــرکت ها 
این  فعالیت  و  انتخــاب  پژوهش  مورد 

مجموعه ها نیز در پی آن آغاز شد.
وی به قراردادی کــه در همین زمینه 
امضا شد نیز اشاره کرد و گفت: ویژگی 
قــرارداد آن اســت که این شــرکت 
دانش بنیــان  از منظر فناوری و دانش 
بســیار پیشــرفته اســت و به عبارتی 
مراحل تحقیق و توســعه را پشت سر 
تنها موضوع تجاری سازی  و  گذاشــته 

آن در دستور کار قرار دارد.
با  نفت  پژوهشــگاه صنعــت  رئیــس 

بیان اینکه پــروژه در حال اجرای این 
شــرکت به زمینه غشــا و گاززدایی از 
آب مربوط می شــود، گفت: نتیجه این 
پروژه کاربردهای بسیاری را در صنایع 
بالادســت، پایین دست و محیط زیست 
ارائه  دارد و دانــش فنی جدیــدی را 

می کند.
توفیقــی افزود: خوشــبختانه زمینه ای 
است که  آماده شــده  پژوهشــگاه  در 
پژوهشــگاه  در  مجموعه  این  محققان 
مستقر شــوند و از امکانات پژوهشگاه 
استفاده کنند تا سرانجام بتوانیم دانش 
فنی تولیدشــده را تجــاری و به بازار 
عرضه کنیم و اســتقرار شــرکت های 

پژوهشــگاه  در  بیشــتر  دانش بنیــان 
ادامه خواهد داشــت تا تحولاتی را در 

کند. ایجاد  پژوهشگاه  فعالیت های 

فلور شــایق- رئیس مرکــز و نوآوری 
پژوهشــگه صنعــت نفت نیــز در این 
باره گفت: این شــرکت جزو نخستین 
شرکت های دانش بنیان نوپاست که در 
پژوهشــگاه صنعت نفت مستقر خواهد 
شــد و این موضــوع می تواند ســبب 
حضور شــرکت های دانش بنیان نوپای 

دیگر در این مجموعه شود.
با توجه به ســوابق  وی اظهار کــرد: 
و  امکانــات  و  محققــان  ارزشــمند 

تجهیزات بســیار پیشــرفته موجود در 
شرکت ها  این  از  می توان  پژوهشــگاه 
به نحو مناســبی حمایــت کرد تا وارد 
صنایع مختلف کشور شوند و امیدواریم 
بتوانیم از ظرفیت های مازاد پژوهشگاه 
بــرای حمایت از کســب وکارهای نوپا 

کنیم. استفاده 
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 رییــس کل بانک مرکــزی درباره اخبار 
منتشر شــده در مورد بســتن درگاه های 
پرداخــت صرافی های رمز ارزی توســط 
بانــک مرکزی در روزهــای اخیر، گفت: 
درخواست بنده همچون گذشته این است 
که مردم سرمایه های خود را به بازارهای 
غیررســمی که هیچ مجوزی از نهادهای 

قانونی ندارند، وارد نکنند.
بــه گــزارش ایرنــا از بانــک مرکزی، 
»عبدالناصر همتی« روز سه شــنبه درباره 
رمزارزهای استخراج شده در داخل کشور، 
افزود: در مورد رمزارزهای استخراج شده 
در داخل تکلیف روشن است و می توان از 

آن برای واردات کالا استفاده کرد.
وی درخصوص مدیریــت و تنظیم گری 
مبادلات ســایر رمــز ارزها، یادآور شــد: 
مدیریــت و تنظیم گری مبادلات ســایر 

رمزارزهــا نیازمنــد بررســی همه جانبه، 
جامع و منســجم است و معتقدم پیش از 
هرگونه اقدام سلبی یا حتی تسهیل گری 
باید هماهنگی لازم بیــن همه عوامل و 

ذی نفعان ایجاد شود.

رییس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 
این بانک دربــاره رمزارزها منفعل نبوده 
شــایعه ها  برخلاف  تصریح کرد:  اســت، 
و اخبار منتشــر شــده، بانک مرکزی به 
هیچ عنوان در ایــن حوزه منفعل نبوده و 

برای ترسیم نقشه جامع مدیریت فضای 
کنونی، ضمن رایزنی با حوزه های مختلف 
حاکمیت و دولت در راستای تبیین راهبرد 
کلان کشور در مواجهه با پدیده رمزارزها، 
اقــدام موثری را با همــکاری مرکز ملی 

فضای مجازی انجام داده است.
وی ابراز امیــدواری کرد: بتوانیم با ایجاد 
الگوی فکری و ذهنی یکســان در بدنه 
اجرایی و تقنینی کشــور، شرایط بهینه ای 
را برای کشــور مهیا کنیم و به طور قطع 
در این راه نقش مجلس در تنظیم قوانین 

مربوطه بسیار پُر رنگ است.
همتی خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی تا 
زمان ترسیم نقشه راه مذکور از انجام هر 
اقدام شتابزده ای که این روزها شایعه شده 

است، خودداری می کند.
بــه گــزارش ایرنا، طبــق مصوبه هیات 

دولــت فقط رمز ارزهای اســتخراجی در 
داخل کشــور طبق ضوابط می تواند مورد 
اســتفاده قرار گیرد و از این رو معامله ی 

دیگر رمزارزها مجاز نمی باشد.
براین اســاس صرافی های مجاز و بانک 
ها می توانند در چارچوب ضوابط یاد شده 
نســبت به انجام پرداخت های ارزی بابت 
واردات از طریق رمزهای استخراج شده در 
داخل کشور اقدام کنند. اما معامله و خرید 

فروش رمزارزهای دیگر مجاز نیست.  
اقتصاد  رییس کمیســیون  نایب  پیشــتر 
نوآوری و تحــول دیجیتال اتاق بازرگانی 
تهران با بیان اینکــه حجم مبادله روزانه 
رمزارزها در پایان اســفندماه 99 بین پنج 
تا 10 هزار میلیارد تومان تخمین زده شده 
اســت، ادعا کرد: برآورد می شــود که 12 

میلیون ایرانی صاحب رمزارز باشند.

کمتر از یک  درصد 
سهامداران عدالت در 
انتخابات شرکت کردند

سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
گفت: در انتخابات الکترونیکی مجامع شــرکت های 
ســرمایه گذاری اســتانی کمتــر از یک درصــد از 

سهامداران شرکت کردند.
بــه گزارش خبرنگار مهر، اکبر حیدری ســخنگوی 
کانون شــرکت های سرمایه گذاری اســتانی، امروز 
در نشســت خبری اظهار داشــت: با وجود اینکه در 
ابلاغیــه مقام معظم رهبری در مورد آزادی ســهام 
عدالت بــر نقش آفرینی مردم در مدیریت و مالکیت 
ســهام عدالت تأکید شده اســت، اما اصرار سازمان 
بورس و شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی مبنی 
ســرمایه گذاری  شــرکت های  مجامع  برگزاری  بر 
اســتانی به صــورت الکترونیــک اولًا باعث حذف 
جایگاه قانونی شــرکت های تعاونی ســهام عدالت 
شهرستان ها شــده اســت، ثانیاً در عمل در برخی 
اســتان ها کمتــر از یک درصد ســهامداران در این 

انتخابات شرکت کردند.
به گفته سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری 
استانی، در 10 استان کشــور، دادستان های استان 
رأی بــه ابطال برگــزاری انتخابات شــرکت های 
ســرمایه گذاری اســتانی بــه روش الکترونیکی با 
ســازوکار موجود داده اند. در بقیه اســتان ها هم که 
انتخابات برگزار شــده با مشــارکت زیر یک درصد 

بوده است.
وی ادامه داد: نامه آزادســازی ســهام عدالت در 9 
اردیبهشــت سال گذشته که از ســوی مقام معظم 
رهبری ابلاغ شــد. بعد از آزادسازی سهام عدالت، 
بر اســاس تکلیفی که از ســوی رهبری به شورای 
عالی بورس تفویض شده بود، این شورا آئین نامه ای 
تهیه کرد، اما اقداماتی که بعداً توسط سازمان بورس 
انجام شــد، مغایر همین آئین نامه مصوبه خودشان 
بــود. در فرمان 8 ماده ای رهبری که در 12 تیر 84 
صادره شــده بود، تاکید شده بود که سهام عدالت با 
اولویت مالکیت مدیریت مردم به مردم داده شود، اما 
بعد از آزادسازی سهام عدالت در سال گذشته حدود 
19 میلیون نفر از کسانی که روش مدیریت مستقیم 
را با تشویق سپرده گذاری مرکزی انجام داده بودند، 
روش مدیریت مستقیم را انتخاب کردند که در عمل 
این تعداد افراد از چرخه ســهام عدالت خارج شدند 
و جزو ســهامداران 3۶ شرکت ســرمایه پذیر سهام 

عدالت قرار گرفتند.
حیدری گفت: بقیه سهامداران عدالت که حدود 30 
میلیون نفر بودند از طریق شرکت های سرمایه گذاری 
استانی به روش غیرمستقیم سهامدار عدالت شدند و 
این شرکت ها با تفسیر به رأی شورای عالی بورس 
و وزارت اقتصــاد بدون تصویب اساســنامه و بدون 
برگزاری مجمع وارد بورس شده و به عنوان شرکت 

پذیرفته شده در بورس قابل معامله شدند.
وی تصریح کرد: شــورای عالی بورس اختیار نسخ 
قانــون و نادیده گرفتن قانون تجارت را ندارد، اما با 
این حال شرکت های ســرمایه گذاری استانی بدون 
تصویب اساســنامه و برگــزاری مجمع وارد بورس 
شــدند و ســهام آنها توســط همگان قابل خرید و 
فــروش بود و هم اکنون عــده ای از افرادی که غیر 
سهامدار عدالت بودند، با خرید سهام این شرکت ها 
در مجامع الکترونیکی شــرکت های سرمایه گذاری 
مشــارکت کرده انــد. در جریان برگــزاری مجامع 
عدالت  ســرمایه گذاری  شــرکت های  الکترونیکی 
علاوه بر اینکه قانون اصل 44 رعایت نشده، فصل 
5 قانــون تجارت هم رعایت نشــده و حتی مصوبه 
خود شــورای عالی بورس هم به درستی اجرا نشده 
اســت و در برخی موارد، خلاف قانون اساســی هم 

عمل شده است.
حیدری افزود: بر اســاس تبصره 4 ماده ۶ آئین نامه 
اجرایی آزادســازی سهام عدالت، ابتدا باید اساسنامه 
تصویب شود، بعد از آن مجمع عمومی شرکت های 
ســرمایه گذاری باید برگزار شــود. همچنین سهام 
شرکت های سرمایه گذاری از وثیقه دولت خارج شود 
و در اختیار شــرکت های سرمایه گذاری استانی قرار 

گیرد.
سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
ادامــه داد: بعــد از آن، باید از طــرف هیأت مدیره 
شرکت ها درخواست پذیرش برای بورس ارائه کنند، 
در حالی که ایــن ترتیبات آئین نامه در مورد پذیرش 
شرکت های ســرمایه گذاری در بورس رعایت نشده 
و بــدون تصویب اساســنامه و برگزاری مجمع، این 
شــرکت ها وارد تابلوی بورس و قابل معامله شــدند 
و هم اکنــون عده ای با خرید ســهام شــرکت های 
ســرمایه گذاری اســتانی اعلام کاندیداتوری کرده 
و 300 شــخص حقیقــی و یا شــرکت در مجامع 
الکترونیکــی بــرای هیــأت مدیره شــرکت های 
سرمایه گذاری اعلام کاندیداتوری کردند و این مغایر 
آئین نامه آزادســازی ســهام عدالت و مغایر نامه 2۶ 
خرداد ســال 99 از ســوی رهبری به رئیس جمهور 
است که در آن تأکید شــده بود مدیریت و مالکیت 
ســهام عدالت باید در اختیار مردم باشد، در حالی که 
اینجا شــرایطی فراهم شــده که تسلط شرکت های 
سرمایه گذاری بزرگ بر ســهام عدالت مردم فراهم 
شــده که این امــر در نامه رهبری مــورد نهی قرار 
گرفتــه بــود.وی گفت: دولت حق دخالــت در امور 
شرکت های سرمایه گذاری استانی را ندارد و باید مواد 
34 تا 38 کانــون اصل 44 و قانون تجارت در مورد 
مجامع شــرکت ها رعایت شود، در حالی که سازمان 
بازرسی کل کشــور و مجلس شورای اسلامی ورود 
کــرده و انتخابات الکترونیکی مجامع شــرکت های 

سرمایه گذاری استانی را زیر سوال بردند. 

رمزارز ایرانی؛ برخورد قهری یا 
شفافیت قانونی

محمدمهدی شریعتمدار
بیش از 4 ســال از آغاز به کار بازارگاه های رمزارز در ایران می گذرد 
و در این مدت عدد فعالان این بازار به بیش از 12میلیون رســیده 
است. از این تعداد، 50 درصد دارایی خود را روی والت های شخصی 
و سکوهای تبادل خارجی و 50 درصد دیگر روی سکوهای تبادل 

داخلی مبادله می کنند.
رضایت 78 درصدی ســرمایه گذاران از حضور در این بازار حکایت 
از امنیت و بازگشــت مثبت ســرمایه برای فعالان آن دارد تا آنجا 
که بهره گیری از این بازار برای خنثی کردن تحریم ها علیه ایران، 
کاربران، صاحبان کســب وکار و صادرکنندگان را قادر ساخته تا با 
حذف واسطه ها بتوانند با دردسر کمتری نسبت به جابه جایی پول در 

صرافی های بین المللی بپردازند.
توسعه کمی و کیفی بازار داخلی رمزارزها در کشور، فرصتی طلایی 
در اختیار پلتفرم های بومی قرار داده و هم اکنون زیرساخت های بومی 
آن برای میزبانی اطلاعات مخاطبان، اطلاعات نهادها و اشخاص 
و تبادلات مالی ارزهای دیجیتال فراهــم بوده و نباید اجازه داد تا 
چنین دستاوردی مورد هجمه و تضعیف قرار گیرد چراکه هرگونه 
ناامنی و تحدید ســبب خواهد شد تا دارندگان ارزهای دیجیتال در 
این اکوسیستم، مسیر خود را از داخل به خارج تغییر دهند و درنهایت 

یا به سمت پلتفرم های خارجی هدایت و یا غیرقابل رؤیت شوند.
نامه اخیر رییس مجلس شورای اسلامی به بانک مرکزی به عنوان 
نهاد ناظــر درباره الزام شــاپرک به ارائه درگاه هــای پرداخت به 
ســایت های دارای نماد اعتماد الکترونیک و نامه اسفندماه پارسال 
مدیرعامل شاپرک درباره غیرمجاز بودن ارائه درگاه پرداخت توسط 
پرداخت یار به شرکت های ارائه دهنده خدمات رمزارز، نگرانی هایی را 
برای فعالان این بازار از احتمال بسته شدن درگاه های پرداخت ایجاد 
کرد و سبب شد تا برخی از کاربران، دارایی های خود را به پلتفرم های 
خارجــی انتقال دهند.این اتفاقات اگرچــه بیش از پیش صیانت از 
زیرساخت ها و سکوهای تبادل داخلی را یادآوری می کند اما یادآور 
می شود که عملکرد بانک مرکزی در مقام رگولاتور و تنظیم گر بازار 
در این ســال ها برخلاف جایگاه این نهاد و انتظار تعیین شده برای 
آن بوده اســت. تاریخچه پیگیری موضوع توسعه بازار رمزارزها از 
سوی سه نهاد صنفی انجمن فین تک، انجمن بلاکچین و سازمان 
نظام صنفی رایانه ای در چند سال اخیر نشان می دهد هیچگاه بانک 
مرکزی در این مسیر همراه و یاریگر بخش خصوصی نبوده است. 
به عنوان نمونه در سال 1399 انجمن فین تک جلساتی را با بانک 
مرکزی برگزار کرد و به دنبال آن سندی با عنوان »الزامات اجرایی« 
تهیه شد که قادر بود ریسک ها را پوشش دهد اما این سند هیچگاه 
تصویب نشــد. از سوی دیگر سه نهاد صنفی فوق در سال گذشته 
جلسه ای را با کمیسیون اقتصادی دولت برگزار و درنهایت نامه ای 
تهیه و برای بانک مرکزی ارســال کردند. همچنین این سه نهاد 
صنفی پیشنهاد مکتوب خود را درباره سیاستگذاری و تقسیم وظایف 
بین نهادهای حاکمیتی به بانک مرکزی و کمیسیون اقتصادی دولت 
ارائه کردند اما به دلیل عدم پاسخ بانک مرکزی این سند نیز از سوی 

کمیسیون اقتصادی بایگانی شد.
از آنجا که هدف دنبال کنندگان این مهــم، صیانت از بازار رمزارز 
کشور و ساماندهی آن بود ایشان در ادامه تلاش های خود، جلساتی 
را با شورای عالی فضای مجازی برگزار و اسناد خود را تقدیم کردند. 
شورای عالی فضای مجازی نیز با درک بزرگی و اهمیت این بازار، 
مصوبه ای درباره فرصت سه ماهه برای توسعه ابزارهای نظارتی به 
بانک مرکزی و تقسیم کار بین دستگاه های دولتی ارائه و درخواست 
کرد تا کارگروهی از ســوی بانک مرکزی برای تصمیم گیری در 
این حوزه با هدف توسعه ابزارهای نظارتی تشکیل شود. متأسفانه 
در سه جلســه ای که کارگروه برگزار کرد، انجمن فین تک و دیگر 
انجمن های فعال این حوزه دعوت نشــدند و درنهایت نیز کارگروه 

تصمیم گرفت تا درگاه ها محدود شود.
پذیرش این نکته که دولت یا نهاد حاکمیت نگرانی هایی را درباره 
مبادلات واقعی رمزارز، خروج منابع مالی حاصل از خرید و فروش 
رمزارز از کشور، همه گیر شــدن بازار و خروج ارز از کشور دارند اما 
بــرای این رفع نگرانی ها، راهکارهایی وجود دارد که چنانچه بانک 
مرکزی، بخش خصوصی را در دو ســال گذشــته دیده و شنیده 
بود اکنون هیچ یــک از این نگرانی ها محلی از اعراب نداشــت. 
یکی از این راهکارها ســرویس امن نگهداری از رمزارزهاست که 
این ســرویس را باید بانک ها، بانک مرکزی یا سازمان بورس ارائه 
کنند. در پیشنهاد پیشین انجمن فین تک به بانک مرکزی، توسعه 
ایــن بازار را بخش خصوصی با هزینه خود تقبل کرده بود اما هیچ 
نهاد حاکمیتی حاضر به همکاری نشــد. نهادهای صنفی فعال در 
حوزه رمزارزها همچنین پیشنهاد کردند تا دارایی های دیجیتال مردم 
دو یا ســه امضاء شــود. دیگر اینکه برخی از شرکت های بزرگ یا 
همه شرکت ها 10 درصد از درآمد خود را در صندوقی برای پوشش 
ریســک ها ذخیره کنند. علاوه بر این پوشش بیمه ای، بازدیدهای 
دوره ای و شناسایی مؤسسان شرکت ها از دیگر کارهایی است که 
می تواند ریســک این بازار را کاهش دهد ولی برای انجام هر یک 
از این کارها، همکاری ای از سوی نهاد ناظر صورت نگرفت.بانک 
مرکزی باید بپذیرد که راه اندازی سرویس پوشش ریسک صیانت 
از اموال مشتریان از وظایف اوســت و اگر قرار نیست آن را انجام 
دهد چرا بیش از دو سال، فعالان این بخش را معطل کرده است؟ 
ضمن اینکه مصوبه مرکز ملی فضای مجازی تأیید می کند که بانک 
مرکزی مسئول ساماندهی این موضوع است. بنابراین در شرایطی 
که بازار تا اندازه ای توسعه پیدا کرده و بزرگ شده، بانک مرکزی نباید 
از مسئولیت خود در این حوزه شانه خالی کند. از آن سو نیز مجلس 
باید از حقوق مردم دفاع کند و اجازه ندهد کسب وکاری به دلیل هک 

شدن، دارایی خود را از دست بدهد.
 IPG پس بدیهی است که در شــرایط کنونی بستن درگاه های
علاج کار نیســت و فقط پاک کردن صورت مسأله است. از آنجا 
که اکوسیستم حوزه رمزارزها در ایران، تمیزترین و امن ترین در دنیا 
بوده و تاکنون نیز هک جدی روی آن اتفاق نیفتاده، انتظار این است 
که بانک مرکزی با به تعویق انداختن انســداد درگاه های پرداخت 
رمزارزها و اجتناب از نپذیرفتن مســئولیت ذاتی خود در این حوزه 
با برگزاری جلساتی با بخش خصوصی و همراهی یک یا دو نهاد 
بخش خصوصی و یک یا دو نهاد حاکمیتی، ابزارهای لازم نظارتی 
را توسعه دهد.در حال حاضر ارزش جهانی بازار رمزارزها از دو هزار 
میلیارد دلار فراتر رفته و ارزش روزانه تبادل رمزارزها با 2.5 میلیون 
حســاب کاربری فعال، بین سه تا پنج هزار میلیارد تومان در کشور 
برآورد می شــود. این بازار به مدیریت ارز در کشــور کمک کرده و 
موجب می شــود تا کاربران آن به جای تزریق ارز خود به بازارهای 
غیرمولد که درنهایت به افزایش قیمت ارز منجر خواهد شد، نقدینگی 

ریالی و ارزی خود را به این بازار منتقل کنند.
ایران در زمینه استخراج بیت کوین در میان کشورهای دنیا دارای 
رتبه ششم بوده و برای بهره برداری از این فرصت باید امکان مبادله 
داخلی داشته باشد چراکه استخراج رمزارز بدون امکان معامله آن، 
بی معنی است. علاوه بر این نبود و یا محدود کردن آن باعث خروج 
ارز از کشــور می شــود. بنابراین برخورد قهری و انسداد بسترهای 
شفاف و قابل نظارت موجود در عمل مصداق »خود تحریمی« و به 

معنی توقف فعالیت های شفاف و قانونی این حوزه است.
*رییس هیأت مدیره انجمن فین تک کشور

یادداشتاخبار

مردمسرمایههایخودرابهبازارهایغیررسمیواردنکنند
واکنش همتی درباره شایعات اخیر حوزه رمزارزها؛

91 میلیون دلار در 
نیما معامله شد

بورس انرژی 
میزبان عرضه 
انواع فرآورده 
هیدروکربوری

بانــک مرکزی از معاملــه 91 میلیون دلار ارز در ســامانه نیما ظرف روز 
گذشته)27 اردیبهشت 1400( خبر داد و اعلام کرد که نرخ میانگین به 20 
هزار و 441 تومان رســیده است.به گزارش مهر به نقل از بانک مرکزی، 
سامانه نیما امروز شــاهد عرضه حدود 347 میلیون دلار به صورت حواله 
ارزی به منظور تامین ارز واردات کشــور بوده است.از عرضه های مذکور 
حدود 91 میلیون دلار معامله شــده است. بر اساس معاملات انجام شده، 

میانگین موزون نرخ دلاری معاملات 204,415 ریال بوده است.

بورس انرژی ایران امروز شاهد عرضه انواع فرآورده هیدروکربوری است.
به گــزارش بورس انرژی، رینــگ داخلی این بورس، امروز )سه شــنبه، 28 
اردیبهشــت ماه( شــاهد عرضه کالاهای اکستراکت ســنگین شرکت نفت 
ایرانول، اکسیژن مایع شرکت متانول کاوه، آیزوریسایکل، حلال 400، حلال 
40۶، حــلال 410، حلال 502 و حلال 503 پالایش نفت اصفهان، رافینیت 
پتروشیمی بوعلی سینا، گاز بوتان صنعتی، گاز پروپان صنعتی و گاز مایع صنعتی 

پتروشیمی بندر امام و نفتای سنگین پالایش نفت تهران است.

تحلیل تحولات اقتصاد کلان و اقدام های بانک مرکزی در فروردین 1400؛

ثبات نسبی در بازارهای ارز و مسکن با مدیریت انتظارات تورمی

حمایت ها و تزریق نقدینگی خیلی در بازار تاثیر گذار نیست

ریزش بازار بورس ادامه دارد!

 بانک مرکزی اعلام کرد: بررســی بازار دارایی ها از 
جمله ارز، ســهام و مســکن حکایت از آن دارد که 
به دنبــال تعدیــل انتظارات تورمــی از آذر ماه 99، 
در فروردیــن ماه 1400 هم چنان ثبات نســبی در 
بازارهای ارز و مســکن حاکم بوده و روند اصلاحی 

در بازار سهام ادامه داشته است.
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، مدیریت انتظارات 
تورمــی به عنوان یکــی از ارکان مهــم در زمینه 
هدایت نرخ تورم به سمت تورم هدف، مستلزم ارائه 
اطلاعات درســت و به هنگام از مجموعه تحولات 
اقتصــاد کلان و اقدام های بانــک مرکزی به آحاد 
جامعــه و فعالان اقتصادی اســت. این امر موجب 
خواهد شد تا علاوه بر شکل گیری درست انتظارات، 
بانک مرکزی در شرایط بهتری اهداف حفظ ارزش 
پول ملی )کنترل تورم( و کمک به رشــد اقتصادی 

را پیگیری کند.
بر این اســاس، خلاصــه ای از مجموعه تحولات 
اقتصاد کلان و اقدام هــای بانک مرکزی به منظور 
دستیابی به اهداف و ماموریت های خود در فروردین 

1400 به شرح زیر ارائه می شود.
تحولات اقتصاد کلان

روند کاهشــی رشد ماهانه شــاخص بهای کالا و 
خدمات مصرف کننده که از آذرماه ســال گذشــته 
)به استثناء بهمن ماه( آغاز شده بود، در فروردین ماه 
امسال نیز متاثر از تعدیل انتظارات تورمی و آرامش 
نســبی در بازار ارز ادامه یافت؛ به طوری که شاخص 
مذکور کمترین رشد ماهانه خود از ابتدای سال 99 

تاکنون را در فروردین ماه تجربه کرد.
تورم ماهانه منفی زیرگروه خوراکی ها و 

آشامیدنی ها
در ایــن ماه، اغلــب زیرگروه های شــاخص بهای 
مصرف کننــده رشــدی نزدیک به صفر را نســبت 
به ماه گذشــته تجربه کردند و بیشــترین رشد نیز 
مربوط بــه زیرگروه »خوراکی ها و آشــامیدنی ها« 
بوده است. بررسی اقلام کالایی از جنبه دوام آن ها 
نشان می دهد انتظارات تورمی عاملان اقتصادی و 
تعدیــل آن بیش ترین اثر را در بخش اقلام کالایی 
بــادوام به دلیل تاثیرپذیری بالا از تحولات بازار ارز 
داشته است. به گونه ای که تورم ماهانه این گروه از 
اقلام در مقایســه با تورم ماهانه مهرماه، به صورت 
معنی داری کاهش و در فروردین ماه امســال تورم 

ماهانه منفی را تجربه کرده است.
برســی بازار دارایی ها از جمله ارز، سهام و مسکن 
حکایــت از آن دارد که به دنبــال تعدیل انتظارات 
تورمــی از آذر مــاه ســال 1399، در فروردین ماه 

ســال جاری کماکان ثبات نسبی در بازارهای ارز و 
مســکن حاکم بوده و روند اصلاحی در بازار سهام 
ادامه داشته است. بر این اساس در فروردین 1400 
متوســط ماهانه نرخ دلار در بــازار آزاد نیم درصد 
نسبت به اســفند ماه 1399 کاهش یافت و در بازار 
مسکن نیز متوســط قیمت خرید و فروش یک متر 
مربع زیربنای واحد مســکونی معامله شــده شهر 
تهران، در فروردین ســال جاری نسبت به ماه قبل 
3.1 درصد کاهش را تجربه کرد. همچنین شاخص 
کل بورس اوراق بهــادار در پایان فروردین 1400 
در مقایســه با روز پایانی اســفند 1399 معادل ۶.7 
درصد کاهش یافت.نرخ ســود بازار بین بانکی متاثر 
از رفتار فصلی خود، هر ســاله با آغاز سال کاهش 
محسوسی را نسبت به اسفندماه سال گذشته تجربه 
می کند. دلیل این امر کاهش نیاز نقدینگی بانک ها 
در مقایسه با پایان سال و در نتیجه کاهش تقاضا در 
بازار بین بانکی است. بانک مرکزی در فروردین ماه 
سال جاری ضمن تســهیل مدیریت منابع بانک ها 
تلاش کرد تا با اســتفاده از ابزارهای سیاستی خود، 

این نرخ را در محدوده مد نظر خود تثبیت کند.
از ایــن رو، بانک مرکزی با انتشــار اطلاعیه های 
هفتگــی دربــاره عملیــات بــازار بــاز و عملکرد 
ســپرده گذاری قاعده مند و اعتبارگیری قاعده مند و 
همچنین انتشار آمار و اطلاعات مربوط به نرخ  سود 
بازار بین بانکی و نرخ توافــق بازخرید، تلاش دارد 
تا در کنار اطلاع رســانی درخصوص وضعیت پولی 
اقتصاد، آگاهی عمومی نسبت به چارچوب عملیاتی 

جدید سیاست پولی را ارتقا بخشد.
نرخ بازده اسناد خزانه اسلامی در سررسیدهای یک، 
2 و ســه ساله، در فروردین ماه نزولی بود. نرخ بازده 
اسناد با سررسید یک ساله در فروردین ماه 1400 با 
کاهش 24 صدم واحد درصدی نســبت به ماه قبل 

از 21.24 درصد به 21 درصد رســید. همچنین نرخ 
بازده اسناد با سررسید 2 ساله در فروردین ماه 1400 
به 21.30 درصد رسید که نسبت به اسفندماه 1399 
معادل ۶۶ صدم واحد درصد کاهش نشان می دهد. 
اگر چه صعود نرخ های بازده کوتاه مدت و میان مدت 
می توانــد منعکس کننده تحولات بازار ســرمایه و 
بازارهای ســایر دارایی ها باشد، اما ثبات نسبی این 
نرخ ها در 2 ماه اخیر نشان از بهبود انتظارات تورمی 
دارد.لازم به یادآوری است که تعدیل نرخ های بازده 
کوتاه مدت می تواند به با ثبات شــدن شرایط پولی 

در اقتصاد کلان کمک کند.
تغییــر رویکرد سیاســت پولی بانــک مرکزی در 
حرکــت به ســمت راهبرد هدف گــذاری تورمی با 
محوریت انجام عملیات بــازار باز، یک تغییر عمده 
از هدف گــذاری کل های پولی به ســمت مدیریت 
نرخ های ســود محســوب می شــود. اما تــا زمان 
پیاده ســازی کامل رویکرد جدید و ترمیم سازوکار 
اشــاعه پولی، رصد و مدیریت رشــد کل های پولی 

همچنان مورد توجه سیاست گذار پولی خواهد بود.
در همین راستا و هم جهت با رشد متغیرهای عمده 
پولی در چند ماه گذشته و بر اساس ارقام مقدماتی، 
رشــد نقدینگی و پایه پولی در 12 ماهه منتهی به 
پایان فروردین ماه 1400، به ترتیب به 38.8 و 2۶.4 
درصد رســید. همچنین حجم نقدینگی و پایه پولی 
در پایان فروردین ماه 1400 نســبت به پایان سال 
1399 بــه ترتیب معادل چهار دهــم و 1.2 درصد 
رشد نشان می دهد که در مقایسه با رشد متغیرهای 
مذکور در دوره مشابه ســال قبل )به ترتیب 1.7 و 
3.5 درصد( به میزان 1.3 و 2.3 واحد درصد کاهش 

یافته است.
در مجموع رشــد نقدینگــی در 12 ماهه منتهی به 
فروردین ماه 1400 معادل 38.8 درصد بوده اســت 

که تحت تاثیر رشــد ضریب فزآینــده نقدینگی به 
میزان 5.8 واحد درصد بیشــتر از رشد نقدینگی در 

دوره مشابه سال قبل )33.0 درصد( بوده است.
در ســال های اخیر رفتار برخــی بانک ها در رعایت 
نکردن دقیق ضوابط و استانداردهای اعلامی بانک 
مرکزی در خلق دارایی ها نیز نقش موثری در رشــد 
نقدینگــی ایفا کرده و به همین دلیل بوده که بانک 
مرکزی با هدف اعمال مدیریت و نظارت بر ترازنامه 
بانک ها و موسســه های اعتباری، سیاست احتیاطی 
مربــوط به محدود کردن رشــد ترازنامه بانک ها را 
در دســتور کار قرار داده است. بررسی رشد اجزای 
نقدینگــی نیز حاکــی از تداوم کاهش رشــد پول 
است، به طوری که رشــد 12 ماهه پول از حداکثر 
آن یعنی 88.۶ درصد در مهــر ماه 1399 به 53.9 
درصد در فروردین ماه 1400 کاهش یافته که حاکی 
از تقویت ماندگاری ســپرده ها در ماه های اخیر بوده 
و نشــان دهنده کاهش انتظارات تورمی و استقبال 

بیشتر از سپرده گذاری بلندمدت در بانک ها است.
اقدامات بانک مرکزی

بانــک مرکــزی در فروردین مــاه 1400 به منظور 
تنظیم  نرخ سود بازار بین بانکی، در تعامل با بانک ها 
اقدام هــای زیر را انجام داد کــه از جمله آن انجام 
عملیات بازار بــاز در مجموع به ارزش 157.5 هزار 
میلیارد ریال در قالب توافق بازخرید با سررسیدهای 
14روزه است. )مانده توافق بازخرید از محل علمیات 
بازار باز معادل 95 هــزار میلیارد ریال در پایان ماه 

بوده است(.
همچنین اســتفاده از اعتبارگیری قاعده مند توسط 
بانک ها برای رفع نیازهــای نقدینگی اضطراری با 
حجم 871.2 هــزار میلیارد ریال )مانده اعتبارگیری 
در پایان ماه قاعده مند معــادل 139.7 هزار میلیارد 
ریال بوده اســت( از دیگر اقدام های بانک مرکزی 

است.
تامین 2.3 میلیارد دلار ارز برای واردات

بانک مرکزی همچنیــن اقدام هایی هم چون تامین 
2.3 میلیــارد دلار ارز به منظــور واردات مورد نیاز 
اقتصاد کشــور در فروردین ماه ســال جاری )از این 
میزان معــادل ۶۶9.3 میلیون دلار با نرخ ترجیحی 
به منظور واردات کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات 

پزشکی اختصاص یافته است( انجام داده است.
باتوجه به کاهش انتظارات تورمی و بر این اســاس 
کاسته شدن از شدت منفی بودن نرخ سود حقیقی، 
ضرورتی برای تغییر نرخ ســود سیاستی دیده نشده 
است. البته یادآور می شود در سال جدید حراج اوراق 

دولتی آغاز نشده است.

بــورس اوراق بهــادار تهــران در پایان 
معاملات دیروز با کاهش 14 هزار و 139 

واحدی مواجه شد.
دیروز بورس تهــران در ابتدای معاملات 
روند رو به کاهشی را طی کرد و در پایان 
معاملات، شاخص کل با کاهش 14 هزار 
و 139 واحد بــه رقم یک میلیون و 174 

هزار و ۶71 واحد رسید.
این در حالی اســت که دوشــنبه مصوبه 
اختصاص معادل ریالی 200 میلیون دلار 
از منابع صندوق توســعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه منتشــر شد و انتظار 
می رفت بورس تهران امــروز روند رو به 

رشدی طی کند.
شــاخص کل نیز بــا معیار همــوزن با 
کاهــش 4 هزار و 135 واحد به رقم 40۶ 
هزار و 574 واحد رســید. ارزش بازار در 
شرکت های بورسی به بیش از 4 میلیون و 

۶93 هزار میلیارد تومان رسید.
دیــروز معامله گران در بورس بیش از ۶.3 
میلیارد ســهام حق تقدم و اوراق مالی در 
قالب 343 هــزار نوبت معامله و به ارزش 

۶ هزار و 72۶ میلیارد تومان داد و ســتد 
کردند.

همایون دارابی، کارشــناس بازار سرمایه، 
در گفت و گو بــا خبرآنلاین در خصوص 
وضعیت بازار بورس گفــت: با وجود این 
که هفته گذشــته بازار شــرایط به نسبت 
بهتری داشــت، اما همچنان مشــکلات 
پابرجا است. حمایت ها و تزریق نقدینگی 

ممکن است در بازار تاثیر بگذارد اما روند 
کلی، خروج نقدینگی توســط حقیقی ها از 

بازار است.
وی افزود: هنوز ابهامات سیاسی سر جای 
خودش است. انتخابات ریاست جمهوری 
شــدیدا ابهام دارد و بازار را در بلاتکلیفی 
نگه داشته است. مســئله دلار، نرخ بهره 
و قیمت گذاری دستوری همچنان گریبان 

بازار را گرفته اســت. به همین خاطر روند 
کلی همان روند کاهشی است ولی هر از 

گاهی روندهای مثبت را شاهد هستیم.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به این 
که تخصیص نقدینگی به ســهم هایی که 
در صف فروش هســتند می تواند وضعیت 
بــازار را بهتر کنــد، گفــت: هرقدر که 
نقدینگی بیشتر باشــد بازار شانس تعادل 

بیشــتری خواهد داشــت. در حال حاضر 
نقدینگی در بازار بسیار  کم است و صف 
های فروش بدون تحرکی شــکل گرفته 
است.وی بیان کرد: در حال حاضر بازار به 
سمت شرکت های دلاری و شرکت هایی 
که در فصل مجامع ســود بالایی تقسیم 
می کننــد گرایش دارد. مثــل گروه های 
معدنی، فلزی، پتروشیمی شانس بیشتری 

برای تعادل داشته باشند.
دارابی اظهــار کرد: گزارش های 12 ماهه 
اکثرا بالاتــر از حد انتظار بــود و بخاطر 
همیــن اعتقاد بــه این که بــازار در فاز 
ارزندگی است درست است. بازار حتما به 

این گزارش ها واکنش نشان خواهد داد.
وی با اشــاره به این کــه آینده بلندمدت 
بازار مثبت اســت، گفت: غیــر از این که 
تورم خــود می تواند عامــل تحرک بازار 
ســرمایه باشد، شــرکت های بورسی هم 
ضریب رشــدی بالاتری از کلیت اقتصاد 
سیاست های  بعدی  دولت  امیدوارم  دارند. 
قبال ثروت های عمومی  روشــن تری در 

داشته باشد.



راه و شهرسازی6

سه شنبه 28 اردیبهشت 1400
  سال چهارم  شماره 776 

وزیــر راه و شهرســازی در کنفرانــس 
بین المللی پیشرفت های اخیر در مهندسی 
راه آهن، بر تقویت تولید محصولات ریلی 
داخلی و جایگزینی صادرات بر واردات در 

حوزه محصولات ریلی، تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقل از 
وزارت راه و شهرســازی، محمد اسلامی 
امروز 28 اردیبهشت در هفتمین کنفرانس 
بین الملی پیشرفت های اخیر در مهندسی 
راه آهن در دانشگاه علم و صنعت، ایجاد 
خطــوط راه آهن در ســال های 1399 و 
1400 را در مــدت زمــان کمتر از یک 
سال ۶.5 برابر توسعه ریلی در طول تاریخ 
راه آهن ایران، برشمرد و با تاکید بر تقویت 
تولید داخلی محصــولات ریلی، تصریح 
کرد: تلاش می کنیــم صادرات در حوزه 
واردات شود  ریلی جایگزین  محصولات 
و این رویکرد در وزارت راه و شهرسازی، 

پیگیری می شود.
اســلامی بر ارتباط و پیوســتگی علم و 
دانش با فناوری و صنعت و زندگی مردم 

تاکید کرد و گفت: باید بتوانیم بین همه 
بخش هــای تأثیرگذار علــم و صنعت با 
زندگی مــردم پیوند برقرار کنیم زیرا اگر 
چنین رویکردی حاکم نشــود عملًا در 
دانشگاه و پژوهش کار مؤثر و ماندگاری 

را انجام ندادیم.
وزیر راه و شهرسازی با انتقاد از برخی از 
جریان های موازی که به جای حمایت از 
تولید داخلی افتخارشان نگه داشتن ایران 

در ســطح اپراتوری و بستن قراردادهای 
خارجــی بود بر تلاش بــرای جایگزین 
کردن صادرات محصولات ریلی به جای 
واردات آن تاکید کرد و افزود: باید مسیر 
رشد و تعالی کشــور را بشناسیم و از آن 
حمایت کنیم تا بتوانیم کشــور را به تراز 

اصلی آن برسانیم.
وی بــر تــلاش ایــران و وزارت راه و 
شهرسازی در این دوره از مسئولیت برای 

جایگزیــن کردن صــادرات محصولات 
ریلــی به جــای واردات آن تاکید کرد و 
گفــت: همه باید متعهــد و اهتمام ویژه 
داشــته باشــیم تا صنعت حمــل و نقل 
را به شــکل اعم آن در کشــور توسعه 
و   mobility راســتای  در  و  دهیــم 
connectivity کشــور را مجهز به 
سیستم های پیشرفته بکنیم به آن گونه 

که در شأن مردم است.
اســلامی توضیح داد: اهتمام به توسعه و 
نگاه به حمل و نقل در تمامی حوزه های 
آن اعم از ریل و دیگــر حوزه به عنوان 
کِشنده علم و فناوری، قدرت جابه جایی 
تراز کشور را دارد که باید تلاش کنیم تا 

تراز کشور را ارتقا بدهیم.
وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: در 
توسعه زیرســاخت ها، فرآیندها و ناوگان 
نیازمند تحول فکری و رفتاری هســتیم. 
با اهتمام ویژه نسبت به این موضوع اقدام 
خواهیم کرد. بخشی از نتایج این رویکرد 
در ســال های 98، 99 همــه از نزدیک 

شاهد بودند. در آینده نزدیک مردم نتایج 
آن را از نزدیک مشاهده خواهند کرد.

وزیر راه و شهرســازی ضمن قدردانی از 
تلاش های دانشگاه علم و صنعت و همه 
دانشــگاهیانی که به شکل محتوایی به 
راه آهن جمهوری اســلامی ایران کمک 

کردند بر مداومت پژوهش ها تاکید کرد.
از تلاش های ذوب  اســلامی همچنین 
آهــن اصفهان برای توســعه پروژه های 

ریلی تقدیر کرد.
وی گفــت: ایجاد خطــوط راه آهن در 
ســال 99 و 1400 در یک پروسه کمتر 
از یکسال ۶.5 برابر معدل ایجاد خط راه 
آهــن در طول تاریخ ایــران بود. افتخار 
می کنیــم در ایــن دوره مدیریتی اتفاق 

افتاده است.
پروژه های ریلی جدیدی که در هفته های 
آتی افتتاح می شوند را ثمره تلاش همه 
کســانی می دانیم که زحمت کشــیدند 
و یــک معدل 150 کیلومتر در ســال را 
امسال به 900 کیلومتر در سال رساندیم.

۵ هزار و 114 واحد مسکن 
آذربایجان غربی  در  مهر 

افتتاح شد
 با حضور وزیر راه و شهرسازی پنج هزار و 114 
واحد مســکونی مهــر در آذربایجان غربی عصر 

دوشنبه به بهره برداری رسید.
بــه گــزارش خبرنــگار مهــر، مدیــرکل راه و 
شهرســازی آذربایجان غربی عصر دوشــنبه در 
آئیــن بهره بــرداری از طرح های مســکن مهر 
افزود: از ابتدای شــروع طرح مسکن مهر احداث 
52 هزار واحد مســکن مهر در آذربایجان غربی 
آغاز شــد که نزدیک به 80 درصــد واحدها در 
دولت دهم و یازدهم بــه متقاضیان تحویل داده 

شده است.
وی بــا بیان اینکه تلاش می شــود بــا تکمیل 
این واحدها به زودی جشــن اختتام مسکن مهر 
اســتان برگزار شــود، عنوان کر: در حال حاضر 
ارومیه،  در شــهرهای  مهر  پروژه های مســکن 

مهاباد و سردشت باقی مانده است.
حمزه لــو همکاری نکــردن اعضــا در تکمیل 
آورده، اختلاف مالی، طولانی شــدن روند تمدید 
مشــارکت مدنی تســهیلات پرداختی و طولانی 
بودن فراینــد تمدید مدت فعالیت شــرکت های 
تعاونی از دلایل زمان بر شــدن طرح مسکن مهر 

در استان است.
همچنین امروز با حضور وزیر راه و شهرسازی ۶ 
هزار و 3۶8 واحد مســکونی طرح اقدام ملی در 

آذربایجان غربی با کلنگ زنی شد.
شهرســازی  و  راه  اداره کل  مســکن  معــاون 
آذربایجان غربی با بیان اینکه متقاضیان مســکن 
ملی در اســتان، هــزار و 900 میلیارد ریال وجه 
مورد نیاز را واریز کرده اند، گفت: این میزان وجه 
توســط چهار هزار و 900 متقاضی این طرح در 

استان واریز شده است.
جلال تقی دخــت اظهار کرد: تمام متقاضیان در 
مرحله نخســت ثبت نام بایــد 400 میلیون ریال 
واریز کنند تا مراحل ســاخت و ساز مسکن ملی 

در استان آغاز شود.
وی گفت: عملیات اجرایی پنج هزار و 337 واحد 
در شــهرهای ارومیه، خوی، منطقــه آزاد ماکو، 
بازرگان، پلدشت، شــوط، مهاباد، نقده و اشنویه 

آغاز شده است.
طــرح »اقدام ملــی تولید وعرضه مســکن« به 
منظــور احــداث 400 هزار واحد مســکونی در 
سراسر کشــور آغاز شــد که از این تعداد سهم 
آذربایجان غربی نزدیک به 21 هزار واحد است.

ساخت و ساز مسکن در 
خراسان شمالی 23 درصد 

شد بیشتر 
 رییس ســازمان نظام مهندسی خراسان شمالی 
گفت: براســاس صدورنقشه های ســاختمانی ، 
آمار ســاخت و ساز در این استان در سال گذشته 

حدود 23 درصد افزایش یافت.
علی اکبر رمضانی روز ســه شنبه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار داشت:در مجموع در سال 
گذشــته برای  یک میلیون و 25۶ هزار و 988 
متر مربع ســاخت و ساز در این اســتان پروانه 
نظارت ســاختمانی برای مهندســان ناظر صادر 

شد.
وی اضافه کرد : بیشــترین رشــد پروانه نظارت 
ســاختمانی برای شهرستان اســفراین در جنوب 
استان خراســان شمالی با 79 درصد رشد  صادر 
شــد و در این مدت میزان ســاخت و ساز برای 
شــهر بجنورد صرفــا 5 درصد نســبت به مدت 

افزایش یافت. مشابه سال قبل 
رشد آپارتمان سازی در خراسان 

شمالی 
طبق آمار در ســال گذشــته صرفا 1۶ درصد از 
متقاضیان نقشــه ســاختمانی در استان خراسان 
شــمالی به دنبال ســازه های یک و یا دو سقف 
) ویلاســاز( بودند و مابقی  نقشــه های  ساخت 

آپارتمان های بیش از دو طبقه دریافت کردند.
وی اضافــه کرد : در همیــن مدت 58 درصد از 
نقشه های ساختمانی برای واحدهای دو تا چهار 
طبقــه و 2۶ درصد نیز برای پنــج طبقه به بالا 
صادر شد که نشــان می دهد رویکرد مردم این 
اســتان به سمت آپارتمان و مجتمع سازی است.

وی یکــی از دلایل اصلــی روی آوری مردم به 
ســمت مجتمع سازی را ناشــی کمبود زمین از 
یک سو قیمت سرســام آور زمین در سال های 
اخیر در شهرهای این استان به خصوص بجنورد 

افزایش قیمت مصالح ساختمانی اعلام کرد. و 
به گفته وی رشــد تقاضا برای آپارتمان ســازی 
در استان خراسان شــمالی مربوط به شهرستان 
های بجنورد، شــیروان و اســفراین است و در 
ســایر شهرستان ها تقاضا برای آرپارتمان سازی 

است. محدود 
خراسان شمالی 8۶3 هزار نفر جمعیت دارد و 44 
درصد از جمعیت این اســتان در روستاها زندگی 
می کنند و طبق آمار رسمی براساس تقاضاهای 
موجود این استان حدود 20 هزار واحد مسکونی 
کم دارد که بخشی از این واحدها در قالب اقدام 
ملی مســکن در دســت اجرا قــرار دارد و پیش 
بینی می شــود که حداکثر در یک ســال آینده 
این میزان مســکن در اســتان خراسان شمالی 

شود. ساخته 

آغاز به کار نخستین بانوی 
ملوان ایرانی در دریای خزر

خانم کوثر صادقی منفرد به عنوان نخســتین بانوی 
ملوان ایرانی در دریای خزر کار خود را آغاز کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســازمان بنادر 
و دریانوردی، مدیرکل بنــادر و دریانوردی مازندران 
بــا اعلام این مطلــب افزود: ملــوان کوثر صادقی 
منفرد، درس خوانده دانشــگاه علوم و فنون دریایی 
خرمشهر است که پس از گذراندن دوره های آموزش 

دریانوردی، توانسته بر روی کشتی فعالیت کند.
محمد تقــی انزان پور افزود: ایــن بانوی ایرانی که 
مراحل آموزش خود را در بوشــهر گذرانده است در 
بندر فریدونکنار به عنوان ملوان، کار خود را آغاز کرد.

همچنین ملوان کوثر صادقی منفرد با اشاره به اینکه 
دوره هــای آموزش دریانوردی ســختی های خاص 
خودش را دارد و به همین دلیل در کشــور ما تعداد 
محدودی خانــم وارد این عرصه شــده اند، گفت: 
دریانوردی شــغل خیلی سختی اســت ولی خانم ها 

توانایی حضور در آن را دارند.
وی خاطر نشــان کرد: تمام تلاش خــود را جهت 
پیشرفت در کار انجام می دهد تا بتواند روزی کاپیتان 

)ناخدا( کشتی شود.

تکمیل مسکن مهر تا پایان 
دولت در هاله ای از ابهام

در حالی مسئولان یک بار دیگر وعده تکمیل مسکن 
مهر تــا پایان دولت را داده اند کــه ۶1 هزار واحد از 
این پروژه هنوز به متقاضیان تحویل نشده و بعید به 
نظر می رسد متقاضیان تا 12 مرداد خانه های خود را 

تحویل بگیرند.
به گزارش ایســنا، جدیدترین آماری که از مســکن 
مهر ارایه شــده حاکی از آن است که ۶1 هزار واحد 
از پروژه 2 میلیون و 200 هزار واحدی مســکن مهر 
که از ســال 138۶ کلنگ آن زده شد هنوز تحویل 
متقاضیان نشده است. از تعداد باقیمانده 2۶ هزار واحد 
بلامعارض در شهرهای با جمعیت بیش از 25 هزار 
نفر و 35 هزار در شــهرهای جدید قرار دارد. این در 
حالی است که تا پایان کار دولت در 12 مردادماه تنها 

77 روز باقی مانده است.
آنطور که قائم مقام وزیر راه و شهرســازی در طرح 
مسکن مهر اعلام کرده در شهرهای با جمعیت بیش 
از 25 هزار نفــر از مجموع یک میلیون و 189 هزار 
واحد مســکن مهر یک میلیون و 88 هزار واحد به 
متقاضیان تحویل داده شــده و تنهــا 2۶ هزار واحد 

بلامعارض باقی مانده است.
احمد اصغری مهرآبادی قول داده واحدهای باقیمانده 
تا پایان کار دولت دوازدهم به اتمام برســد؛ وعده ای 
که البته او از ســال 1395 همواره اعلام کرده است. 
اما نبود خدمات و انشــعابات ناشی از عدم همکاری 
دستگاههای خدمات رسان، مانع از تحقق وعده های 
مسئولان شــد. به هر حال مهرآبادی اخیرا یک بار 
دیگر گفته است که واحدها عموما در مراحل پایانی 
کار هستند و تنها مواردی مثل نازک کاری و محوطه 
ســازی آنها باقی مانده که این موارد هم تا پایان کار 

دولت دوازدهم به اتمام خواهد رسید.
از طرف دیگر بخش عمــده 35 هزار واحد تکمیل 
نشده مســکن مهر در شــهرهای جدید مربوط به 
ســه شهر پرند، پردیس و هشــتگرد است. قرار بود 
اردیبهشت امســال در پردیس 10 هزار واحد افتتاح 
شــود که خبری از این موضوع نیســت. در پرند و 
هشتگرد هم خبری مبنی بر افتتاح قریب الوقوع شنیده 
نمی شود. در هشتگرد برخی  متقاضیان از افزایش 15 
میلیون تومانی سهم آورده خبر می دهند. البته مسعود 
حق لطفی ـ مدیرعامل عمران هشتگرد ـ حدود یک 
ماه قبل گفته بود که در برخی از طرحها حدود نیمی از 

متقاضیان هزینه های خود را پرداخت نکرده اند.
در پرنــد هم که از 90 هزار واحد تعداد 10 هزار واحد 
نیمه کاره اســت که مهرآبادی قول داده بود تا پایان 
بهمن ســال گذشته به اتمام برســد. اما بسیاری از 
متقاضیان می گویند که هنوز خانه های خود را تحویل 

نگرفته اند.

اتصال آذربایجان شرقی به 
جمهوری آذربایجان با آزادراه 

اهر- باکو
اهــر- معــاون وزیــر راه و شهرســازی از اتصــال 
آذربایجان شــرقی به جمهوری آذربایجــان با احداث 

آزادراه اهر- باکو خبرداد.
به گزارش خبرنگار مهر، خیرالله خادمی ظهر امروز سه 
شنبه در جلسه بررســی روند اجرای آزادراه اهر- باکو 
گفت: اتصال آذربایجان شرقی به جمهوری آذربایجان 
به لحاظ مراودات اقتصــادی؛ زمینه رونق اقتصادی و 

اشتغال و حتی صادرات این استان را فراهم کند.
خادمی با تأکید بر این که مطالعات آزادراه اهر- باکو در 
سال جاری انجام می شود، بیان کرد: بخش خصوصی 
و ســرمایه گذار در پروژه آزادراه اهر-باکو مشــارکت 
خواهد کرد، به طوری که این پروژه مراودات اقتصادی 

آذربایجان شرقی را افزایش می دهد.
فرماندار شهرســتان اهــر نیز در این جلســه افزود: 
سال هاســت که مردم منطقه ارسباران آرزوی احداث 
پروژه آزادراه تبریز به باکــو را دارند که امیدواریم این 

تحقق مطالبه ارسبارانی ها زمینه توسعه را فراهم کند.
رسول خدابخش با انتقاد از عدم تخصیص اعتبار برای 
تأمین زیرگذر ورودی شهر اهر گفت: مردم اهر به دلیل 
تکمیل نشدن زیرگذر ورودی شهر اهر دچار مشکلاتی 

هستند و تکمیل این پروژه را مطالبه می کنند.

اخباراخبار

ایجادخطوطریلیدرسالگذشته۶.۵برابرتوسعهریلیتاریخراهآهن
وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:

اختلال جزئی 
در حرکت قطار 
مسافربری محلی در 
سربندر

افزایش نرخ 
کرایه اتوبوس های 
بین شهری

مدیرکل راه آهن جنوب گفت: اختلال در حرکت قطار مســافربری محلی در ایستگاه 
سربندر جزئی بوده است.

عبدالکریم درویش زاده در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: دیزل قطار مسافربری محلی 
ماهشهر به سمت اهواز در ساعت 18 روز دوشنبه در مسیر بازگشت به سمت اهواز در 

ایستگاه سربندر دچار مشکل جزئی شد.
وی  با بیان اینکه این اختلال در حرکت قطار مسافربری ماهشهر به سمت اهواز جزئی 
بود، افزود: بلافاصله پس از تعویض دیزل این قطار، در مسیر خود از سربندر به سمت 

اهواز حرکت کرد و هیچ مشکل خاصی وجود نداشت.

رییس اتحادیه شــرکت های تعاونی مسافربری کشور از افزایش قیمت 
بلیت اتوبوس های بین شــهری در پی تصویب دســتورالعمل تعیین نرخ 
بلیت حمل ونقل عمومی مســافر جاده ای در شــورای عالی هماهنگی 
ترابری کشوری خبر داد.به گزارش ایسنا، روز گذشته دستورالعمل تعیین 
نرخ بلیت حمل ونقل عمومی مســافر جاده ای در نشســت شورای عالی 
هماهنگی ترابری کشور تصویب شد و بر این اساس نرخ کرایه های بین 

شهری افزایش خواهد یافت.

مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران:

تسلیم فشارها برای تغییر کاربری اراضی کشاورزی و باغات نخواهیم شد

گره گشایی با یک پیشنهاد

الکترونیکی شدن عوارض آزادراه ها با اعتبار۲00 میلیاردی

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

بودجه پروژه های عمرانی را با لابی و رایزنی می دهند

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران، در جلسه 
قانون حفظ کاربــری اراضی زراعی و باغات گفت: 
هیچ فشــاری برای تغییر کاربری غیرقانونی اراضی 
زراعی و باغات در تصمیم گیری ها تأثیری نخواهد 

داشت.
به گزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از وزارت راه و 
شهرســازی، خلیل محبت خواه گفت: کمیســیون 
تبصره یــک ماده یک که مســئولیت حفظ باغات 
و اراضــی را برعهده دارد یکی از کمیســیون های 
حســاس در راستای حفظ ســرمایه های ملی یعنی 
اراضی باغی و زراعی اســت و بایستی با تمام دقت 

تمام پرونده ها در آن بررسی و کارشناسی شود.
وی ادامــه داد: در ایــن زمینــه لازم اســت جهاد 
کشــاورزی به عنــوان دبیرخانه کمیســیون همه 
مستندات را استخراج و به کمیسیون ارائه کند و در 
خصوص تمامی پرونده های مطروحه در ســال های 
قبل نیز رصــد و گزارش تحقق مصوبــات را ارائه 
و اطلاع رســانی کند، لذا کمیسیون با جدیت تمام 
مصمــم به تصمیم گیری در راســتای قانون بوده و 

تحت هیچ گونه فشاری تسلیم نخواهد شد.
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهــران افزود: 

امروزه حفظ و گسترش فضای سبز و توسعه باغات 
برای حفظ ســلامت و زیست مناسب شهروندان از 
اهمیت بالایی برخوردار است و ضرورت این امر در 
حواشی شــهرهای بزرگ مثل تهران یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر به شــمار می رود. اما متأســفانه نگاه 
غیرکارشناســی و غیــر اقتصادی بــه این موضوع 
دســتیابی به اهداف مورد نظر را ســخت و دشوار 
کرده اســت و دلیل محکم بر این ادعا عدم کارایی 

و کارآمدی قوانین گذشــته و حال در این خصوص 
است.

وی افزود: به نظر می رسد چنان که به این موضوع 
از ابتــدا توجهــی منطبق بــا واقعیــت از جمله از 
منظرهای متفاوت اقتصادی و فرهنگی و اجتماعی 
می شد، چه بسا امروز شــاهد این میزان از نابودی 
باغات و اراضی کشاورزی حتی منابع ملی در اطراف 

شهر تهران نبودیم.

محبت خواه ادامه داد: اخیراً برخی افراد برای ساخت 
ویلا، انبار و کارگاه در اراضی کشــاورزی و باغی با 
عناوین مختلف و با درخواســت های تغییر کاربری 
در این اراضی بــه بهانه های مختلفی از قبیل تولید 
محصولات کشاورزی فشــار وارد می کنند که این 

موارد به خوبی کارشناسی و رصد می شود.
وی ضمن تاکید بر داشتن سیاست یکپارچه در این 
خصوص، عنوان کرد: تمامی دســتگاه های مرتبط 
باید در مقابل افرادی که به طور غیرقانونی به دنبال 
ویلاسازی هستند، بایستند و از یک سیاست اصولی 

پیروی کنند.
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران در پایان 
با اشــاره به شعار ســال 1400 )تولید؛ پشتیبانی ها، 
مانع زدایی ها( اظهار کرد: برای تحقق شعار سال و 
اجرای صحیح فرمایشات مقام معظم رهبری تلاش 
خواهیم کرد و هم چنین به سیاســت های دولت نیز 
توجــه داریم. با این حال مکلفیــم از امانتی که به 
دســت ما سپرده شــده به خوبی محافظت کنیم و 
موافقت با تغییر کاربری ها خارج از اصول و مقررات 
به معنــای مانع زدایی در مســیر تولید محســوب 

نمی شود.

آزادراه های  عوارض  شــدن  الکترونیکی 
با چالش های  کشور در سال های گذشته 
بســیاری مواجه شــد و نهایتــا جز چند 
آزادراه دولتی، کســی از ســرمایه گذاران 
این  اجرای  بــه  تمایلی  بخش خصوصی 
طــرح که البته مصوبه ســتاد ملی مقابله 
با کرونا هم بود، نشــان نــداد اما به نظر 
می رســد با اعتباری حــدود 200 میلیارد 

تومان این مشکل قابل حل است.

به گــزارش ایســنا، از ماه هــای پایانی 
الکترونیکی شدن عوارض  ســال 1397 
آزادراهی در دســتور کار دولت و وزارت 
راه و شهرســازی قرار گرفت و مقرر شد 
تا باجه های عوارضی از آزادراه های کشور 
جمع شوند و جای خود را به دوربین های 
پلاک خوانــی بدهنــد که نــرخ عوارض 
مصــوب آزادراهی را برای هــر یک از 
رانندگان و مالکان خودرو و محاسبه و به 

آن هــا اعلام کند تا مردم بتوانند این نرخ 
را به صورت آنلاین و از طریق روش های 

مختلف پیش بینی شده پرداخت کنند.
اما مشــکل اساســی که در ایــن زمینه 
ســد راه اجرای این طرح شد بد حسابی 
بســیاری از رانندگانی بود کــه با وجود 
اســتفاده از آزادراه ها و ارســال چند باره 
پیامــک، توجهی بــه آن نکــرده و در 
این ســال ها بدهی شــان به بهره برداران 

آزادراه های الکترونیکی تلنبار شد.
همین مســاله ســبب شــد تا برخی از 
آزادراه هــای الکترونیکــی دوباره باجه ها 
را برگرداندند و بسیاری از سرمایه گذاران 
آزادراه هــای کشــور که هــم اکنون به 
27 آزادراه رســیده اســت اقبالــی برای 
الکترونیکی شــدن عوارض نشان ندهند 
و حتی در این مســیر و در برابر دســتور 
وزیر و مصوبه ســتاد ملی مقابله با کرونا 

هم مقاومت کنند.
جالب تر اینکه برخی از رانندگان با وجود 
امضــاء تفاهم نامه بین پلیــس و وزارت 

راه و شهرســازی برای جریمه رانندگان 
بد حســاب، جریمه 40 هزار تومانی را به 
عوارض چند هزار تومانی ترجیح می دهند 
و جریمه هم نتوانســت آن ها را مجاب به 
پرداخت آنلاین کند. این در حالی اســت 
که اگر همیــن آزادراه ها دوباره باجه های 
خود را برگردانند مجبور می شوند در صف 
منتظر بمانند و نرخ عوارض را به صورت 

دستی به مامور آزادراه پرداخت کنند.
اما به نظر می رســد می توان با تخصیص 
اعتباری حــدود 200 میلیــارد تومان از 
ســوی دولت این مشــکل و گره کور را 
حل کرد و همه آزادراه های کشــور را در 
بازه زمانی کوتاهــی مجهز به تجهیزات 
الکترونیکی به جــای باجه های عوارضی 
کرد.بر اســاس آخرین اطلاعات خبرنگار 
برگزار شده  آخرین جلســات  در  ایســنا 
خصوصی  بخــش  ســرمایه گذاران  بین 
و  راه  وزارت  مســئولان  و  آزادراه هــا 
شهرســازی، پیشــنهادی مطرح شده که 
اگر دولــت می خواهد همــه آزادراه های 

کشــور الکترونیکی شــدن عــوارض را 
پرداخت کند، نبایــد این کار را به قیمت 
پرداخت نکردن عوارض آزادراهی و زیان 

سرمایه گذاران تمام شود.
در این راستا ســرمایه گذاران آزادراه های 
خصوصــی پیشــنهاد دادنــد تــا دولت 
اعتباری تحت عنــوان تن خواه یا جبران 
مطالبــات وصول نشــده مــردم در این 
حوزه اختصاص دهد تــا هر عوارضی از 
سوی مردم پرداخت نشــد، آن ها بتوانند 
به بخشی از سرمایه شــان که از این راه 
تامین می شــود برسند و سپس دولت این 
از محــل عوارضی های وصول  را  اعتبار 
نشــده و جریمه در نظر گرفته شده برای 
مردم جبران کند. چــرا که از این طریق 
ســرمایه گذاران رغبــت بیشــتری برای 
آزادراه ها پیدا  الکترونیکی کردن عوارض 
می کنند، این طرح که مصوبه ســتاد ملی 
مقابله با کروناســت اجرا می شــود و هم 
دولــت بهتر می تواند ایــن مطالبات را از 

مردم دریافت کند.

رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه 
تخصیــص اعتبار به پروژه هــای عمرانی نا 
عادلانه و بر اساس رایزنی و لابی است گفت: 
فاینانس داخلی و نقدینگی مردم به ســمت 

پروژه های عمرانی هدایت شود.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از خانه ملت، 
محمدرضا رضایی کوچی در تشریح نشست 
کمیسیون عمران با وزیر راه و شهرسازی در 
جمع خبرنگاران گفت: عمده سوالات امروز از 
وزیر راه و شهرســازی در خصوص راه های 
اصلی و راه های روستایی بود و نمایندگان در 

این رابطه گلایه های بسیاری داشتند.
وی با بیان اینکه ســالانه 17 هــزار نفر در 
جاده هــا بر اثر تصادف فوت شــده و 3 برابر 

این تعداد در اثر حادثه دچار معلولیت می شوند، 
افزود: آمار تلفات جاده ای بســیار زیاد بوده و 
خسارت سنگینی به مردم کشور تحمیل کرده 

است.

این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی 
افزود: علی رغم اینکه در قانون بودجه اعتباری 
را در بــرای جاده ها پیــش بینی می کنیم اما 
تخصیص اعتبــارات به پروژه هــا بر عهده 
سازمان برنامه بوده که اغلب بر اساس اولویت 
انجام نمی شود. برخی اعتبارات باید در فصل 
مشــخصی تخصیص پیدا کنند که تأخیر در 
پرداخت آن موجب توقف پروژه می شــود. از 
طرفی برخی پروژه ها در اولویت دوم و ســوم 

وزارت راه هستند اما نحوه پرداخت اعتبارات 
آن شرایط بهتری را دارد.

رضایــی با تاکیــد بر اینکــه در تخصیص 
اعتبــارات پروژه های عمرانــی عدالت اجرا 
اعتبارات  اضافه کرد: تخصیص  نمی شــود، 
بر اســاس ارتباطات، رایزنی هــا و چانه زنی 
صورت می گیرد. وزیر راه و شهرسازی نیز در 
این خصوص سلب مسئولیت کرده و مدعی 
است اختیاری ندارد. این موضوع موجب شده 
در مجلس بیشترین سوالات را از وزارت راه و 

شهرسازی داشته باشیم.
رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی با بیان اینکه ماده 5۶ قانون الحاق 
مــوادی به قانون تنظیم بخشــی از مقررات 

مالی دولــت مربوط به فاینانــس داخلی از 
طریــق بانک ها در بودجه 1400 به خوبی در 
حال اجرا است، گفت: هنگامی که بانک ها بر 
اساس معرفی ســازمان برنامه و بودجه برای 
پروژه حاضر می شوند، اعتباری برای کمک به 

پروژه ای در نظر گرفته می شود.
نماینده مردم جهرم در مجلس خاطر نشــان 
کرد: پروژه مطرح شده در جلسه امروز عمدتاً، 
جز اولویت های کشور بودند اما متأسفانه هم 
تخصیص ها ناچیز بوده و هر اعتباری که در 
بودجه پیش بینی شــده کم بوده اســت. به 
عنوان مثال اگــر برای پروژه ای 300 میلیارد 
تومان نیاز اســت، 18 میلیارد تومان در نظر 
گرفته شده است مگر اینکه به سمت فاینانس 

و استفاده از بخش خصوص حرکت کنیم که 
در جلســه امروز هم به همین موضوع یعنی 
هدایت نقدینگی مردم و سرمایه بانک ها را به 
سمت پروژه های عمرانی تاکید شد و وزارت 
راه نیز قول داد برای این مهم تلاش بیشتری 

داشته باشد.
رضایــی، با بیان اینکه اســتان سیســتان و 
بلوچستان که مشــکلات زیادی در حوزه راه 
اصلی و روســتایی داشته که نسبت به سرانه 
کشور عددی پایین تری است ادامه داد: وزیر 
قول داد در زمینــه فاینانس داخلی و کمک 
بانک ها تلاش بیشــتری داشــته باشــد، تا 
شرایط بهتری برای راه های استان سیستان 

بلوچستان را شاهد باشیم.
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وزیر بهداشت با بیان اینکه در ایام کرونا 
روزهای مظلومانه ای را ســپری کردیم، 
گفت: همانطور که طاعون تکلیف جهان 
را متفاوت کرد، کرونا نیز به عنوان معیار 
و شــاخصی بســیار تعیین کننده، قدرت 
مدیریت کشــورها را در ایام کرونا و پسا 

کرونا نشان خواهد داد.
به گزارش ایســنا، دکتر سعید نمکی در 
بیست و پنجمین آیین پویش ره سلامت 
و افتتــاح پــروژه های حوزه ســلامت 
نیشــابور، گفت: از عزیزانی که در عرصه 
مقابله با کرونا طی این مدت ما را یاری 
کردند، تشکر می کنم. در نیشابور اوضاع 
آشفته بود و داشتم با مسئولان دانشگاه 
استان صحبت می کردم که بیش از 400 
بیمار داشتند و نگران کمبود تخت بودند. 
در عین حال اکســیژن نداشتند و داشتیم 
از شــیروان برایشــان اکســیژن منتقل 
می کردیم و در آن شــب آقای فرماندار 
هم کنارشــان بــود. من واقعــا در این 
شــهرها برای دیدن و سرکشی نمی آیم، 
افرادی می آیم که  برای دستبوسی  بلکه 
چه در درون نظام سلامت و چه در برون 
آن کمــک کردند تا توانســتیم یکی از 
افتخــارات بزرگ را برای نظام جمهوری 

اسلامی ایران رقم بزنیم.
وی افزود: همانطــور که طاعون تکلیف 
جهــان را متفــاوت کرد، کرونــا نیز به 
عنوان معیار و شــاخصی بســیار تعیین 
کننــده،  قدرت مدیریت کشــورها را در 
ایام کرونا و پســا کرونا نشان خواهد داد 
و ایران تحریم شــده نیز دست هایش را 
در بدترین شرایط، مظلومانه بسته بودند 
و بــه دروغ می گفتند که مــا برای دارو 
و تجهیــزات پزشــکی محدودیتی قائل 
نیستیم. همه این موارد را یادداشت کردم 
و زمانیکه خواندید خواهید دید که ما چه 

روزهای مظلومانه ای را سپری کردیم.
نمکــی ادامــه داد: این ایام بــه مراتب 
ســخت تر از روزهای دفــاع مقدس بود. 
ما در روزهای دفاع مقدس ته خزانه ای، 
داشــتیم  نفتی  و فروش  مالــی  گردش 
اما در این ایام بــا خزانه ای تهی مواجه 
بودیم. ما در روزهای جنگ می توانسیتم 
چیزهایــی را منتقل کنیــم، اما در اینجا 
آنقدر هوشــمندانه ما را قفل کرده بودند 
که یک ماسک، یک گان نمی شد جابجا 
کــرد و من بارها و بارها در خلوت خودم 
بــرای غربــت و تنهایــی و مظلومیت 
همکارانــم گریســتم. فقــط زمانی دلم 
قرص شــد که اینها در پشت لباس شان 

نوشتند »ما گر ز سر بریده می ترسیدیم/
در محفــل عاشــقان نمی رقصیدیم« در 
آن زمان احســاس کــردم در این جبهه 
و ســربازان و افســرانی دارم کــه نباید 
نگران باشم. اینها دل بر آتش بلا زدند و 
فهمیدیم که با لطف خدا و مرحمت الهی 
ما از این وضعیت بلا خواهیم گذشــت و 
دیدید که چهار پیک خطرناک را کشــور 

گذراند.
وی گفــت: از پیــک چهــارم ویروس 
انگلیسی غافل نباشــید. آنهایی که اهل 
مطالعه انــد برونــد و بخواننــد که این 
ویروس چگونه دنیا را به زانو درآورد. در 
هفته اول پراقتدارترین کشــورها از نظر 
زیرســاختی و اقتصادی، دست هایشان را 
بالا بردنــد. انگلیس در عرض یک هفته 
فرانســه و  یافت و  افزایش  مرگ هایش 
آلمان هم زانو زدنــد. ما در اقیانوس بلا 
با دســت های بســته اما با چشمهای باز 
شنا کردیم. ما گفتیم که اگر هیچ نداریم، 
خدا و مردمی داریم که هیچ کجای دنیا 
دنیا کســبه اش  ندارنــد. هیچ کجــای 
دو تا ســه هفته در مغــازه اش را با یک 
درخواســت مــا نمی بندد. هیــچ کجای 
دنیا امــام جمعه اش با یــک پیغام، نماز 
جمعه تعطیل نمی کند که در کشــور ما 
کردنــد. در هیچ کجای دنیا در حرم اهل 
بیت را با یک تلفن بر روی عشــاق آنها 
نمی بندند. در عین حال هیچ کجای دنیا 
رهبری به فرزانگی ما نداشت که هم در 
رعایت و هم در هدایت و هم در حمایت 
ما را تنها نگذارد. در بین رهبران سیاسی 
دنیا ببینید چه کســی آنقدر نســبت به 
رعایــت پروتکل ها مقید بوده؛ هیچ کجا. 
ایشــان در روز درختــکاری در محوطه 
بیت با ماســک درخت کاشــتند و کسی 
هــم نبود. در حســینیه در فضای بزرگ 
روضه گذاشتند و کسی هم نبود. اینها به 
جامعه پیام داد که ما پشت نظام سلامت 

و حرف هایی که می زنند، ایستادیم.
ادامــه داد: دنیا پدیــده ای مانند  نمکی 
طرح شــهید قاسم ســلیمانی ندارد که 
بــه نــام رشــیدترین و از خودگذشــته 
ترین ســردار نظام جمهوری اســلامی 
اســت و جنگ داعش را 1000 کیلومتر 
کرد.  زمین گیر  ســرزمین  از  آنطرف تــر 
در کنار هم این افتخارات آفریده شــده 
اســت. من کوچکترین و کمترینِ فرد در 
این مجموعه بودم. ســرباز کوچکی بودم 
که فرماندهان اصلــی من در خط مقدم 
بودند که در جاهای دوردست  بچه هایی 
و مناطق مرزی کار می کردند، اما افتخار 

بزرگی خلق شد.
وزیر بهداشت گفت: در پیک چهارم همه 
دنیا منتظر بودند که بیماران ما در پشت 
در بیمارســتان ها بمانند و تیر خلاص را 
در اوج تحریم و در فشار کرونا بزنند. اما 
دیدند که جمهوری اســلامی ایران پیک 
چهارم را زیباتر از پیک ســوم اداره کرد. 
کاری عظیــم بود که یــک بیمارمان در 
پشــت در هیچ بیمارستان سرگردان نشد 
و حداقــل 50 درصد تخــت خالی هم 
داشــتیم و حداقل ۶۶ اکسیژن ساز طی 

دو هفته در کشور توزیع کردیم.
وی ادامــه داد: در عین حال مرگ های 
ما نســبت بــه جمعیت بســتری نصف 
پیک سوم شد. یعنی ویروسی که قدرت 
سرایت به شدت بالاتر و قدرت کشندگی 
هم بــه مراتب بالاتر بــود، نصف پیک 
قبلــی برایمان مرگ آفرینی کرد که همه 
اینها لحظه به لحظه عنایت پروردگار را 
اعمال  اینکه مدیریت خوبی  دارد. ضمن 
شــد و همدلی اتفاق افتاد که این نتیجه 
حاصل شــود. درود به ملت شریف ایران 
و همه کســانی که در این نبرد بی امان 
تلاش کردند و دستاوردی در جهان ثبت 
کردند که برای نظام جمهوری اســلامی 
ایران افتخار شــد، درود به شــرف همه 

کســانی که در این آتش سوختند اما دم 
برنیاوردند.

نمکی با بیان اینکه نیشــابور مملو است 
از شعر و عرفان و ... ، گفت: امروز بسیار 
خوشحالم که همدلی و وفاق و مودت بین 
با فرماندار و مسئولان  نمایندگان استان 
دانشگاه علوم پزشــکی وجود دارد، این 
اتمسفر نیشابور اســت. در نیشابور نباید 
غیر از عشــق و مهر و عرفــان برخیزد؛ 
از اتمسفر نیشــابور نباید کینه برخیزد و 
غیر از همدلی در نیشابور نیست. در عین 
حال منزلت نیشابور از نظر علمی چیزی 
که اکنون وجود دارد، نیست، همه ما باید 
کمک کنیم که نیشــابور ارتقاء پیدا کند. 
نیشــابور چهارراه ترافیک علمی خراسان 
بزرگ بود. این نیشابور، نیشابوری نیست 
کــه باید باشــد و به همیــن دلیل قول 
می دهم که به محض برگشــت تسریع 
کنم و اولین گروه دانشــکده پزشــکی 
برای نیشابور داشــته باشیم و از آنجایی 
کــه اولین گام برای دانشــگاه شــدن 
مجموعه داشتن دانشکده پزشکی است، 
قدم بعد باید به سمتی رود که اینجا یک 
دانشــگاه بزرگ شــود و حق و لیاقت و 
بضاعت اینجاســت. از همه عزیزان خیر 
هم سپاسگزارم و ان شاءالله به این هدف 

هم کمک خواهند کرد.
وی گفت: من همواره دلم می خواســت 
شــب های احیا، نماز جمعه و جماعت را 
داشته باشــیم و همیشه دلم می خواست 
که در آستان های مقدس را به گونه ای به 
روی عشاق بگشاییم. در برخی رسانه ها 
یکی از اتهامات به من هم همین است. 
امــا من غم دیگری هــم دارم و آن غم 
آلودن این فضای روحانی به بدنامی های 
معاندین است. اگر صد کنسرت آنچنانی 
برگزار کنیم، هیچ کدام از این رســانه ها 
ما را بــه باد اســتهزا نمی گیرند، اما اگر 
یک محل یک نماز جمعه را اعلام کنند 
که محل گرفتاری اســت، می برند روی 
آنتــن. من علاوه بر اینکــه باید از جان 
و تندرســتی مردم صیانــت کنم، باید از 
دین و شــریعت هم به عنوان یک بچه 
مســلمان معتقد صیانت کنیم. به همین 
دلیل همیشه تلاش کردم که بگویم که 
نماز جمعــه و جماعت و متدینین معتقد، 
وفادارتریــن افراد به پروتکل ها هســتند 
و تــلاش کردم ایــن فضا رابا شــکلی 
منطقی گســترش دهیم. از طرف دیگر 
افرادی که به نمــاز جمعه می آیند، اکثرا 
ســن بالاتر دارند. حرکت بزرگی را برای 

واکسیناسیون آغاز کردیم.
خوشــبختانه  داد:  ادامــه  نمکــی 
واکسیناســیون جمعیت 75 سال را آغاز 
کردیم و اواخر هفته روی 70 سال رفته 
و بعد روی ۶5 سال و ۶0 سال می آییم. 
تــا پایان خــرداد ماه و واوایــل تیر ماه 
ان شاءالله جمعیت بالای ۶0 سال کشور 
را واکسینه می کنیم. در کنار آن بیماران 
صعب العلاج و ســرطانی را هم واکسینه 

می کنیم.
وی گفــت: 87 درصــد از مرگ هــای 
کرونا در این گــروه اتفاق می افتد؛ یعنی 
افراد بالای ۶0 ســال و افــراد مبتلا به 
بیماری های زمینه ای و خاص. ان شاءالله 
طبق ســند ملــی واکسیناســیون پیش 
می رویم. داریم به ســمت واکسیناسیون 
روزانه 300 تا 500 هزار تا می رویم. سه 
چهار محمولــه هم در این هفته دریافت 

می کنیم.
نمکی گفت: از خرداد ماه هم واکسن های 
ملی مان مــی آید و افتخار جدیدی برای 
کشــور ثبت خواهد شــد. وقتی از تولید 
داخلی واکســن کرونا حــرف می زدیم، 
برخی ما را مسخره می کردند و می گفتند 
ایــن خالی بنــدی اســت  و می خواهد 
اما دیدند  کاندید ریاست جمهوری شود، 
کــه افتخار ما کســوت ســربازی برای 
جمهوری اســلامی اســت و اگر در این 
راه خدا عزت دهد و ســرباز لایقی باشم، 
این  افتخار ماســت. خیلی ها  بزرگترین 
حرف را مسخره کردند و غیرقابل انجام 
دیدند، اما امروز بــه جرات می گویم که 
ایــران در ماه های آینده یکی از بهترین، 
تولیدکنندگان  آورترین  نام  و  موفق ترین 
واکســن کووید-19 خواهد بود و علاوه 
بر واکســنی که از بیــرون می آوریم در 
چند  واکسیناســیونمان  سرعت  تابستان 
برابر شــده و جمعیت های بیشــتری را 

می کنیم. واکسینه 
وزیر بهداشــت گفت: تا قبــل از پایان 
ایــران جزو  1400 جمهوری اســلامی 
اولیــن کشــورهایی خواهــد بــود که 
واکسیناســیونش را کامل خواهد کرد و 
آن زمان با دل راحت می گوییم که نماز 
جمعه و مراسمات برگزار شود و کسب و 

کار مردم رونق پیدا کند.
در  امکانــات  کســری   دربــاره  وی 
بیمارســتان ها نیز گفت: ایــن موارد را 
حتما دنبــال می کنم و امیدوارم در آینده 
بیشتر  پروژه های  افتتاح  شــاهد  نزدیک 

باشیم.

مراقبت حداکثری از سلامت 
دانش آموزان، در اولویت 

برگزاری آزمون های حضوری
وزیــر آموزش وپــرورش، مراقبــت حداکثــری از 
ســلامت دانش آمــوزان را اولویــت اصلی وزارت 
آموزش وپــرورش، مدیران و معلمــان در برگزاری 

امتحانات حضوری پایه نهم و دوازدهم دانست.
به گزارش ایسنا، محسن حاجی میرزایی در خصوص 
نحــوه برگــزاری امتحانات پایان ســال تحصیلی 
1400-1399، اظهار کرد: در شــرایط شیوع کرونا 
و به دلیل حفظ ســلامت دانش آموزان، با مشورت 
ســتاد ملی کرونا، تصمیم به برگزاری امتحانات 10 
پایه تحصیلی به صورت غیرحضوری گرفته شــد و 
تنها امتحانات پایان ســال تحصیلی در دو پایه نهم 
و دوازدهم به دلیل حساسیت این دو پایه، به صورت 
حضوری برگزار می شود.حاجی میرزایی با اشاره به 
اهمیت برگزاری امتحانــات حضوری در پایه نهم، 
گفــت: پایه نهــم تحصیلی، به عنــوان پایان دوره 
متوســطه اول و ورود دانش آموز به رشته تحصیلی 
تخصصی تــر، نقش مهمی در آینــده آن ها خواهد 
داشــت. نمره کسب شده در آزمون های پایانی سال 
نهم دانش آموزان، می تواند مسیر زندگی آینده آنان 
را تعیین کند لذا بــرای جلوگیری از تضییع حقوق 
دانش آموزان با تأیید ســتاد ملی کرونا، تصمیم به 
برگــزاری امتحانات پایانــی در پایه نهم به صورت 
حضوری تصمیم گیری شــد.وزیر آموزش وپرورش 
افزود: برای اطمینان بخشی به خانواده ها و کاهش 
اضطــراب دانش آموزان، حوزه هــای امتحانی پایه 
نهم، همان مدرســه ای در نظر گرفته شــده است 
کــه دانش آموز در آن مشــغول بــه تحصیل بوده 
انــد. در حال حاضر 2۶ هزار مدرســه در دوره اول 
متوســطه وجود دارد که هر مدرســه به عنوان یک 
حوزه امتحانی، برای برگزاری امتحانات پایان سال 
تحصیلی دانش آموزان در نظر گرفته شــده است و 
با رعایت کامل دستورالعمل و رعایت پروتکل های 
بهداشتی از سوی مدیر، معلم و دانش آموزان، این 

آزمون ها در حال برگزاری است.

 انتقال سند تالاب ها به 
وزارت نیرو منتفی شده است

معاون رییس جمهوری و رییس ســازمان حفاظت 
محیط زیست با انتقاد شدید از ثبت سند چند تالاب 
به نــام وزات نیرو، گفت: انتقال ســند تالاب ها به 

وزارت نیرو منتفی شده است.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت،  عیســی کلانتری درباره 
تــلاش وزارت نیرو برای اخذ ســند تــالاب ها از 
جمله تالاب انزلی به نام خود، گفت: هر وزارتخانه 
و نهادی، حتی سازمان حفاظت محیط زیست، اگر 
ســند به نامش شــود می تواند زمین را بفروشد اما 
ســازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری این حق را 
نــدارد، بنابراین ســند تالاب ها باید بــه نام منابع 
طبیعــی و نه هیچ وزارتخانه دیگری باشــد.وی با 
تاکید بر اینکه منابع طبیعی پیگیر بازگرداندن ســند 
تالاب ها به نام خود اســت، خاطرنشــان کرد: قوه 
قضاییه به اشــتباه رخ داده پی برده اســت.رییس 
ســازمان حفاظت محیط زیســت با تاکید بر اینکه 
سند تالاب انزلی به نام منابع طبیعی باز می گردد، 
گفت: موضوع انتقال ســند تالاب ها به نام وزارت 
نیرو منتفی اســت.چندی پیش اعلام شــد که سند 
تالاب انزلی به وزارت نیرو زده است که این مساله 
موجب واکنش ســازمان حفاظت محیط زیســت و 
ســازمان جنگل ها مراتع و آبخیزداری شــد که بر 
این اســاس احمد رضا لاهیجان زاده معاون محیط 
زیســت دریایی ســازمان حفاظت محیط زیســت 
درباره واگذاری تــالاب ها به وزارت نیرو گفته بود 
که معاونت حقوقی ریاست جمهوری پیگیر موضوع 
واگذاری تالاب ها به وزارت نیرو اســت که به علت 
اهمیت موضــوع معاون اول رییــس جمهوری از 
معاونــت حقوقی ریاســت جمهوری خواســت که 
به ایــن موضوع ورود کنند از این رو جلســه ای در 
ریاســت جمهوری برگزار و دیدگاه های ســازمان 

محیط زیست و سازمان جنگل ها در آن ارائه شد.

کرونا جان 310 نفر دیگر را 
در ایران گرفت

 وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی اعلام 
کرد: با فوت 310 نفــر دیگر از هموطنان مبتلا به 
کووید19 در شبانه روز گذشته، تعداد جان باختگان 
این بیماری در ایران به 77 هزار و 532 نفر رسید.

به گــزارش خبرنــگار ایرنا، مرکــز روابط عمومی 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی روز 
ســه شــنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: از دیروز تا 
امروز )28 اردیبهشت 1400( و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، 13 هزار و 930 بیمار جدید مبتلا 
به کووید19 در کشــور شناسایی شد که دو هزار و 
102 نفر از آنها بســتری شــدند و مجموع بیماران 
کووید19 در کشــور به دو میلیــون و 779 هزار و 
415 نفر رســید.وزارت بهداشــت در این اطلاعیه 
افــزود: تاکنون دو میلیون 258 هــزار و 4۶ نفر از 
بیمــاران، بهبــود یافته یا از بیمارســتانها ترخیص 
شــده اند. پنج هزار و 173 نفر از بیماران مبتلا به 
کوویــد19 نیز در بخش هــای مراقبت های ویژه 
بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند و 18 میلیون 
و 285 هزار و 393 آزمایش تشخیص کووید19 در 

کشور انجام شده است.

واکسیناسیون خودرویی؛ مدلی 
موفق 

فرمانــده عملیات مقابلــه با کرونا در کلانشــهر تهران، 
واکسیناســیون خودرویی را مدلی موفــق خواند و گفت: 
دیروز در 70 دقیقه 500 نفر در خودروها با رعایت استاندارد 
بهداشتی در سرخه حصار واکسینه شدند. همه کسانی که 
واکســن را تزریق میکنند حرفه ای هستند و دقت فدای 

سرعت نخواهد شد.
به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا زالی در مراسم آغاز به کار 
مرکز تجمیعی واکسیناســیون در ورزشگاه تختی، گفت: 
امروز یک کار جمعی و بین بخشی در حال برگزاری است. 
ارگان های مختلفی ذی مدخل انجام این کار مهم هستند 
و یک نقطه وصل و همگرایــی پیروزمندی و ظفر ما در 
مباحث اجتماعی اســت و من خوشــحالم در طرح شهید 
سلیمانی واکسیناسیون  هم انجام می شود.وی با تاکید بر 
جنبه های اجتماعی طرح شهید سلیمانی، افزود: امروز گام 
پنجم طرح شهید سلیمانی با مولفه پررنگ واکسیناسیون  با 
ممارست در سایه همگرایی در حال انجام است.زالی تاکید 
کرد: وقتی ما میزبان عزیزان 80 سال به بالا بودیم، شنبه 
هفته گذشــته روز سختی بود و در تهران به دلیل اختلال 
در اطلاع رسانی شــاهد ازدحام شهروندان تهرانی بودیم. 
بلافاصله بعد از رویت این صحنه جلســه فوری گذاشته 
شد و یکی از راهبردهای فوری راه انداری مراکز تجمیعی 
بود که شــتاب خوبی در جغرافیای تهران برای راه اندازی 
مراکز تجمیعی رخ داده و هر روز تعداد زیادی مراکز جدید 
تجمیعی در تهران راه اندازی می شود. هدف اصلی ما ایجاد 

رضایتمندی و افزایش سرعت واکسیناسیون است.
وی گفت: مدل خودرویی واکسیناسیون مدل موفقی بود تا 
رفت و آمد فیریکی زیادی صورت نگیرد. حتما در روزهای 
آینده هم این اقدام در نقاط دیگر تهران برگزار خواهد شد و 
سرعت بالا خواهد رفت. دیروز در 70 دقیقه 500 ماشین با 
رعایت استاندارد بهداشتی در سرخه حصار واکسینه شدند. 
همه کسانی که واکسن را تزریق میکنند حرفه ای هستند 
و دقت فدای ســرعت نخواهد شد.وی افزود: در حال گذر 
از مراکز بهداشتی به مراکز تجمعی واکسیناسیون هستیم 
که اندکی زمانبر خواهد بود و من مراتب عذرخواهی خود 
را به مردم اعلام می کنم. از یار همیشــگی خودم سردار 
حسن زاده تشکر میکنم که بسیار در کنار ما بودند و تمام 
ظرفیت بالقوه و بالفعل سپاه تهران را در اختیار ما قرار دادند.

وی تاکید کرد: در مختصات برنامه تجمیعی واکسیناسیون 
بحث سهولت، دسترسی و توجه به ساختار شهری بسیار 
مهم است تا مراکز تجمیعی واکسیناسیون در شهر ایجاد 
ترافیک نکنند. امروز در مرکز تجمیعی ورزشــگاه تختی 
میزبان گروه 75 ســال به بالا هستیم و به تدریج میزبان 
سایر گروه های سنی خواهیم بود.وی گفت: جمعیت بین 
30 تا 35 سال ایرانی که کثیرترین جمعیت ایران است بالغ 
بر 9 میلیون و 800 هزار نفر اســت، گروه بعدی 25 تا 30 
سال 8 میلیون و 700 هزارنفر و گروه 35 تا 40 سال حدود 
7 میلیون نفر اســت. در روزهای آتی با تامین لجستیک 
کافی جمعیت فراوان تری باید واکسینه کنیم و ان شاءلله 

این توفیق حاصل خواهد شد.

ارسال ۵ پرونده میراثی به 
سازمان جهانی آیسسکو 

معاون میراث فرهنگی کشور از ارسال 5 پرونده میراث 
جهانی به آیسسکو خبر داد و گفت: پرونده های دیگر 
نیز در دست تهیه هستند مانند کرانه های خلیج فارس 

و دریای عمان.
به گزارش خبرنگار مهر محمدحسن طالبیان معاون 
میراث فرهنگی کشور در نشست خبری هفته میراث 
فرهنگی و روز جهانی موزه ها که ظهر روز سه شنبه 
در محوطه باز مجموعه کاخ گلستان برگزار شد، گفت: 
بالغ بر 1100 پروژه مرمتی در ســه سال گذشته در 
استان یزد انجام شده است که یکی از اتفاقات خوب 
بوده اســت. اکنون میراث فرهنگی مردم محور شده 
اســت و در حوزه های مرمت و مجموعه داری، مردم 
به کمکمان آمده اند و حتی موزه های خودشان را راه 

اندازی کرده اند.
یکی از موفقیت های مهم امضای تفاهم نامه با دیوان 
عالی بوده است که در هیئت رسیدگی از کارشناسان 
میراث فرهنگــی نیز که در کمیته های دیوان حضور 
داشته باشند.طالبیان گفت: ما 5 پرونده جهانی را برای 
سازمان جهانی آموزشــی، علمی، فرهنگی اسلامی 
)آیسســکو( فرســتاده ایم تا در فهرست آیسسکو نیز 
میراث فرهنگی ایران ثبت شود. این پرونده ها شاهد 
گنبد علویان همدان، منظر فرهنگی ماسوله، مجموعه 
بسطام و خراقان، تربت جام و منظر فرهنگی الموت 
اســت و تعدادی از پرونده ها نیز در حال آماده شــده 
هستند مانند پرونده هگمتانه همدان یا پرونده آسبادها 
که مشترک با سه استان اســت. پرونده کرانه خلیج 
فــارس و دریای عمان نیز در حال تدوین اســت. در 
این باره شورایی تشکیل شــده تا بدانیم کدامیک از 
این پرونده ها بهترین نتیجه را برایمان خواهند داشت. 
برای حضور میراث فرهنگ و ثبت جهانی یونسکو نیز 
پرونده راه آهن و اورامانات، امسال مورد بررسی قرار 
می گیرند. تنها نگرانی ما این است که این برنامه به 
صورت مجازی برگزار می شود و امکان رایزنی برای ما 
سخت است. به عنوان مثال سال گذشته پرونده های 
مهرگان و عود را داشتیم که از آن ایراد گرفته بودند و 
گفتند چرا رضایت نامه های عود ایران کمتر از سوریه 
است ولی از اکنون می خواهیم رایزنی ها را شروع کنیم 
تا امســال هر دو پرونده ثبت جهانی شوند.وی گفت: 
5۶ کاروانسرای ایرانی نیز سال آینده مطرح خواهد شد 
که محدوده شاهراه خراسان و جاده ابریشم را نیز دربر 
می گیرد. سالی 25 درصد نیز می توان این پرونده ای 
زنجیره ای اضافه کرد. ما در واقع می خواهیم ســراغ 
پرونده های زنجیــره ای برویم تا تعداد میراث جهانی 

ثبت شده ایران بیشتر باشد.

اخباراخبار

ازخردادواکسنهایایرانیمیآید
وزیر بهداشت:

اقدامات پلیس 
برای انتخابات

محموله دارویی و 
تجهیزات پزشکی 
هلال احمر به غزه 
ارسال می شود

رئیس پلیس پایتخت ضمن تشــریح اقدامات پلیس برای انتخابات پیش رو گفت: 
استعلام سوابق تمامی کاندیداها انجام و به مراجع ذیصلاح اعلام شده است.به گزارش 
خبرنگار مهر، سردار حسین رحیمی فرمانده انتظامی تهران بزرگ در جمع خبرنگاران 
در خصــوص تمهیدات پلیس برای برگزاری هــر چه بهتر انتخابات پیش رو گفت: 
اقداماتی که تا امروز انجام دادیم در چند مرحله دسته بندی شده است.وی افزود: در 
مرحله اول پاسخ به استعلام سوابق بوده است که پلیس پاسخ های لازم را به مراجع 
ذی صلاح اعلام کرده است و افرادی که دارای سوء سابقه بودند گزارش شده است.

در پی استمداد جمعیت هلال احمر فلسطین برای کمک های بین المللی، 
رئیس و دبیرکل هلال احمر کشــور از آمادگی ایران برای ارسال محموله 

های دارویی به این کشور خبر دادند.
به گزارش خبرگزاری مهر، به دنبال افزایش حملات رژیم صهیونیســتی 
در روزهای گذشته به سرزمین های اشغالی و غزه، یونس الخطیب، رئیس 
جمعیت هلال احمر فلســطین در پیامی خطــاب به رئیس جمعیت هلال 

احمر ایران در راستای کمک های بهداشتی و درمانی استمداد خواست.

روایت مطالعه ای تکان دهنده؛ در تراز اکولوژیک خبری از فلامینگو نیست

تحقیق ایران وآمریکا از دریاچه ارومیه

مطالعه مشــترک دانشــگاه تربیت مدرس 
و یوتای آمریکا، نتایــج جدید و متفاوتی از 

احیای دریاچه دارد.
نیو صدر: هفت ســال از شروع پروژه احیای 
دریاچه ارومیه می گذرد، پروژه ای که با اتمام 
آن قرار بود تــراز دریاچه ای رو به مرگ، به 
حدی به اســم »تراز اکولوژیک« برسد، اما 
حــالا نه تنها هنوز این اتفاق رخ نداده بلکه  
تحقیقی نشــان داده که بایــد درباره آنچه 
اسم تراز اکولوژیک دریاچه ارومیه روی آن 

گذاشته شده تجدید نظر کرد.
امــروز تــراز آب دریاچه ارومیه بــه اندازه 
1271.37 متر از ســطح متوسط دریا است، 
1.4 متر بیشــتر از ســال 2013 که برنامه 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه شــروع شــد. 
مسئولان این ســتاد در آن زمان مطالعاتی 
انجام داده بودند تا هدف گذاریشان در مسیر 
احیای ارومیه مشخص شود و برآن اساس 

برنامه ریزی کنند.
سمیه سیما، اســتاد دانشگاه تربیت مدرس 
که به تازگی مطالعــه او همراه با محققین 
دانشگاه یوتای آمریکا درباره وضعیت دریاچه 
ارومیه در ترازهای مختلف منتشر شده، در 
این رابطه به خبرآنلاین می گوید: »آن زمان 
تراز 1274.1 به عنوان تراز اکولوژیک دریاچه 
ارومیه در نظر گرفته شــده بود و گفتند اگر 
به این تراز برسیم شرایط برای زندگی گونه 
آرتمیا در دریاچه مطلوب می شــود و فرض 
این بود که شــوری دریاچه ارومیه تا حدی 

کم می شود که آرتمیا احیا بشود.«
آرتمیا، جانداری سخت پوســت است که در 

آب های شــور زندگی می کند و احیایش در 
دریاچه ارومیه می تواند به معنای بازگشــت 

پرندگان و چرخه زندگی در آنجا باشد.
دریاچه ارومیه در مسیر احیا، اما با 
فاصله سه متری از برنامه ریزی ها

براین اســاس برنامه ریزی هایی انجام شد 
کــه اقدامات مختلف از کاهش مصرف آب 
تا اجــرای پروژه های انتقال آب تراز دریاچه 
ارومیه در 10 سال و تا سال 2023 میلادی 

به تراز اکولوژیک مشخص شده برسد.
اقدامات انجام شــده دریاچــه ارومیه را در 
مسیر احیا قرار دادند، به طوری که به گفته 
برخی کارشناســان ارومیه، از مرگ نجات 
پیدا کرده اســت. اگرچه این اقدامات برای 
این که تالاب در مســیر برنامه ریزی شده 
برای احیا قرار بگیرند کافی نبود و در نگین 
فیروزه ای آذربایجان بیشتر از یک متر کمتر 

از برنامه ریزی ها آب دارد.
ســازمان  معــاون  تجریشــی،  مســعود 
محیط زیســت و مدیر دفتر برنامه ریزی و 
تلفیق ســتاد احیای دریاچه ارومیه در این 
رابطــه در کلاب هــاوس خبرآنلاین گفته 
بود: »درســت است از که برنامه احیا عقب 
هستیم. در دنیا برای دریاچه های مشابه هم 
نگاه مرحله ای دارند و به بسیاری از اهداف 
نرسیده اند. با توجه به تجربه جهانی، این یک 

موضوع طبیعی است.«
اما حالا مطالعه انجام شــده توسط سیما و 
همکارانش از دانشگاه ایالتی یوتا در ایالات 
متحده آمریکا انجام شده نشان می دهد که 
صرفا رســیدن به یک تراز آب ثابت برای 

احیای دریاچه ارومیه کافی نیست و هرچقدر 
آب دریاچه ارومیه بیشــتر باشــد، به شکل 
مرحله ای کارکردهــای مختلفی از آن هم 

احیا می شوند.
ســیما در این رابطه می گوید: »این سوال 
مطرح بود که اگر نتوانیم به تراز اکولوژیک 
برســیم و مثلا به چند متر کمتر از این تراز 
آب رسیدیم، چه تغییری در اکولوژی دریاچه 
به وجود می آید و چه چیزهایی را از دســت 
می دهیم و چه کارکردهایــی بر می گردد. 
دیدیم کــه در ایالات متحــده آمریکا، در 
برنامه احیای دریاچه بــزرگ نمک یوتا به 
جای یک تراز هــدف ثابت ، محدوده ای از 
ترازها را تعریف کرده اند که در این محدوده 
چه خدمات اکوسیستمی فراهم می شود. ما 
تلاش کردیم این کار را برای دریاچه ارومیه 
انجام دهیم و طیف وسیعی از ترازها در مسیر 

احیای دریاچه لحاظ شود.«
براین اســاس دیگر تنها بازگشت آرتمیا به 
دریاچه به معنای احیای ارومیه نیســت. در 
این مطالعه هشــت مورد ویژگی دیگر هم 
که لازمه احیای دریاچه ارومیه هســتند در 
نظر گرفته شدند که در 5 بخش کیفیت آب، 
اکولوژی، سلامت انسان، اقتصاد و استفاده 

های تفریحی  خلاصه شدند.
هــر کدام از این هشــت کارکــرد تنها در 
محــدوده خاصی از ترازها به دریاچه ارومیه 
برگردانده می شــوند و الان هم با افزایش 
یک متری تــراز دریاچه تنهــا یک مورد 
از کارکردهــای اکولوژیکــی آن به دریاچه 
برگردانده شده است.محقق این مطالعه به 
خبرآنلاین می گوید: »تحقیقات ما نشــان 
می دهد که بین تراز 1272 تا 1274 برخی از 
آن خدمات اکوسیستمی احیا می شوند، اما از 
تراز 1271 تا 1272 محدوده ای که ما داخل 
آن قرار داریم وضعیت به شــدت حساس 
است و احتمال ایجاد کانون های گردوخاک 
بالاست. در واقع در شرایط فعلی، تنها چیزی 
که در این شــرایط به آن رســیدیم، بحث 

جلوگیری از اتصال جزایــر جنوبی دریاچه 
به سواحل است که می تواند منجر به ورود 
گونه های مهاجم به جزایر و تهدید جمعیت 
گوزن زرد و قوچ ارمنی بشود. اما با حدود 20 
سانتی متر افت تراز آب، مجددا اتصال جزایر 

به خشکی اتفاق خواهد افتاد.«
تصویر ماهواره ای از آخرین وضعیت دریاچه 
ارومیه در اردیبهشت ماه که جزایر جنوبی به 
هم چسبیده اند و در شرف اتصال به خشکی 

هستند. 
در 1274.1 هم خبری از احیای 

آرتمیا و فلامینگو نیست
یکی از هشــت مورد خدمات اکوسیستمی 
دریاچــه ارومیه مربوط به احیای قابل توجه 
جمعیت آرتمیا در دریاچه ارومیه است. ستاد 
احیــای دریاچه ارومیه بازگشــت این گونه 
به دریاچه را تنها معیار نشــان دهنده احیا 
مشخص کرده بود و به گفته آن ها اگر تراز 
دریاچه ارومیه به 1274.1 متر برســد این 
اتفاق رخ می دهد.اما مطالعه انجام شده نشان 
می دهد که حتی اگر دریاچه ارومیه در سال 
2023 میلادی به این تراز برسد ممکن است 
خبری از افزایش قابل ملاحظه تراکم آرتمیا 
به دریاچه ارومیه و بازگشــت چرخه زندگی 
مشابه قبل نتباشد.سیما در این رابطه توضیح 
می دهد: »قبلا مطالعات نشان می دادند که 
در تراز 1274.1 به شوری 240 گرم بر لیتر 
می رســیم و این شــوری می تواند جمعیت 
آرتمیا را تا حد قابل توجی افزایش بدهد. اما 
تحقیقات ما نشــان می دهد که در این تراز 
به شوری 2۶0 تا 280گرم بر لیتر می رسیم، 
که با توجه به داده های موجود از شــوری 
آب دریاچه در ایــن محدوده ، تراکم آرتمیا 
در دریاچه خیلی زیاد نمی شــود. در مقایسه 
با میزان آرتمیا در دریاچه بزرگ نمک یوتا ، 
در این شوری تراکم آرتمیای دریاچه ارومیه 
خیلی کم اســت که می تواند به حدکافی 
برای پرندگان جذاب نباشــد تا بگوییم یک 
جمعیــت قابل توجهــی از فلامینگوها به 

دریاچه ارومیه برمی گردند.«
سیما می افزاید: »مطالعات ما نشان می دهند 
که تراز 1274.1 قطعا پایان ماجرای احیای 
دریاچه ارومیه نیســت. نتایج تحقیقات ما 
نشــان می دهد که اگر تراز دریاچه را بالای 
1275 تثبیت کنیــم می توانیم بگوییم که 
کارکردهــای عمده دریاچه را احیا کرده  ایم. 
البته عدم قطعیت های زیادی پیش رو داریم 
و ممکن اســت به همین تراز هم برسیم و 
رفتار دریاچه مشابه همین تراز در دهه های 

قبل نباشد.«
براین اســاس به نظر می رسد که حتی اگر 
افزایش تراز آب دریاچه ارومیه دقیقا براساس 
برنامه انجام می شــد ، باز هم فاصله زیادی 
تا احیای کامل کارکردهای اصلی آن وجود 

می داشت.
از ســمتی تا چند ماه آینده کار ستاد احیای 
دریاچه ارومیه به نقطه پایانی خود می رسد، 
موضوعی که نگرانی ها را بیشتر هم می کند.
اســتاد دانشگاه تربیت مدرس در این رابطه 
می گوید: »آینده به این بحث مرتبط است 
که دولت های بعدی چقدر عزم جدی نسبت 
به احیای تالاب ها داشــته باشــند. احیای 
تالاب هــا صرفا با مدیریــت مصرف آب و 
تخصیص حق آبه های زیست محیطی رخ 
می دهد چراکه منبع آب جدیدی در کشــور 
نداریم. این هم یک موضوع پیچیده اســت 
و ابعاد مختلف اقتصــادی- اجتماعی را در 
بر می گیرد. کار ستاد احیا از این نظر مثبت 
بود که با افزایش توجه به موضوع ، تقویت 
جایــگاه قانونی حق آبه زیســت محیطی 
دریاچه ارومیه و تلاش برای ایجاد هماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی، برای احیای دریاچه 
ارومیه یــک مطالبه عمومی ایجــاد کرد و 
امیدوارم ایــن روند با تغییر دولت ها متوقف 
نشود. اگر این فعالیت ها انجام نشود، شاهد 
خســارت های زیست محیطی قابل توجهو 
برگشــت  اپذیری برای کشور در بلند مدت 

خواهیم بود.«



گزارش

رئیــس  نوشــت:   ایبنــا 
و  زبــان  رفرهنگســتان 
نخستین  در  فارسی  ادبیات 
با  بین المللــی  کنفرانــس 
تاکید بر ضروری دانســتن 
نقش ناشــران در کشــور، 
کتاب  قیمــت  به  نســبت 
ابــراز نگرانی کرد و گفت: 
رشد  به حدی  کتاب  قیمت 
کرده  است که امکان خرید 
کتاب برای اقشــار متوسط 
یافته  کاهــش  شــدت  به 

است.
غلامعلــی حــداد عــادل، 
و  زبان  فرهنگستان  رئیس 
نخستین  در  فارسی  ادبیات 

با بیان این که،  کنفرانس بین المللی پژوهش های نشــر 
بیشــتر عمر خود را در حوزه نشر و کتاب و با اهلی این 
حوزه در ارتبــاط و تعامل بوده اســت، درباره وضعیت 
فعلی کتاب در ایران گفت: یکی از مســائل مهم صنعت 
نشــر کشــور، درک نقش مهم ناشــر در توسعه علم و 
فرهنگ اســت. شــاید برخی ارزیابی صحیحی از شغل 
و حرفه نشــر، در پیشرفت علم نداشــته باشند.اگر ناشر 
حذف شــود بر دیگــر حلقه های تولید کتــاب تاثرگذار 
خواهــد بود و البتــه امکان عرضه، دســتاورد و دانش 
در جامعــه وجود ندارد؛ به عبارت دیگر اگر حرفه نشــر 

تضعیف شــود، انتشار علم تضعیف خواهد شد. 
وی افزود: در ســال های اخیر صنعت نشر با مشکلات 
مختلفی به ویژه کمبود و گرانی کاغذ مواجه بوده اســت. 
قیمت کتــاب به همین دلیل به حدی رشــد پیدا کرده 
اســت که امکان خرید کتاب برای اقشــار متوســط به 
اقتصادی  شــدت کاهش پیدا کرد. به دلیل مشــکلات 
برخی ناشــران با خطر ورشکســتگی روبه رو شده اند و 
برخــی دیگر نیز بــه فعالیت های جنبی که نســبتی به 
کتاب ندارنــد، رو آورده اند. حتی برخی به تغییر کاربری 

به  اجــاره  و  نشــر  دفتــر 
مشــاغل دیگر مثل فروش 

اقدام کرده اند. فست فود 
گفــت:  حدادعــادل 
دلســوزان  سال هاســت 
رهبری  معظم  مقام  به ویژه 
تاکیــد می کنند برای تامین 
کاغــذ بــه خارج وابســته 
نباشــیم. ناشــران به  دلیل 
موانع  و  تحریم  مشــکلات 
واردات نهاده هــای تولیــد 
تحمل  را  زیادی  فشارهای 
می کننــد. ایــن وضعیــت 
کتاب  قیمت  شــده  موجب 
توانایی  و  کند  پیدا  افزایش 
و  مردم سلب شود  از  خرید 

صنعت نشر در معرض خطر قرار بگیرد. 
وی با اشــاره به تاثیرات فضای مجازی بر حوزه نشــر 
و کتاب بیان کرد: فضای مجــازی اقتضای جدیدی را 
برای کتاب و کتابخوانی ایجاد کرده اســت. از یک سو 
به نظر می رســد این فضا تهدید و از سوی دیگر فرصت 
قلمداد می شود. بنابراین کارشناسان  بای از تهدیدهای 
این فضا  پیشگیری و فرصت های آن را مورد توجه قرار 
دهند.  رئیس فرهنگســتان زبان و ادبیات فارسی ادامه 
داد: حقوق نشــر از دیگر مســائل حوزه نشر محسوب 
می شود. برای پیشــگیری از تضیع حقوق فعالان تولید 
کتــاب از پدیدآور تا ناشــر تقویت تعامــل بین وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و قوه قضائیه ضروری است. 
به گفته یکی از دوستان ناشــرم، نشر غیرقانونی کتاب 
در فضای مجازی موجب شــده تا تولید 70 هزار عنوان 

در یک ســال به دو هزار عنوان کاهش پیدا کند. 
حداد عادل به نقش دولت در حمایت از ناشــران اشاره 
و بیان کرد: دولت می توان از نشــر کتاب های فاخر که 
تولید آن ها در توان ناشــران خصوصی نیســت حمایت 

کند.  

  به ماجــرا به گونه دیگری نــگاه کنیم. اگر 
مرد 47 ســاله می توانســت اوقات خود را در 
مکان های عمومی ســپری کنــد و کمتر در 
خانه باشد آیا اصطکاک به حدی می رسید که 
کشته شود؟ اگر پدر می توانست اوقات خود را 
با همکاران قدیمی ســر کند و او هم کمتر در 

خانه باشد چنین نقشۀ هولناکی می کشید؟ 
»قتــل یک جغجغه روی تُشــکِ بعد از ظهر/ 
قتل یک قصه سرِ کوچۀ خواب/ قتل یک غصه 
به دستورِ ســرود/ قتل مهتاب به فرمانِ نئون/ 
قتل یک بید به دســتِ دولت/ قتل یک شاعرِ 

افسرده به دستِ گلِ یخ«...
  این اوج قســاوتی است که در ذهن شاعرانۀ 
سهراب سپهری می گنجید. قتل جغجغه و قصه 
و غصه و مهتاب و بید و نهایت شــاعر افسرده 
به دســت گل یخ نه »قتل یک کارگردان به 

دست پدر و مادر او«!
  شــاعر، در اردیبهشــت 1359 خورشیدی به 
خواب ابــدی رفت و ما دراردیبهشــت 1400 
خورشیدی می شنویم »قتل یک کارگردان به 
دست پدر و مادر او«؛ داستانی که به همین جا 
هم ختم نمی شــود: مُثله کردن جسد فرزند و 

حمل و انتقال در کیسه های زباله...
  بابک خرم دین 47 ســاله – دانش آموخته و 
کارگــردان و مدرس ســینما- در خانۀ پدری 
به فجیع ترین شــکل ممکن به قتل می رسد و 
بعد هم پیکر او را پــدر با اطلاع مادر تکه تکه 

می کند....
  از این وحشت ناک تر قابل تصور نیست. حتی 
می توان حــدس زد اگر یکی از دانشــجویان 
مقتول، طرح چنین قصه ای را برای او می آورد 
تا به فیلم تبدیل شــود نمی پذیرفت و می گفت 
میــزان قســاوت و جنایت در آن بالاســت و 
باور پذیــر هم نیســت و حــالا او   قهرمان یا 
قربانی قصه ای شده که خود احتمالا حاضر به 

ساخت آن نبوده است
  در هر قتل، ســوژۀ اصلی مقتول است و همه 
می خواهند بدانند چه کســی و چگونه به قتل 
رســیده و این اتفاق چه زمانی و کجا رخ داده 
و به همین خاطر هر قتلی یک خبر به حساب 
می آید و مخاطب، جست و جو می کند ببیند آن 
که کشته شده چه کسی بوده است؟ مشهور یا 
شــهروند عادی. جوان یا پیر. مرد یا زن. صبح 
اتفاق افتاده یا شــب. در بیــداری یا خواب. در 
خانــه یا در محل کار یا در خیابان. با چاقو یا با 
ســلاح گرم و پرسش هایی از این دست و بعد 
در پی ایــن که انگیزۀ قاتل یا قاتلان چه بوده 
و بــه چنگ قانون افتاده اند یا نه و اگر هنوز نه 

مظنونان اصلی چه کسانی هستند.
  در برخی قتل ها اما مهم تر از نام مقتول، نام 
قاتل است و ســرآمد اینها قتل »میترا استاد« 
بود که مقتول را کســی نمی شناخت اما آن که 

او را کشت، شهرت فراوان داشت.
  ماجــرای بابک خرم دین اما از اینها هم فراتر 
است. مقتول، کارگردان بوده و در جشنواره ای 
هــم برگزیــده شــده بود امــا ماننــد برخی 
هم صنف های خود شــهرت عمومی نداشت. با 
این حال، شغل او خاص بوده است. اما مهم تر 
از مقتول و خاص بودن شــغل، نســبت قاتل 
)و هم دســت قاتل( با مقتول است که همه را 

شوکه کرده است: پدر و مادر!
  خوانده و شنیده بودیم که گاهی پدر و فرزندی 
یا حتی مادر و فرزندی در حال مشاجرۀ لفظی 
دست بر قضا یکی دیگری را هل داده یا سکته 
کرده یا بر اثر جنون آنی کاردی بر قلب دیگری 
فرود آورده و اتفاقی که نباید رخ می داده شکل 
گرفته و جانی ســتانده و خونی ریخته شــده 
و یک عمر پشــیمانی و پریشــانی و حیرت و 
حســرت به بار آورده اما این که پدر و مادر با 
هم و از پیش نقشه بکِشند تا بکُشند و جنازه را 
تکه تکه و با آرامش و هم دستی با آسانسور به 
بیرون منتقل کنند شگفت آور است و باور ناپذیر 
اما اتفاق افتاده اســت. در همین شــهر و در 

شهرک اکباتان.
  یک وجه بسیار قابل تأمل دیگر این قتل این 
است که درست در همان روزی رخ داد که خانم 
ابتکار معــاون رییس جمهوری در امور زنان و 
خانواده این خبر را منتشــر کرد: »امروز دولت، 
لایحۀ پیشــنهادی معاونت زنان و خانواده در 
مورد اصلاح مادۀ ۶12 قانون مجازات اسلامی 
مربوط به تشــدید مجازات پدر درصورت قتل 
فرزند را تصویب کرد. این لایجه که مورد تأیید 
قوۀ قضاییه نیز هســت حداکثر مجازات، ایجاد 
محدودیت در سرپرســتی اطفال دیگر و عدم 

شمول ارفاق را در بر می گیرد.«
  درست یک ســال قبل، مردی با داس دختر 
نوجــوان خــود – رومینا- را به ظــن رابطۀ 
عاشقانه با پســری به قتل رسانده بود و وقتی 
از او پرســیدند چرا سراغ پســر نرفتی و دختر 
خودت را کشــتی گفت: »اگر پسر را می کشتم 
به قصاص نفس محکوم می شدم در حالی که 
»ولی دم« دخترم، خودم هســتم و می دانستم 
قصاص نمی شــوم و نهایتا چند ســال زندانی 

خواهم شد«.
 همین پاســخ، حقوق دانــان و مقامات دولتی 
و قضایی را به صرافــت انداخت کاری انجام 
دهند. قانون قصاص را که به دلایل شــرعی 
نمی توانستند تغییر بدهند. از این رو بر آن شدند 
حداکثر مجازات از حیث جنبۀ عمومی جرم را از 
10 سال به 27 سال افزایش دهند که در حکم 
حبس ابد است و در کشورهایی که حکم اعدام 
ندارند نیــز حداکثر مجازات برای قتل عمد در 

نظر گرفته می شود.
  برخی رســانه ها هم دربــارۀ تصویب لایحۀ 

اخیر از تیتر »پایان تراژدی قتل به دست پدر« 
خبر دادند اما درست همان روز نه یک پدر که 
پدر و مادری با هم و نه یک دختر نوجوان که 
مردی 47 ساله را به قتل رساندند و جنازه اش 
را هم قطعه قطعه کردند تا روشــن شود قصه 
فراتر از اینهاست و حتی اگر مجازات اعدام هم 

بود چه بسا مرتکب می شدند.
  وجه مشــترک در هر دو ماجــرا اما تصور یا 
واقعیت رابطه های آن دختر نوجوان و این مرد 
میان سال اســت. با این تفاوت که پدر رومینا 
نمی خواسته آن ازدواج رخ دهد و جنبۀ غیرتی 
برای او می چربیده اما ســرهنگ بازنشســته 
خرم  دیــن ادعا کرده فرزنــد او در خانه رابطۀ 
نامشــروع برقرار می کرده و حس خوبی به او 
دست نمی داده و خود را شریک می دانسته واز 
این رو از او خواســته بودند خانه را ترک کند و 
برود ولی ترجیح می داده در خانۀ پدری باشــد 
و مادر از او و احتمالا دوستان او پذیرایی کند. 
ادعای پدر البته هرگز قابل اثبات نیســت و از 

کارگردان فقید هم شکایتی نشده بود.
  در جامعۀ سنتی مرد و زن قبل از 30 سالگی 
تشــکیل خانواده می دادند و از شمول و تیول 
پدر و مادر خارج می شدند و نهایت این بود که 
دو خانواده با هــم زندگی می کردند. در جوامع 
مدرن و صنعتی هم فرزندان در دهۀ سوم عمر 
خانه و زندگی مســتقلی تشکیل می دهند حالا 

چه با ازدواج های رسمی و چه اشکال دیگر.
  در جامعۀ امروز شهری اما جوانی که در طبقۀ 
متوسط پرورش یافته اگر بخواهد مستقل شود 
نیــاز به پولی دارد که تأمین آن از عهدۀ پدران 
حقوق بگیر و مســتمری بگیر بر نمی آید و اگر 
بخواهــد با حقوق خود ایــن کار را بکند تمام 
دریافتی او صرف پرداخت کرایه خانه و هزینۀ 
خورد و خوراک می شــود مضافا بــه این که 
ناگزیر خواهد بود به محلات پایین تر بکوچد و 

با دوستان و خاطرات کودکی وداع کند.
  از این روســت که در خانۀ پدری می ماند اما 
زیســت مستقل و غالبا مجازی و روابط خود را 
دارد. نه اجاره خانــه می دهد نه تعهدی دارد و 
غذای گرم و نرم مادر هم فراهم است و گاهی 
هم میهمانی و خارج شــدن از دنیای مجازی 
و اگر خانه کمی بزرگ تر باشــد در همان اتاق 
خود مستقلا زندگی می کند. کجا برود از اینجا 

بهتر؟!

  این وضع اما برای همــه پدر و مادرها قابل 
تحمل نیســت. پدر بابک خرم دین می گوید از 
او خواسته بودم برود و خانه را ترک کند اما او 

خانه را خانۀ خود هم می دانسته است.
  پیداســت که به سبب اختلاف نسل و دو نوع 
تعلق خاطر  -یکی خشک و نظامی و دیگری 
هنری- زبان هم را نمی فهمیده اند و می توان 
حــدس زد که کمتر گفت و گوی ســازنده ای 
داشــته اند. پدر برای او خانه و خودرویی بوده 
که داشــته و پولی که به خانه می آورده و مادر 
غذایی که فراهم می ساخته حتی برای میهمان 
یا میهمانان. یا شــاید نه. چــه می دانیم. مرد 
هنرمنــد مثل خیلی های دیگر پــدر و مادر را 

دوست می داشته و آنها دوستش نمی داشتند.
  هیچ یک اما توجیه جنایت نیســت. آن هم به 
این ســبُعیّت و قســاوت و بی رحمی و در اوج 
خشــونت و خون سردی که شرح آن هم موی 

بر تن راست می کند.
  در ماجــرای قبلی پدر رومینا می دانســت که 
بــه خاطر قتل فرزند قصاص نخواهد شــد. از 
پــدر و مادر بابک خرم دین هم باید پرســید با 
اطمینان از این که قتــل فرزند قصاص نفس 
ندارد، جنایت کرده اند یا تصمیم خود را فارغ از 

هر کیفر گرفته بودند؟
  به ماجــرا به گونه دیگری نــگاه کنیم. اگر 
مرد 47 ســاله می توانســت اوقات خود را در 
مکان های عمومی ســپری کنــد و کمتر در 
خانه باشد آیا اصطکاک به حدی می رسید که 
کشته شود؟ اگر پدر می توانست اوقات خود را 
با همکاران قدیمی ســر کند و او هم کمتر در 

خانه باشد چنین نقشۀ هولناکی می کشید؟
  بخشــی از خانه نشســتن ها البتــه به خاطر 
کروناســت و خاص ایران هم نیســت و همۀ 
جهــان را درگیر کرده ولی بعضــا خود را می 
کشــند نه دیگــری را تــازه آن دیگری هم 

فرزندشان نیست!
  بــا این حال ســهم اصلی را بایــد به انتقال 
فضای عمومی به خانه داد. در خانه کار کردن، 
در خانه با دوستان بودن و مانند این که تنشی 

چنین را به جان یک خانواده می اندازد.
  در ماجرای رومینا هم او از مقامات خواســته 
بود تحویل پدرش ندهند و هشدار داده بود مرا 
می کشد اما نهاد واسطی نبود تا از او نگهداری 

کند.
  آیــا خانه، دیگر جای امنی نیســت و خانواده 
همواره کانون گرم به حساب نمی آید یا استثثنا 
را نباید به قاعــده تعمیم داد؟ کما این که اگر 
قاعــده بود این همه شــوک وارد نمی کرد. به 
پدران و مادرانی که نمــی توانند تحمل کنند 
خاری به بدن فرزندشان بخلد چه رسد به این 

که با ساطور تکه تکه کنند.
  مراقــب خودمان باشــیم. ممکن اســت در 
همســایگی ما دیوی خانه کرده باشد. ممکن 
است درون خود ما دیوی لانه کرده باشد. میل 

بشر به شر را نباید دست کم گرفت.
)راستی آیا روزی که خرم دین پدر نام پسر خود 
را بابک گذاشت می دانست که نام پسر او هم 
در تاریخ ثبت خواهد شــد تا زین پس »بابک 
خرم دین« یاد آور دو تن باشد: در گذشته های 
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

سوال عجیب!
این بچه رو بزرگ کنیم یا بکُشیم؟!

انتشــار اخباری عجیب و ترسناک درباره پدیده فرزندکشی که به یکی از موضوعات مورد توجه در شبکه های اجتماعی 
تبدیل شده، سوژه انتشار کارتونی از شهاب جعفرنژاد در صفحه اینستاگرامش شد.

نگاهی دیگر به قتل فجیع و عجیب بابک خرمدین

 از داس پدر رومینا تا ساطور پدر و مادر کارگردان

حدادعادل:

قشرمتوسطتوانخریدکتابندارد

      Wednesday - 2021 19 Mayچهار شنبه 29  اردیبهشت 1400  سال چهارم  شماره 777   7 شوال 1442

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

ایوبی:

 تقویت موزه ها یکی از راه های ترویج تنوع فرهنگی است
 دبیرکل کمیســیون ملی یونسکو-

ایــران یکی از راه هــای ترویج تنوع 
فرهنگی را تقویت موزه ها دانســت و 
گفت: امیدوارم روزی فرا برســد که 
هر شهر ایران دستکم یک موزه قابل 

دیدن و بزرگ داشته باشد.
به گزارش خبرنــگار گروه فرهنگی 
ایرنا، حجت الله ایوبی عصر سه شنبه 
در پیامــی تصویری به آیین اختتامیه 
ســیزدهمین دوره انتخاب موزه برتر 
ایران که به مناسبت روز جهانی موزه 
ها و در محــل موزه ارتباطات برگزار 
و به صورت آنلاین پخش میشــد، با 
تبریک روز جهانی موزه ها به اعضای 
ایران  موزه هــای  ملی  کمیته هــای 
)ایکوم( به همه مدیران و کارشناسان 
بخش موزه داری کشور، برای احمد 
محیط طباطبایــی رییس این کمیته 
آرزوی ســلامتی کــرد و گفت: این 
اســتاد گرانقدر در ایکوم و همه طرح 
های فاخر فرهنگی کشور که در این 
ســال ها انجام شده، نقش بی بدیلی 

داشته است.
دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو-ایران 
اظهار داشت: امیدوارم در عرصه موزه 
که یکی از نقطه های قوت و مزیت 
ایــران بزرگ و این تمدن پیر و کهن 
سال است به جایگاه درخور و واقعی 
برسیم و سیاستگذاران فرهنگی کشور 

این توجه را داشــته باشــند که اگر 
مردمانی از کشورهای دیگر به ایران 
می آیند نخســتین جایی که دوست 
دارند ســفر در تاریخ است و این سفر 
تنها بــا رفتن به موزه ها و دیدن آثار 

تاریخی ممکن است.
در هر شهر ایران حداقل یک 

موزه بزرگ
ایوبی با تشکر از همه فعالان عرصه 
مــوزه داری به ویــژه اعضای ایکوم 
که در فرایند نگهــداری آثار و موزه 
ها تلاش می کننــد، گفت: امیدوارم 
روزی هر شــهر ایران دست کم یک 
موزه قابل دیدن و بزرگ داشته باشد، 
زیرا همه شهرهای ایران آثار فراوانی 
دارنــد که می توانــد در این موزه به 

نمایش گذاشته شود.
وی تصریــح کرد: امروز ثابت شــده 
رفتن به موزه ها رفتن به زیارت اهل 
به قبور و رفتن به گذشته نیست، اگر 
می خواهیم فردای کشــور را درست 
بســازیم  و اگر می خواهیم کودکان 
و نوجوانان و جوانان این ســرزمین 
احســاس هویــت کنند بایــد تاریخ 
سرزمین خود را احساس کند، بفمهد 
و ببیند و این تاریخ را فقط در لابلای 

موزه ها می توان دید.
دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو-ایران 
گفت: در کشورهای پیشرفته رفتن به 

موزه ها بــرای دانش آموزان رایگان 
است، و مبلغی پرداخت نمی شود و در 
بســیاری از این کشورها می توانند با 
یک همراه به صورت رایگان به موزه 
بروند، در کشورهایی که مدعی تمدن 
های کهــن هســتند در هفته های 
متعدد و روزهای مختلف، بازدید موزه 
ها برای مردم رایگان است و به مردم  
»موزه دیــدن« را آموزش می دهند 
و اگر در برنامه درســی کودکان این 
ســرزمین ها رفتن به موزه بخشی از 
آموزش است به عنوان اوقات فراغت 
و تفریح اســت زیرا می دانند اگر می 
خواهند فرزندانشــان احساس هویت 

کنند باید تاریخ خود را بشناسند.
موزه یک آموزشگاه و دانشگاه 

است
ایوبــی با تاکید بر این که »موزه یک 
آموزشــگاه و دانشــگاه است« بیان 
کرد: در کشــوری مانند ایران به این 
عظمت باید بپرسیم کودکان و دانش 
آموزان در مقاطع مختلف این شانس 
و فرصت را دارند که به موزه بروند یا 
خیر، آیا موزه های ما آموزشگاه است 
یا تفرجگاه؟ اگر ما در نظام آموزش و 
پرورش به این باور برســیم که بچه 
ها یک نیمروز یا چند ساعت در هفته 
و مــاه را به موزه هــا می روند رفتن 
به مــوزه ها زندگی در آن فضا دیدن 

آن آثار بخشی از ساعت درسی دانش 
آموزان تلقی شود نه تفریح و فراغت، 
آنگاه موزه ها جایــگاه واقعی خود را 

پیدا می کنند.
دبیرکل کمیســیون ملی یونســکو-

ایران گفت: کمیســیون ملی یونسکو 
همراه و در کنار ایکوم همراه اســت 
و باور داریــم یکی از راه های ترویج 
تنوع فرهنگی تقویت موزه ها است، 
زیرا اگر یکــی اهالی فرهنگ و هنر 
در رشته های مختلف یا فیلم سازی 
بخواهــد محصولش رنــگ و بوی 
ایرانی داشــته باشد باید تاریخ خود را 
بشناسد اگر نقاشی می خواهد در آثار 
مدرن خود متفاوت باشــد و نمادهای 
فرهنــگ و هویت ایرانی را بکار ببرد 

باید با موزه ها آشنا باشد.
وی افزود: معمــاران اگر می خواهند 
آثار متفاوتی داشــته باشند تا از این 
معماری فتو شــاپ آزاردهنده رهایی 
پیدا کنیم، باید بــا عناصر تاریخ این 
مرز و بوم آشنا شوند و این موضوع با 
دیدن آثار و رفتن به موزه ها تصحیح 

می شود.
ایوبی گفت: جامعه شناس فرانسوی 
معتقد است »در فرایند جامعه پذیری 
ضمیر ناخودآگاه ما ســاخته می شود 
که ذوق و ســلیقه و رفتار و ســبک 
زندگی ما را سامان می دهد«، ضمیر 

ناخودآگاه یعنی درونی کردن عینیت 
های بیرونــی، آنچه کــه در بیرون 
وجود ما قرار دارد وقتی آنها را ببینیم 
و با آنها زندگی می کنیم و محشــور 
هســتیم آرام آرام به بخشی از وجود 
ما تبدیل می شوند و ضمیر ناخودآگاه 
و ذوق و سلیقه و سبک زندگی ما را 

می سازند.
دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو-ایران 
افزود: اگر بچه های ما لابلای بناها 
و معماری های تاریخی و در موزه ها 
بزرگ شــوند این عینیت بیرونی آرام 
آرام بخشی از ضمیر ناهوشیار آنها را 
تشکیل می دهد و این رفتار و سبک 
زندگی و علاقه و سلیقه آنها را شکل 
خواهد داد، آن زمان کودک، نوجوان 
و جوان ایرانی که در کوچه پس کوچه 
های فرهنــگ و تاریخ  تمدن ایران 
زمین بزرگ شــده است، از همتایان 
دیگر خود در جهان به غایت متفاوت 

خواهد شد.
شورای بین المللی موزه ها، 18 می را 
روز جهانی موزه ها نام گذاری کرده 
اســت. در ایران بزرگداشت این روز 
مصادف با 28 اردیبهشــت آغاز هفته 
میراث فرهنگی است. ایکوم شعار  روز 
جهانی موزه  در سال 2021 را  »آینده 
موزه هــا؛ بازیابی و تصــور دوباره« 

عنوان کرده است.

 مونسان: تعمیق روابط ایران و روسیه
 از طریق ملت ها شکل می گیرد

 وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در دیدار با سفیر روسیه در ایران تاکید کرد که تعمیق روابط دو کشور 
از طریق ملت ها شکل می گیرد.

به گزارش سه شنبه شــب ایرنا، علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و لوان جاگاریان 
سفیر روسیه در ایران بعدازظهر سه شنبه با یکدیگر دیدار و گفت وگو کردند.

مونســان در این دیدار با اشــاره به اهمیت روابط بین ملت ها، گفت: تعمیق روابط میان دو کشور نه از طریق دولت ها 
بلکه به وسیله روابط میان ملت ها شکل می گیرد.

وی افزود: اگر به دنبال ســطح بالای روابط میان دو کشور ایران و روســیه هستیم باید این روابط بین ملت ها شکل 
بگیرد.

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در ادامه به اولین سفر خود به روسیه اشاره کرد و گفت: من از آن 
سفر خاطرات خوبی در ذهن دارم و بر این اعتقادم که هرچقدر رفت وآمد بین ملت ها بیشتر شود، روابط بین دو کشور 
تعمیق پیدا می کند.مونسان امضای برنامه اقدام مشترک و لغو روادید گروهی گردشگری ایران و روسیه را از مهم ترین 
اقدامات در این راســتا عنوان کرد. جاگاریان نیز در این دیدار به ســفر گروهی از فعالان صنعت گردشگری روسیه به 
ایران اشــاره کرد و گفت: این گروه در سفر خود پتانســیل های ایران را شناسایی و ارزیابی کردند و فردا )چهارشنبه( 
به روســیه باز می گردند.وی با اشاره به علاقه مردم روسیه برای سفر به ایران، افزود: گردشگران روسیه مشتاق سفر 
به مقاصد ناشــناخته و گردشگری ماجراجویانه هستند و ایران با پیشینه تاریخی، جاذبه های طبیعی و پتانسیلی که در 

اکوتوریسم دارد، مقصدی مناسب برای آن ها به شمار می آید.
جاگاریان همچنین با تاکید بر اهمیت ســفر مونســان به روســیه و لغو روادید گروهی دو کشور، گفت: رئیس آژانس 
فدرال گردشــگری روسیه از شما برای سفر به روسیه دعوت به عمل آورد که متاسفانه این سفر میسر نشد. به زودی 
برنامه ریزی و اقدامات لازم برای ســفر شما انجام خواهد شــد و برنامه اقدام مشترک لغو روادید گروهی گردشگری 

ایران و روسیه به امضای طرفین خواهد رسید.


